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2000 жылғы 11 тамыздан шыға бастады
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– Ермек Бекмұхамбетұлы, 
сәлеметсіз бе? – деймін телефон 
соғып. –Ауру-сырқаудан саусыз 
ба? Көңіл-күйіңіз жақсы ма?
– Әй, сен қайда жүрсің? – деп 
саңқ етті. – Жоғалып кеттің ғой!
– Жүрміз. Өткендегі сұхбатты 
жаңа жылдан бастап қайта 
жалғастырамыз деп едік...

10-бет 4-бет

МҰХТАР 
ШАХАНОВТЫҢ 
КІТАБЫН ОҚУҒА 
ТЫЙЫМ САЛҒАН 
КІМ?

АЗАТ ПЕРУАШЕВ 
АУЫЛ ТҰРҒЫНДАРЫ 
ҮШІН ТЕГІН ЖОЛ 
ЖҮРУДІ САҚТАП 
ҚАЛУДЫ ҰСЫНДЫ

ҚЫЗЫЛҚҰМ, 
АЙНАЛАЙЫН, 
АТАМЕКЕН!

11-бет

ҰЛЫ 
ӘНШІНІҢ 
БІР СӘТІ

«Готовим одних, экономика нуждается в других» – это 
вывод премьер-министра РК Бакытжана Сагинтаева 
на V съезде национальной палаты предпринимателей 
«Атамекен», который прошел 21 июня...

МЕМЛЕКЕТТІК 
СЫЙЛЫҚ ЛЕНИННІҢ 
ӨМІРІНЕ АРНАЛҒАН 
ШЫҒАРМАҒА ДА 
БЕРІЛГЕН
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Байбота ҚОШЫМ-НОҒАЙ:

– Астана – Павлодар тас 
жолын пайдалануға беру 
мерзімі бірнеше мәрте 
бұзылғандықтан, бүгінгі 
күні 200 шақырымдық қана 
жол қозғалысы ашылған, 
алғашқыда жобаланып, 
қыруар қаржы жұмсалған 
жұмыстың жартысы да 
атқарылмаған. Жалпы 
алғанда бұл жол 5 жылдан 
астам уақыт салынып 
жатыр. Былтырдан бері 
жол салу бойынша 6 
бірдей қылмыстық іс 
қозғалғанының өзі заңды 
өрескел бұзуды көрсетеді, 
– деді бұл мәселені 
бірінші болып көтерген ҚР 
Парламенті Мәжілісінің 
депутаты Нұртай 
Сабильянов. 

БІЗДЕГІ ЖОЛДАРДЫҢ 
ЖАҒДАЙЫ СЫН КӨТЕРМЕЙДІ
НҰРТАЙ САБИЛЬЯНОВ ЖОЛ ҚҰРЫЛЫСЫН САПАСЫЗ 
ЖҮРГІЗГЕНДЕРДІ ҚАТАҢ ЖАЗАЛАУДЫ ҰСЫНДЫ

ҚАЗАҚ ТІЛІ – НӨЛ! 
Мемлекеттік қызмет үшін 
МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДІҢ ҚҰНЫ ЖОҚ ПА??!
МЕМЛЕКЕТТІК ҚЫЗМЕТКЕ  МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДІҢ КЕРЕГІ 
ЖОҚ БОЛСА, ҚАЗАҚ ТІЛІН КІМ, НЕ ҮШІН ҮЙРЕНЕДІ?!.

ПАРАДОКС: 
МНОЖЕСТВО ВУЗОВ, А В 
СТРАНЕ – БЕЗРАБОТИЦА!
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ҚР МЕМЛЕКЕТТІК 
ЕЛТАҢБАСЫ 
ӨЗГЕРТІЛДІ

ҚОҚЫСҚА 
ТАСТАЛҒАН ҚАРЖЫ

АЛМАТЫДА ЖАЗУШЫЛАРДЫҢ 
ХАЛЫҚАРАЛЫҚ ФОРУМЫ ӨТТІ

ҚАСЫМОВҚА 
ҚЫРКҮЙЕК АЙЫ ӘЛІ КЕЛМЕПТІ

ТӘКЕН ӘЛІМҚҰЛОВТЫҢ
МЕРЕЙТОЙЫНА  АРНАЛДЫ

КҮЗГІ ТАҒАЙЫНДАУЛАР 
БАСТАЛДЫ

Мемлекет басшысы  Нұрсұлтан 
Назарбаев Қарағанды об-
лысында жұмыс сапарымен 
болып,  өндірісті аймақтағы 
ірі кәсіпорындарды аралап, 
жергілікті халықтың әлеу-
меттік-тұрмыстық жағдайымен 
жақынырақ танысты. Облыс 
активімен кездесу кезінде 
президент өңірдегі өзекті боп 
тұрған экология, ауыз су, жылу 
мәселелерін шешу керектігіне 
баса тоқталды.

МАГНАТ МИТТАЛҒА ЕЛБАСЫНЫҢ 
ЕСКЕРТУІ ӘСЕР ЕТЕ МЕ?

Президент Теміртауға мар
дым ды жылу бере алмай жүрген 
«Арселор Миттал Теміртау» ком
паниясының басшыларын сынға 
алды. Өйткені, алып комбинат 
қана емес, қаланың басым бөлігі 
осы №2 жылу энергетикалық 
орталығына тәуелді. Егер станция 
тоқтап қалса тұтас қала жылусыз 
қалады. «Миталл мырзаға сәлем 
айта барыңыздар. Біздің Үкімет 
ол кісімен хабарласып бұл сұраққа 
жауап беруін талап ететін болады. 
Станцияның жұмысын шұғыл 
жаңарту қажет»  – деген Елбасы 
өзі айтқан жылуэнергетикалық 
о р т а л ы ғ ы н а  а р н а й ы  б а р ы п , 
жұмысшылармен жүздесіп, жылдар 
бойы жоспардан қалып келе жатқан 
жаңартуды тездету керектігін 
компания басшылығына қадап 
айтты. Өйткені, 60ыншы жылдары 
салынған қазандық қуаты қалаға 
жетпей жатыр. Бұған 350 млрд. теңге 
қаржы қарастырған. Назарбаев 

станцияларды жаңар тумен қоса, 
экологиялық сұрақ тарды да шешуді 
тапсырды. Қарағанды облысында 
жыл сайын ауаға 600 мың тонна 
з и я н д ы  з а т т а р  ш ы ғ а р ы л а д ы . 
Бұл республика бойынша ауаға 
тарайтын зиянды қалдықтардың 
төрттен бір бөлігі. 

Айта кетейік, шығын шығар
май қалтасын қалыңдатуды ғана 
ойлайтын миллиардер Лакшми 
Митталдың еншісіне тигелі бұл 
алып кәсіпорынның басынан бұлт 
кеткен емес. Шахталарда болған 
апаттардан ондаған кеншілер 
тірідей қара жерге көмілді, айлап 
айлық бермей жұмысшыларын 
зар илетіп, кәсіпорын кеңсесінде 
өзінөзі өртеуге дейін жеткізгені 
белгілі. Кезінде премьерминистр 

болған Серік  Ахметов облыс 
басшылары мен құқық қорғау 
орындарына компанияны жарты 
жыл бойы бүгешүгесіне дейін 
жіті текесеріңдер деп тапсырма 
беріп өз басына бәле тілеп алғаны 
да аян. Тіпті Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаевтың жұмысшыларды 
жақтап «Металлургтердің артында 
мен тұрмын!» деп ескерткені де 
Митталға маса шаққан құрлы әсер 
етпегенін білеміз. Қазақстанның 
байлығын сорып жатқан магнатқа 
қарсы қатал шара қолданатын кез 
жеткен сияқты. Алып кә сіп орынды 
алты айлық жерден, Лондонның 
төрінде жатып алып бақаратын 
Миттал мемлекет бас шысының 
жолдаған дұғай сә леміне  бұл жолы 
не дер екен?..

Эталон орталығында ҚР ИДМ 
Техникалық реттеу және метро-
логия комитеті басшысы Арман 
Шаққалиевтің төрағалығымен 
Ғылыми-техникалық комиссияның 
отырысы болды. Оған Мемлекеттік 
елтаңбаның авторы Жандарбек 
Мәлібеков, «Қазақстан стандарттау 
және сертификаттау институты» 
РМК басшылығы қатысты. 

Отырыста «Қазақстан Республи
касының Мемлекеттік Елтаңбасы. 
Техникалық шарттар» ҚР СТ 9892014 
стандартына енгізілетін №1 өзгерістерді 
мақұлдау туралы шешім қабылданды. 
Оған сәйкес, ұлттық стандарттың бүкіл 
мәтінінде «Қазақстан» сөзін латын 
графикасымен «QAZAQSTAN» етіп 
өзгерту, сондайақ ΔE түстер диа
пазонын қолдану туралы өзгерістер 
енгізілетін болды.

Бұдан тыс, Мемлекеттік Елтаң
баның элементтері мен тарихын сипат
тауға әдістемелік құралдарға сілтеме, 
Е л т а ң б а н ы ң  а в т о р ы  Ж а н д а р б е к 
Мәлібеков жасаған конструк торлық 
құжаттама қосылды. Еске сала кетейік, 
өзгерістерді Президент Нұрсұлтан 
Назарбаевтың «Қазақ әліпбиін кирил
лицадан латын графикасына көшіру 
туралы» Жарлығына сәйкес, арнайы 
жасақталған Жұмыс тобы әзірлеген.

Бюджет қаражатын иге-
ре алмаған министрліктер 
анықталды. Астана 
қаласының әкімі болып 
тағайындалған Бақыт 
Сұлтанов соңғы рет қаржы 
министрі ретінде Үкімет 
отырысына қатысып 
үлгерді. Бұдан былай 
игерілмеген қаражат бірден 
кері қайтарылады. Премьер 
Қаржы министрлігіне осын-
дай пәрмен берді. 

Биыл да бюджеттің атқа
рылуы көңіл көншітпейді. Жыл
дың аяқталуына үш ай қалды. 
Ал кейбір министрліктер кемі 
10 миллиардтаған қаржыны 
әлі ұқсатпаған. «Қазір дай
ындалып жатқан қайта қарау 
кезінде, игерілмеген қаржының 
бәрін кім сұраныс беріп жатыр, 
игеріп, жетпей жатқандарға ау
ыстыру керек» – деп Бақытжан 
Сағынтаев кесіп айтты. Сылбыр 
қимылдағандардың көш басында 
Қорғаныс министрлігі – 15,4 
млрд. теңге, Ауыл шаруа шылығы 
м и н и с т р л і г і  –  1 0 , 9  м л р д . 

теңге, Мәдениет және спорт 
министрлігі – 11,1 млрд. теңге 
және Ішкі істер министрлігі 9,5 
млрд. теңге қаржыны әлі жаратып 
үлгермеген. Ал Сағынтаевтың 
тіке қойған сауалына «Бақытжан 
Әбдірұлы, мына 4,5 млрд. теңге 
келісімшартта бар, оны қыр
күйекке дейін орындаймыз», 
– деді сасқалақтаған Ішкі істер 
ми нистрі Қ. Қасымов. 

– Қыркүйекке дейін деген
де, қыркүйектің ішінде отырмыз 
ғой, қалай сонда? Бүгін міне 11
і. Кішкене бір өтірік айтқанда да 
дұрыстап айту керек қой, – деді 
премьерминистр. Бізде бюджет 
ақшасын ғана емес, айкүнді де 
шатастыратын министрлер бар 
екен ғой...

Қазақстан Жазушылар үйінде 
қазақ әдебиетінің ірі тұлға-
ларының бірі, белгілі жазушы 
Тәкен Әлімқұловтың 100 
жыл дық мерейтойына арнал-
ған журналистер арасында 
шахмат турнирі болып өтті. 

Турнирді «Ақиқат» журналы
ның бас редакторы, ақын Аман
хан Әлім, «Қазақ газеттері» ЖШС 
Бас директорының орынбасары 
Ләззат Ноғайбаева ашып,  ҚР 
Мемлекеттік сыйлықтың ла
уреаты,  ақын Есенғали Ра
у ш а н о в ,  Т . Ә л і м қ ұ л о в т ы ң 
жары Есімгүл Болысбайқызы 
жазушының шығармашылығы 
мен адамгершілік қасиеттері 
туралы естеліктерін  ортаға 
с а л д ы .  « Қ а з а қ  г а з е т т е р і » 
серіктестігіне қарасты «Ақиқат» 

қоғамдықсаяси журналының 
ұйымдастырумен бесінші рет 
өткен бұл жарыс та тартысты бол
ды. Бұқаралық ақпарат саласын
да табысты қызмет етіп жүрген 
журналистер шахмат  өнерінен де 
кем түспейтіндерін көрсетті.  Жа
рыс қорытындысында «Үркер» 
журналының бөлім меңгерушісі 
Нұрлан Құмар жеңімпаз атан
ды.  Екінші  орынды Зейнел 
Жекейұлы, үшінші орынға Тілек 
Абдрахимов ие болды. Ынта
ландыру сыйлықтарына Дани
яр Сейсенбаев, Ғабит Қарабаев 
және ардагер жазушы Тәжібай 
Жанаев лайық деп танылды. 
Жеңімпаздарға ақшалай және 
бағалай сыйлықтарды Тәкен 
Әлімқұловтың жұбайы Есімгүл 
Болысбайқызы өз қолымен та
быстады.

Қарағанды облысында 
қымбат тұратын ампельді 
шырайгүлдерге қатысты 
дау шықты. Елбасының 
келеріне арнап 
Теміртаудың саябағына 
отырғызылған гүлдер 
мәртебелі қонақ кете сала 
қоқысқа тасталды. 

Г о л л а н д и я д а н  а т т а й 
қалап алдырған гүлдер бір
неше күн ғана жайқалып 
тұрды. Бұларды Қарағанды 
қ а л а л ы қ  с а я б а қ т а р д ы 
басқару бөлімі Елбасы са
параның алдында Теміртауға 
арнайы берген екен.  Ал 
пре зидент кетісімен, шы
райгүлдер түп тамырымен 
ж ұ л ы н ы п ,  қ о қ ы с қ а  ж і 

берілді. Шенеуніктер асығыс 
отырғызылған гүлдердің 
саябақты жерсінбегенін 
айтады. Сондықтан, оның 
орнына басқаларын отыр
ғызатын болыпты. Шетел
ден алынған бір түп гүлдің 
құны 450 теңге. Қоғамдық 
кеңес жылдың басында осы 
гүлдердің құнына қатысты 
наразылық білдірген еді. 
Соған қарамастан, жергілікті 
билік шырайгүлдерді сатып 
алуға бюджеттен 120 милли
он теңгені еш ойланбастан 
бөле салған. Бұған не деуге 
болады? Біріншіден, халық 
қаржысын желге  шашу. 
Екіншіден, көзбояшылық, 
басқа емес Елбасының өзін 
алдау болып табылады.

Қазақ Пен-клубы ұйым-
дас тырған бұл шараға 
алыс-жақын 17 елдің 
белді қаламгерлері жи-
налды. 

Қазақ әдебиетінің көсеге
сін көгертуді мақсат тұтқан 
шара кезкелген тілді еркін 
түсіндіріп беретін аударма
шылар отырса да, негізінен 
орыс тілінде жүргізілгені 
көп тің көңіліне қылау түсірді.

Форумның мәртебелі 
қонақтарының қатарында 
2019 жылғы әдебиет саласын
дағы Нобель сыйлығының 
но минанты Атанас Вань
ка, белгілі ақынжазушылар 
Тарык Гюнерсель, Михаил 
Делягин, Владимир Кар

цев, Януш Вишневский және 
тағы басқалар бар. Кездесудің 
негізгі тақырыптары – «XXI 
ғасырдың сынтегеуріндері 
мен әдебиет» және «Ұлттық 
әдебиеттің жаһандануы». Та
қырып өте өзекті. 

Форумға қазақтың белгілі 
жа зушысы Әбдіжәміл Нұр
пейісов те қатысты. Оның ай
туынша, дәстүрлі оқырман
дар қатары азайып барады. 
Сондықтан, мұндай заманда 
әдебиет сабақтарына көп 
көңіл бөлген дұрыс. Өйткені, 
әдебиет адамның рухани 
байлығы мен адамгершілігі, 
өнегеліліг і  адам зердесі 
м е н  а қ ы л  п а р а  с а т ы н ы ң 
көрсеткіші болып табылады 
дейді жазушы.

Халық арасында жиі 
айтылып, көптен бері 
күтілген биліктің жоғары 
сатысындағы тағайындаулар 
басталды. Билікке келген 
жаңа есімдер  аталмаса да,  
бұл  ауыс-түйістің басы  
ғана дейді сарапшылар.

ҚР Президенті Әкімші
л і г і н і ң  б а с ш ы с ы  б о л ғ а н 
Әділбек Жақсыбеков зейнет
керлікке шығып, оның ор

нына Астана  қаласының 
әкімі қызметін атқарып кел
ген  Әсет Исекешов тағайын
далды. Сол сияқты Елбасы
ның жарлығымен ҚР Қаржы 
министрі қызметінде болған 
Бақыт Сұлтанов миллионннан 
аса тұрғыны бар елордамыздың  
әкімі атанды. Белгілі қаржыгер 
бұрындар әкім болып көрмесе 
де енді алып қаланың шаруа
шылығмен айналысатын бо
лады.

Ақпарат
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Қандай алпауыт мемлекет бол-
са да оның экономикасы мен 
әлеуметтік-тұрмыстық деңгейі 
алдымен елді мекендерді 
байланыстыратын жолдарға 
тікелей қатысты екені белгілі. 
Өйткені, тұрмысымызға қажет 
барлық заттар осы жолдар 
арқылы тасымалданады. Онсыз 
қарым-қатынас қиынға түседі. 
Осы тұрғыдан алғанда біздің 
елімізде де жол құрылысына 
және оларды жөндеуге жыл 
сайын қыруар қаржы бөлініп 
келеді. Өкінішке орай, одан 
біздің жолдардың жағдайы 
жақсарып кете қойған жоқ... 

2-3-бетті дайындаған 
Зейнолла ҚАБИОЛЛАҰЛЫ

Ш ы н д ы ғ ы н а  к е л с е к ,  ж о л 
құрылысы мен жөндеу жұмыстарын 
сапасыз атқарып, оның тапсыру 
мерзімін созбаққа салатын компа
ниялар тым көбейіп барады. Кейбір 
нақты деректерге қарасақ, елімізде 
10 жылда құрылысы аяқталмаған 
автокөлік жолдары баршылық екен. 
Бірақ, жұмыс аяқталмаса да жобаға 
бөлінген ақшадан бір тиын да 
қалмаған, қаржыны ұқыпсыз пай
далану, тіпті жымқыру фактілері 
де жиі орын алып жатады. Ал 
кейбір кәсіпорындар тендер деген 
іріктеуден табаны жерге тимей ша
уып өтсе де, бөлінген қаржыны өз 
мерзімінде игере алмай отыр. Сонда 
олар күрделі құрылысты жүргізуге 
мүмкіндік беретін тендерді қалай 
ұтып алып жүр? Өздеріне жүктелген 
ж ұ м ы с т ы  а т қ а р а  а л м а й т ы н 
компанияларға кім қолдау көрсетіп 
келеді? Оларға миллиардтаған 
қаржыны игеруге кім рұқсат бер
ген? Ал, құрылысты дұрыс жүргізе 
алмайтын қауқарсыз кәсіпорынды 
билік басындағылардың тегін 
қолдамайтыны айтпаса түсінікті. 
О с ы  б і р  м а ң ы з д ы  м ә с е л е н і 
көтерген халық қалаулылары өз 
міндеттерін дұрыс атқармаған 
мердігер компанияларға жазаны 
қатаңдату қажет деп отыр. Яғни, 
олардың мемлекет алдындағы 
жауапкершілігін арттыратын заң 
қабылдау керек. Өте дұрыс шешім, 
бұндай заңды осыдан ондаған 
жылдар бұрын қабылдау қажет 
еді. Ширек ғасырлық тәжірибеге 
сүйенсек, жол құрылысы мен 
жөндеу жұмыстары бізде үнемі 
сапасыз жүргізіледі. Оған жүздеген 
мысалдар келтіруге болады. Ал 
осыған жауапты министрліктің 
берген есебіне қарасақ ешқандай 
кінарат, кемшіліктер байқалмайды.

« Қ а з і р  б і з  Т е м і р т а у  ж ә н е 
Қапшағай бағытындағы екі учаскені 
бітірдік. Осы жылы Қарағандының 
айналма жолы, Қүртіден Борал
дайға баратын жол бар. Келер 
жылы Боралдайдан Балқашқа және 
Балқаштан Қарағандыға баратын 
жол басталады» – деді депутаттарға 
ҚР Инвестициялар және даму 
министрі Жеңіс Қасымбек. Енді 
осы министр айтқан жұмыстардың 

Құмсағат

қабатын арнайы техникамен 
тексермекші. «ҚазАвтоЖол» ҰҚ 
АҚ Қарағанды облыстық филиалы 
директорының орынбасары Игорь 
Гафтонның айтуынша, жолдың 
негізгі және қосалқы қабаттары 
мен жатқан жердің топырағы да 
жіті тексерілген. Барлығы қалыпты 
деңгейде деп бағаланған. Сонда 
жік қайдан шықты? Бұл сұраққа 
нақты жауап алу үшін енді жерді 
сканерлейтін «Георадар» деп атала
тын арнайы апаратпен тексермекші. 
Аталған техника жер қабатын 
1 жарым метр тереңдікке дейін 
сканерлей алады. Осы тексеруді 
жобалауға енгізіп, жұмысты баста
мас бұрын атқаруға болмады ма? 
Кезкелген құрылыс салынатын 
жер алдымен жанжақты тексерілу 
керектігі  жөніндегі  баяғыдан 
белгілі қарапайым қағиданы біздің 
мамандардың білмегені ме? Ал 
жарылған жолдың ұзындығы 5 жа
рым шақырым аумақты құрайды. 
Барлығы 15 шақырым тас жолдың 
басқа аумақтары әзірге бүлін
беген. Бетон 2017 жылы маусым 
айының ортасынан қазан айы
на дейін төселген. Яғни жұмыс 
ауарайы ның қолайлы кезінде 
атқарылған. Кінәрат биыл мамыр 
айында көрінген. Жолды тексе
ру мен қайта жөндеу жұмыстары 
мердігер компанияның өз мойнын
да болғанымен қаншама шығын, 
қаншама уақыт кетеді. Бұл жай ғана 
қатардағы жол емес, аузымызды 
керіп тұрып мақтанышпен айтатын 
– автобанның сиқы осындай болса 
қалғанынан не күтуге болады?     

Негізі біздегі қолданыстағы 
заңдарға  сәйкес  мердігерлер 
жолдың болсын немесе басқа да 
құрылыстың сапасына 3 жылға 
кепілдік береді. Яғни жіберілген 
кемкетіктерді тегін жөндеуге 
міндеттелген. Одан не пайда? Бұл 
заң да құрылыс атаулының сапасын 
арттыруға ықпал ете алмағанын 
ашық айтуға тиістіміз. Бір ай өтпей 
жатып құрылысшылар жаңа жолды 
қайта жөндеп жатады. Сонда осы 
құрылысты құзырлы органдар қалай 
ғана қабылдап алған деген сұрақ 
тұрақты түрде қойылып келеді. 
Бірақ оған нақты жауап бергендерді 

АлматыҚапшағай арасындағы 
тас жол жоба бойынша 2015 жылы 
аяқталуы тиісті еді. Содан бері 
үш жыл өтсе де мердігерлердің 
асыға тын түрі жоқ. Сол сияқты 
жалпы ұзындығы 441 шақырымды 
құрайтын Астана – Павлодар тас 
жолының да құрылысы тасбақа
ның жүрісіндей бір өнбейақ 
қойды. Оның үстіне мердігерлер 
ж ұ м ы с ш ы л а р д ы ң  а й л ы ғ ы н 
уақытында бермей, жүргізушілер 
жұмыстан бас тартып ереуілдеткені 
де ұмытыла қойған жоқ.

– Астана – Павлодар тас жолын 
пайдалануға беру мерзімі бірнеше 
мәрте бұзылғандықтан, бүгінгі 
күні 200 шақырымдық қана жол 
қозғалысы ашылған, алғашқыда 
ж о б а л а н ы п  қ ы р у а р  қ а р ж ы 
жұмсалған жұмыстың жартысы да 
атқарылмаған. Жалпы алғанда бұл 
жол 5 жылдан астам уақыт салынып 
жатыр. Былтырдан бері жол салу 
бойынша 6 бірдей қылмыстық іс 
қозғалғанының өзі заңды өрескел 
бұзуды көрсетеді ,  – деді  бұл 
мәселені бірінші болып көтерген 
ҚР Парламенті Мәжілісінің де
п у т а т ы  Н ұ р т а й  С а б и л ь я н о в . 
Сондықтан да депутат мемлекеттік 
бағдарламаның мерзімін бұзған
дардың, жұмыс сапасын төмен
деткердің жауапкершілігін қатаң
датуды ұсынды. Әйтпесе, жол са
луды «майшелпекке» айналдырып 
алғандар көбейе бермекші. 

Мәжілістегі  Үкіметтің осы 
сағатында депутат Нұртай Саби
льянов еліміздегі жолдардың сапа
сыз салынуына әсер ететін бірнеше 
факторларды атап берді. «Тағы 
бір мәселе салынған автомобиль 
жолдарының сапасына қатысты. 
Көлік инфрақұрылымын дамытуға 
бюджет қаражатын қомақты түрде 
құйылып жатқанына қарамастан, 
бәсекеге қабілеттіліктің жаһандық 
р е й т и н г і с і н і ң  « Ж о л  с а п а с ы » 
индексі  бойынша 2017 жылы 
Қазақстан 115орын алып, алдыңғы 

жылмен салыстырғанда 8 сатыға 
төмендеді», – деді ол. Жаһандық 
р е й т и н г т е  Қ а з а қ с т а н н ы ң  н е 
себепті төменге түскенін түсіндірді. 
«Тендер өткізу рәсімінің ашық 
еместігі, мердігерлердің адал бол
мауы, делдалдардың – қосалқы 
мердігерлердің көптігі ,  сапа
сыз құрылыс материалдарының 
қолданылуы, автомобиль жолда
рының сапасыз салынуына бірден
бір себеп болып отыр», – деді 
Нұртай Сабильянов. Осы пікіріне 
орай нақты мысалдар да келтірді. 
«Мысалы, 2016 жылы «Боғас – 
Қ а р а ғ а н д ы »  р е с п у б л и к а л ы қ 
маңызы бар жолының «Тарбағатай 

хабарлады. Тендерді ұтқан ком
паниялар жолды салу кезінде 
біздегі заң бойынша көрсетілген 
ортақ талаптарға мән бермей, 
асфальтті сапасыз төсеген. Ізінше 
тындырған жұмыс актісіне жалған 
ақпараттарды енгізіп, бюджет 
қаражатын көбірек өндіріп алмақ 
болған. Осылайша, шілденің 17 күні 
мердігер компания өкілі сапасыз 
жұмысты тапсырыс берушілерге 
кедергісіз өткізу үшін құзырлы 
мекеме қызметкеріне 500 мың 
теңге пара беріп жатқан жерінен 
ұсталды. Жалпы, өңірдің жол 
құрылысы саласында барлығы 7 
қылмыс анықталған. Бұл қысқа 
мерзімде бір ғана солтүстік өңірдегі 
қаржылық қылмыс. Ал бүкіл еліміз 
бойынша есептесек, бұл көрсеткіш 
қайда кетпекші? Балық басынан 
шіриді демекші, қылмыстың бәрі 
жоғарыдан басталатыны белгілі. 
Республикалық жолдарды қыста 
қардан тазартып, жазда жөндеу 
жұмыстарын жүргізуге деп бюд
жеттен бөлінген қыруар қаржыны 
талантаражға салғанын жасырып 
қалмақ болған «Қазавтожолдың» 
бұрынғы басшысы, Мәжілістің 
эксдепутаты Серікжан Мұқашев 
үш жылға бас бостандығынан ай
ырылып, 2 млрд. теңге қазынаға 
қайтару міндеттелгенін білесіздер. 
Өзі қылмыс жасап қана қоймай 
Есеп комитетінен тексеруге кел
гендерге 16 млн. теңге пара беріп 
оларды да түрмеге отыруға мәжбүр 
етті емес пе?

Құрылысқа кім тапсырыс беріп, 
аяқталған соң оны кім қабылдап 
алады? Олар неге жұмыс сапасына 
назар аудармайды? Қаржыға жау
апты құзырлы органдар мемлекет 
ақшасының қайда кетіп жатқанына 
неге бақылау жасамайды? Әлде олар 
да өз «үлестерін» алып, көрсе де 
көрмеген болып отыр ма? Дәп осы 
сұрақтардың жауабын табу қажет. 
Бізде не көп, тексеруші органдар 
көп. Прокуратура, сот, полиция, 
жемқорлыққа қарсы күрес агенттігі, 
м и н и с т р л і к ,  ә к і м д і к  б о л ы п 
жалғасып кете береді. Санасаңыз 
құрылыс жүргізетін компаниялар
дан тексерушілердің саны асып 
кетеді. Ал, нәтиже қайда? Жоқ. Ан
дасанда есеп беру үшін, көрсеткіш 
үшін бірдіекілі жемқорларды 
ұстап, жұмыс істеп жатқан секілді 
көрінеді. Шын мәнінде олай емес. 
Осы аталған органдар құрылысқа 
бөлінген қаржының барлық жер
де талантаражға түсіп жатқанын 
білмейді дейсіз бе? Білгенде қандай. 
Жоғарыдан төменге дейін жең 
ұшынан жалғасқан жемқорлық 
тиылмай, біздің құрылыстарда 
сапа болады деп армандаудың өзі 
артық. Алматы мен Талдықорғанда 
жаңадан салынған тұрғын үйлердің 
қисайып, Қарағандыда құлап 
жатқаны соның айғағы емес пе?

 Алдымыздағы қараша айы
нан бастап елімізде 3 бірдей ав
т о ж о л  а қ ы л ы  б о л м а қ ш ы .  О л  
Астана – Теміртау, Алматы –
Қапшағай және Алматы – Қорғас 
жолдары. 1 шақырымы 1 теңгеге 
бағаланбақшы. Сапасы төмен жол
дар үшін жүргізушілерден қалайша 
ақша талап етпекші? Ол жолдарды 
кім басқармақшы? Ақшаны жинай
тынына күмән жоқ, ал оны күтіп 
ұстау қолынан келе ме? Ол жағын 
әлі ешкім ойына алмаған секілді. 
Бүгінгі қаржылық дағдарысты 
ұмытпаған министр Жеңіс Қасым
бек теңгенің құлдырауы жол 
жөндеуге және оның сапасына кері 
әсер етпейді, құрылысқа 95 пайыз 
отандық өнім қолданылады дейді. 
Бұл да сол баяғы естіп келе жатқан 
ертегі, әдеттегідей халықты жұбату 
жыры... 

қалай атқарылғанына назар ауда
рып көрелік.

Бір  бөліг і  күні  кеше ғана 
пайдалануға берілген «Қарағанды 
– Теміртау» автобанында жарық 
пайда болып, осыған байланысты 
даудамай басталды. «ҚазАвтоЖол» 
мамандары «ҚарағандыТеміртау» 
тас жолының не себепті жарылып 
кеткенін 5 айдан бері анықтай ал
май бастары қатып отыр. Көлік 
даңғылын бірнеше рет арнайы ко
миссия тексергенмен, еш нәтиже 
шығара алмаған. Ал магистральді 
салуға республикалық бюджет
тен 11 млрд. теңге бөлінген. Ма
мандар енді жол салынған жер 

көрмеппіз. Демек, тапсырыс беріп, 
атқарылған жұмысты қабылдап алу
шылар көзді жұмып қарайды деген 
сөз. Мысалы, Алматыдағы Бауыр
жан Момышұлы мен Ақын Сара 
көшелеріндегі жаңадан салынған 
жол пайдалануға берілген күннен 
бастап үнемі жөндеуден көз ашпай 
келеді. Ал шұрқтесіктерді жамаған 
ағымдағы жөндеуден өткен жолдар 
бірекі айдан аспай қайтадан сол 
баяғы «қотыр» күйіне түсетінін 
күнделікті көріп жүрміз.

Ол аз болса, «Нұрлы жол» бой
ынша да құрылысы «сағызша со
зылып» кеткен жобалардың тағы 
бірқатарын атап өтейік. Мысалы, 

– Аягөз» учаскісіне орташа жөндеу 
жүргізу кезінде бірнеше мердігер 
тартылған. Олардың әрқайсысы ас
фальтты әртүрлі тәсілмен төсеген. 
Салдарынан жол сапасыз салынған 
және қазірдің өзінде ол бұзылып 
жатыр», – деді депутат.

Ал, Омархан Өксікбаев тас 
жол тарту кезінде көлік жүктемесі 
жете ескерілуі қажет екендігін алға 
тартты. «Бір кезде министр болған 
Нұғыманов, ойбай, бізде әлі 30 
мың көлік жүретін машина жоқ, 
15 жылдан соң қайта саламыз деп, 
үш жыл өтпей жатып, сол жол
ды бұзып қайта салдық. Қаншама 
қаржы босқа шашылды? Ешкім 
жауап берген жоқ, біреуінің басы
нан бір тал шаш түскен жоқ. Енді 
сондай жағдайға тағы да ұрынбауды 
ескерейік» – деді әріптесінің ойын 
жалғастырған мәжілісмен Омархан 
Өксікбаев. 

Халық қалаулылары мәселені 
дұрыс көтеріп отыр. Жол құрылы
сында неге сапа жоқ? Жобалық
сметалық құжаттар бойынша бөлін
ген қыруар қаржы қайда кетіп жа
тыр? Әлде жол құрылысына қаржы 
қажет деңгейде бөлінбей жатыр ма? 
Жоқ, кезкелген нысан құрылысына 
ақша қажетті мөлшерде, тіпті арты
ғымен бөлінеді. Онсыз ешқан
дай мердігер жұмысын бастамас 
еді. Өйткені, қыруар қаржыны 
ешқандай кәсіпкер өз қалтасынан 
өлсе де шығармайды. Ал бөлінген 
ақшаны қымқырып қалуға олар 
қашан да дайын. Бюджет ақшасын 
жымқырып жатса  құрылыста 
қандай сапа болсын? Бұл сұрақтың 
жауабын біздегі жең ұшынан жал
ғасқан жемқорлықтан да іздегеніміз 
жөн.  Алысқа бармайақ,  осы 
жақында ғана орын алған мына бір 
жәйтті айтсақ та жеткілікті шығар.

Қызылжарда жол құрылысымен 
а й н а л ы с қ а н  м е р д і г е р л е р 
мемлекеттік бюджетке 100 миллион 
теңге шығын келтіргенін аймақтық 
мемлекеттік кіріс департаменті 

БІЗДЕГІ ЖОЛДАРДЫҢ 
ЖАҒДАЙЫ СЫН КӨТЕРМЕЙДІ

НҰРТАЙ САБИЛЬЯНОВ 
ЖОЛ ҚҰРЫЛЫСЫН САПАСЫЗ 
ЖҮРГІЗГЕНДЕРДІ ҚАТАҢ 
ЖАЗАЛАУДЫ ҰСЫНДЫ
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АЗАТ ПЕРУАШЕВ АУЫЛ 
ТҰРҒЫНДАРЫ ҮШІН ТЕГІН ЖОЛ 

ЖҮРУДІ САҚТАП ҚАЛУДЫ ҰСЫНДЫ

БАҒАЛЫ ТӘЖІРИБЕ 
БҮКІЛ ЕЛГЕ ТАРАЛУЫ КЕРЕК

ниялар тарапынан жол бойындағы 
инфрақұрылымды монополия
ландыру Президенттің бұқаралық 
кәсіпкерлікті дамыту идеясына 
тікелей қайшы келеді. Сондай
ақ, Елбасының бес әлеуметтік 
б а с т а м а с ы  б о й ы н ш а  ш а ғ ы н 
кәсіпкерлікке жеңілдікпен несие 
беру жол бойындағы сервис сала
сына да бағытталса болар еді.

Бұдан басқа, «Ақ жол» төраға
сы басқа да түйткілді мәселеге 
тоқталды. Бұл ақылы жолдар 
аймағында тұратын ауыл тұрғын
дарын қорғау мәселесі.

Қазір бізге барлық жаңадан 
салынған автожолдар біртіндеп 
ақылы жол жүруге ауыстырылатын 
болады деп айтып отыр. Рас, олар 
осы жолдардың бойында тұратын 
жергілікті тұрғындар мың (1000) 
теңгеге абонемент сатып алып, 
онымен бір жыл бойы жүре алады 
деп уәде беруде.

Алайда, бүкіл әлемде халық 
басқа жолмен қорғалған – ақылы 
автомобиль жолдары мен авто
бандар альтернативті, баламалы 
тас жолдары бар болған кезде ғана 
енгізіледі. Яғни, тұрғындардың 
таңдау мүмкіндігі болады: баяу 
жүру, бірақ тегін; немесе жылдам, 
бірақ қымбат. Ал, біз болсақ бала
малы трассаларды салмаймыз, аза
маттарды таңдаусыз қалдырамыз 

және оларды тек қымбат жолда 
жүруге мәжбүрлейміз. Олардың не 
кінәсі бар? Әріден соң, бұл жолдар 
олардың төлеген салықтарының 
да есебінен салынып жатыр», – 
деген Азат Перуашев министр 
Жеңіс Қасымбекке назар аударып, 
келесідей мысалдарды келтіріп 
өтті.

Биылғы жылы Астана – Пав
лодар учаскесінде қозғалыс іске 
қосылады деп айтылды. Егер 
қателеспесем, бұл тас жолды 8ші 
жыл салуда. Бұған қоса алдымен 
ескі жолды қиратып, оның үстіне 
жаңадан сала бастады (оны салып 
жатқанына 8 жыл болды). Ал, осы 
жылдар ішінде тұрғындар мүлдем 
жолсыз қалды, оларға айналып 
жүруге тура келді.

Ескі жолды өз орнында қалдыру 
қиын ба еді, жаманжақсы болсын 
адамдар сол жолмен қатынайтын 
еді ғой. Басқасы басқа, бізде жазық 

«Жол бойындағы сервисті дамы
ту арқылы жергілікті кәсіпкерлерге 
басымдық берілуі тиіс» – автомо
биль жолдарын дамыту жөнінде 
өткен «үкімет саға тында «Ақ жол» 
фракция сының жетекшісі елді 
мекендерді айналып өтетін авто
жолдарды ауыстырудан зардап 
шеккен шағын бизнес туралы ашып 
айтты.

«Біз ондаған елді мекендерді 
айналып өтетін тас жолдарын 
салудамыз. Иә, адамдарды зы
мырап өте шығатын көліктерден 
қорғаймыз. Бірақ дәл мұндай 
елді мекендерде осы жолдардың 
арқасында көптеген отбасылар 
өмір сүріп келгенін ескеру ке
рек. Олар ТЖО (техникалық 
қызмет көрсету станциясы), жа
нармай құю станциялары, ка
фелер ашты, жемісжидектер 
сатты. Енді, біз барлық жолдар
ды елді мекендердің шеңберінен 
шығарып, көшірмекпіз. Барлық 
осы шағын бизнес нысандары өз 
келушілерін жоғалтады, құрдымға 
кетеді. Ал, бұл ауылдарда басқа 
ешқандай жұмыс жоқ.

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫ
ҰЛТТЫҚ БАНКТІҢ ТӨРАҒАСЫ

Д. АҚЫШЕВҚА
  

ДЕПУТАТТЫҚ САУАЛ

Құрметті Данияр Талғатұлы!
 Қазақстан Республикасы Парламентінің 

4ші сессиясының ашылуындағы сөзінде Ел
басы Н.Назарбаев бес әлуметтік бастаманың 
сапалы түрде іске асуының өте маңыздылығын 
тағы да атап өтті. Әсіресе, аталған бес баста
маның ішіндегі бірі де бірегейі, ол, тұрғын 
үйге мұқтаж жандардың баспаналы болуы, 
яғни 72025 бағдарламасының жүзеге асуы.

Осы орайда, «Ақ жол» фракциясының 
депутаттары жазғы аймақтарға барған іс сапар 
барысында осы бағдарламаның қалай орын
далып жатқанымен танысып, облыстардағы 
қ а л а  т ұ р ғ ы н д а р ы м е н ,  қ ұ р ы л ы с ш ы 
кәсіпкерлермен және банк өкілдерімен кез
десулер өткізген еді.

Барлық жерде қарапайым азамат
тар осы бағдарламаны қуанышпен және 
үлкен үмітпен қарсы алды. Естеріңізге 
сала кетейін, өткен жылы «Нұрлы жер» 
бағдарламасын талқылағанда үйдің ресми 
кезегінде 1,5 млн. адам тұрса, тағы 1 млн 
азамат үй салу үшін  жер учаскесін күтуде. 
Яғни, баспанаға мұқтаждардың саны 2,5 мил
лионнан асады. Міне, Елбасымыз бастаған 

Иә, жаңа тас жолдарының бой
ында соған ұқсас ғимарат тар ға 
арналған жер телімдері бөлінеді. 
Олар аукционда сатылады. Алайда, 
жергілікті кәсіпкерлер аук цион
ның бағаларын көтере алмайды, 
сондықтан да оны үлкен қала
лардағы ірі компаниялар ұтып ала
ды. Ал жергілікті шағын және орта 
бизнес болса орнын сипап қалады, 
кешегі жұмыс берушілердің өздері 
жұмысынан айырылып қалады.

Бәлкім,  мұндай ауқымды 
бағдарламалардың нәтижесі тек 
жаңа жолдарды салу емес, со
нымен қатар жаңа жұмыс орын
д а р ы н  а ш у  ж ә н е  ө ң і р л е р д е 
халықты жұмысқа тарту болуы 
тиіс сияқты. Олай болса, ендеше, 
сол кәсіпкерлерді сақтап қалайық, 
трасса жиегінен жер телімін 
бөлгенде жергілікті тұрғындарға, 
ә с і р е с е  а у ы л  а й м а қ т а ғ ы 
халыққа басымдықтар берілуі 
үшін қандайда бір жеңілдіктер 
қарастырып, заманауи талаптарды 
қолданысқа енгізуде оларға көмек 
көрсетейік», – деп ұсынды Перу
ашев. Оның пікірінше, ірі компа

Азат Перуашев елді мекендерді жаңадан салынған автожолдар 
айналып өтетіндіктен өз бизнесін жоғалтып жатқан жол бойындағы 
сервис кәсіпкерлеріне жақтасып, Инвестициялар және даму 
министрлігіне ауыл тұрғындары үшін тегін жол жүруді сақтап қалуды 
ұсынды.

«АҚ ЖОЛ» ДЕПУТАТТАРЫ ҮКІМЕТКЕ ӘЛЕУМЕТТІК ОСАЛ ТОПТАРҒА АЛҒАШҚЫ ЖАРНАНЫ 
СУБСИДИЯЛАУ АРҚЫЛЫ «7-20-25» БАҒДАРЛАМАСЫН ЫНТАЛАНДЫРУ БОЙЫНША ЖЕРГІЛІКТІ 
ӘКІМДІКТЕРДІҢ КӨРСЕТКЕН ОҢ ТӘЖІРИБЕСІН ЗЕРДЕЛЕУДІ ЖӘНЕ ОНЫ БҮКІЛ БАҒДАРЛАМАҒА 

ТАРАТУДЫ ҰСЫНДЫ – ТИІСТІ ДЕПУТАТТЫҚ САУАЛДЫ БҮГІН БЕРІК ДҮЙСЕМБИНОВ 
ЖАРИЯЛАДЫ.

жер жетеді! Солға қарай, немесе 
оңға қарай жаңадан жылдамдықты 
трасса салмасқа болмас па, ескі 
жолды қиратудың не қажеті бар 
еді? Оны сақтап, тегін етіп қалдыру 
керек еді.

Мүмкін, мен қазір сәл аңғал, 
аңғырт нәрсені айтып жатқан бо
лармын, дегенмен, бұл мәселе 
мені осы елдің азаматы ретінде 
алаңдатады. Бұл ауылдық жерлер
де тұратын әрбір азаматымызға да 
қатысты, олар үшін әрбір тиын
тебен есепте. Ал, біз бұл жерде 
отырып алып олар үшін бәрін де 
шешіп қойдық – жүргің келе ме – 
мың теңге төле!

Мен министрліктен ақылы 
жолдарда тұратын ауыл тұр
ғ ы н д а р ы н ы ң  м ү д д е л е р і н 
қорғау үшін тиімдірек шаралар 
қабылдауын сұраймын, себебі 
оларды шығынға ұшыратпау үшін» 
– деді Перуашев.

72025 бағдарламасының потенциалды 
қатысушыларының саны осынша.

Алайда, осы жылдың 29тамызында 
Ұлттық банктің және «Баспана» ипотекалық 
компаниясының ақпаратына сүйенсек 720
25 бағдарламасы бойынша бүкіл елімізде, 
үй алуға небәрі 1803 өтініш тіркелсе, оның 
1190ні ғана мақұлданған. Бұл деген 1процент 
емес, тіпті бір промилле де емес, көп болса 
промилленің жартысы.

Мысалы, Түркістан, Маңғыстау облыста
рында – 0, Солтүстік Қазақстан облысында 
– 1, Атырау облысында – 1, Павлодар облы
сында – 9, Жамбыл облысында – 10 өтініш 
тіркелген. Әрине мұндай көрсеткіштерге 
көңіл толмайды.

«Ак жол» фракциясының депутаттары 
сайлаушылармен кездескен кезде осыншама 
мардымсыз нәтижелердің себептері не екенін 
анықтауға тырысты.

Ш ы н д ы ғ ы н д а ,  о ғ а н  ж е р г і л і к т і 
мемлекеттік органдар мен бағдарламаның 
өзіндегі кейбір шарттары кінәлі.

Ең алдымен жергілікті органдар қолында 
мыңдаған баспанаға мүдделі адамдардың 
тізімі бар екеніне қарамастан,ол адамдарға 
бағдарлама туралы хабар берместен,кездейсоқ 
жерден естір деп кабинеттен шықпай күтуде. 
21 ғасырда икемділік танытып, тізімдегі 
азаматтарға қоңырау шалып, шақырып 
бағдарламамен таныстыруға болмай ма. 
Кезектегі адамдардың барлығы емес бір 
проценті қатысқанның өзінде бүгін осы 
бағдарлама арқасында бүгінгі бір мың емес, 
кем дегенде 25 мың адамды үймен қамтитын 
едік.

Кейбір аймақтарда бағдарламаның шарт
тары жергілікті ерекшеліктерге сай келмейді. 
Мысалы еліміздің ең халқы көп,ал орта

ша жалақысы ең төмен аймақтардың бірі
Түркістан облысы мен Шымкент қаласы. 
Бұл жерде көпшілік отбасы көпбалалы 
екен,сондықтан мұнда бір екі бөлмелі пәтер 
таршылық етеді.

Ал бағдарлама шарты бойынша үйдің 
бағасы 15 миллион теңгемен шектелген. 
Шымкентте бұл сомаға бағдарламаға сәйкес 
келетін тек екі бөлмелі пәтер ғана. Осы аядай 
үйге 45 баламен қалай сиясыз. Жақында 
ғана Шымкент қаласын Астана, Алматымен 
теңеп, мегаполис деп жарияласақ,неліктен 
үйдің бағасын екі есеге төмендетіп отырмыз

Біздің ойымызша бұл бағдарлама үш 
бағытқа арналған. Алдымен үйсізкүйсіз 
жүрген отандастарымызды баспанамен 
қамту. Екіншіден,банктерді ипотекалық 
несиелендіруге қайта тарту. Үшіншіден 
тұрғын үй құрылысына жаңа серпін беру. 
Біздің байқауымызша, осы бағдарламаны 
дайындау барысында Ұлттық банк нақты 
жағдайды толық ескермеген.

Озық ойлы, еліне жанашыр әкімдер 
ш а м а л а р ы  к е л г е н ш е  б а ғ д а р л а м а н ы ң 
шарттарындағы осы кемшіліктердің орнын 
толтыруға тырысуда. Мысалы, дәл сол  Шым
кент қалалық әкімшілігі кейбір әлеуметтік 
топтарға көмек қолын созып, алғашқы 
жарнаның жартысын  өз мойындарына алуда. 
Яғни, мұқтаж азаматтарға және ипотекалық 
несиелендіруге қосымша ынталандыру та
былуда.

Бірақ, бізді «Ақ жол» бизнес парти
ясы ретінде осы бағдарламаға қатысып 
о т ы р ғ а н  қ ұ р ы л ы с  к о м п а н и я л а р д ы ң 
жағдайы да алаңдатады. Қала салушылар 
ассоциациясының айтуынша соңғы жарты 
жыл ішінде негізгі құрылыс материалдарының 
бағалары күрт өсуде. Мысалы цемент бағасы 

екі есе, металлопрокат екі жарым есе өскен. 
Мұндай жағдайда бағдарламада көрсетілген 
бағамен үй салу өз өзін ақтамайды.

Кеше ғана  с і з   құрметт і   Данияр 
Талғатұлы, Үкімет отырысында инфляция 
әрі қарай өсе береді деп болжам жасадыңыз. 
Осыған қосымша дәлел – Қазақстан 
құрылысшылар одағының ақпараты бой
ынша көп кәсіпкерлер құрылыс саласынан 
шығып, саудаға көшуде немесе мүлдем биз
неспен айналысудан бас тартуда.

Құрметті   Данияр Талғатұлы, осы 
жоғарыда айтылғандарды қорытындылай 
келе, «Ақ жол» фракциясының депутаттары 
Сізден:

1.Шымкент қаласының республикалық 
с т а т у с ы н  е с к е р е  о т ы р ы п ,  7  2 0  2 5 
б а ғ д а р л а м а с ы  б о й ы н ш а  и п о т е к а л ы қ 
қарыздың жоғарғы шектеуін 15 миллионнан 
25 миллион теңгеге көтеруді;

2.Алғашқы жарнаның жартысын субси
диялау тәжірбиесін бүкіл елімізге таратуды 
қарастыру;

3.Бағдарламаға қатысатын құрылыс ком
панияларды инфляция мен құрылыс ма
териалдарына өскен бағалардан қорғау 
механизмдерін әзірлеп немесе құрылыстың 
өзіндік құнын қайта есептеуді сұраймыз.

«Ақ жол» ҚДП 
фракциясының депутаттары



www.qazaquni.kz
№36 (802), 17 қыркүйек, 20185 Ұлттық мүдде

АНА ТІЛІНДЕ СӨЙЛЕЙТІН 
ҚАЗАҚТАРДЫҢ МҮДДЕСІН КІМ ҚОРҒАЙДЫ?

ҚАЗАҚ ТІЛІ – НӨЛ! 
Мемлекеттік қызмет үшін 

МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДІҢ ҚҰНЫ ЖОҚ ПА??!
МЕМЛЕКЕТТІК ҚЫЗМЕТКЕ  МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДІҢ КЕРЕГІ ЖОҚ 

БОЛСА, ҚАЗАҚ ТІЛІН КІМ, НЕ ҮШІН ҮЙРЕНЕДІ?!.

ЕРЕЙМЕНДЕГІ 
ЕЛ НАРАЗЫ: 

«ҚАЗАҚ ТІЛДІ АУДАНҒА 
ҚАЗАҚ ТІЛДІ ӘКІМ 

ТАҒАЙЫНДАЛУ КЕРЕК»

Қазақстан халқы тілдері мерекесі 
күні 5қыркүйекте қайта жарияланаған 
«МЕМЛЕКЕТТІК ТІЛДІҢ ТӘУЕЛ
СІЗДІГІ АТА ЗАҢДА АЙҚЫН КӨРІН
СІН!» атты ұлт зиялыларының Ашық 
хаты ( алғаш 2017 жылы 26ақпанда 
жарияланған) қоғамда қатты қолдау 
тауып отыр. Солардың бірі, белгілі бло
гер, полиглот, тіл күрескері Жұлдызай 
Форттың төмендгі жанайқай мақаласын 
назарларыңызға ұсынбақпыз.

Неге 70% қазақ өз Отанында басқа 
азаматтармен бөтен тілде сөйлесуі керек?

Қоғам белсендісі Жұлдызай Форт 
Мемлекет басшысы Н. Назарбаевқа 
үндеу жариялап, Тіл туралы заңға өзгеріс 
енгізуді сұрады, – деп хабарлайды «Қазақ 
үні»ақпарат агенттігі.

– Бүгінгі таңда қазақ халқында тіл мен 
жерден басқа ештеңе қалған жоқ. Қазақ 
тілі Конституцияда мемлекеттік тіл деп 
аталса да, Парламент пен Үкімет, өзге де 
мемлекеттік органдар мемлекеттік шара
ларды тек ресми тілде жүргізеді. Ал, бұл 
Конституцияның 7бабының 1тармағын 
бұзу! «Қазақстан Республикасындағы 
мемлекеттік тіл – қазақ тілі». Және де 
орыс тілі ұлтаралық қатынас тілі деген 
норма Қазақстан заңдарында жоқ – 
бұлай деу бос сөз! Расында, неге 70% 
қазақ өз Отанында басқа азаматтармен 
бөтен тілде сөйлесуі керек? Қазақстанда, 

Конституцияда жазылғандай «байырғы 
қазақ жерiнде» ұлтаралық қатынас тілі тек 
мемлекеттік тілі болуы керек! Ана тілінде 
сөйлейтін қазақтардың мүддесін кім 
қорғайды? – деп жазылған petitions247.
com сайтында жарияланған үндеуде.

Форттың айтуынша, ол өзі орыс 
тілінде білім алғанымен әрдайым қазақ 
тілінің мүддесін қорғауға қолынан кел
генше атсалысып жүр.

– Қазақ тілінің жанашыры Руза 
Бейсенбай – тегі де, мен де орысша 
оқыдық, және мен қосымша 10 шет тілін 
меңгердім, соның өзінде қазақ тілінің 
мүддесін қолымыздан келгенше қорғап 
жүрміз.  Қазақстан азаматтарының 
барлығы мемлекеттік тілді білуге бо
рышты! Бұндай норма ҚР тiл туралы 1997 
жылғы 11шiлдедегі N 151 Заңының 4ба
бында бар: «Қазақстан Республикасының 
мемлекеттiк тiлi – қазақ тiлi. Мемлекеттiк 
тiл – мемлекеттiң бүкiл аумағында 
қоғамдық қатынастардың барлық са
ласында қолданылатын мемлекеттiк 
басқару, заң шығару, сот iсiн жүргiзу 
және  iс  қағаздарын жүрг iзу  т iл i . 
Қазақстан халқын топтастырудың аса 
маңызды факторы болып табылатын 
мемлекеттiк тiлдi меңгеру – Қазақстан 
Республикасының әрбiр азаматының 
парызы. Үкiмет, өзге де мемлекеттiк, 
жергiлiктi өкiлдi және атқарушы ор

– ҚР Мемлекеттік Қызмет Істері 
және Сыбайлас Жемқорлыққа 
Қарсы ісқимыл Агентігінде тапсы
ратын тестілеулерінен, Мемлекеттік 
қызметкерлердің көбісі (80, 85 пай
ыз екен) өте алмай жатыр деген 
шу шыққан болатын. Дәл сол кез
де, мен де аталған Агентікке ба
рып, өзөзімді сынақтан өткізіп, 
орыс тіліндегі тесті бір кіргеннен 
тапсырып, сертификат алған едім. 
«Неге орыс тілінде?» дейсіздер 
ғ о й .  Т Е С Т І  О Р Ы С  Т І Л І Н Д Е 
ТАПСЫРАТЫНДАРДЫҢ ҚАЗАҚ 
ТІЛІНЕН ҚАЛАЙ ӨТЕТІН ДІГІН 
БІЛГІМ КЕЛІП ЕДІ…  Тестілеу 
ішінде, Мемлекеттік тілді білуге 
арналған сұрақтар болғанымен, 
өтпелі, дұрыс болатын жауаптардың 
қанша болуы керектігі көрсетілмеген. 
Дәлірек айтқанда, Қазақ тілінен 
20 сұрақ көрсетіліп, «өтпелі дұрыс 
жауаптар» деген балл қойылатын 
жерде, аңырайып НӨЛ тұр. Демек, 
қазақ тілінен бір де бір сұраққа жау-
ап бермей-ақ, сертификатқа ие бола 
береді екенсіз. Өз басым 20 сұрақтын 
14не дұрыс жауап берген едім. Бірақ, 
сертификаттың атауы, «на знание 
государственного языка и законода
тельства…» деп басталғаннан кейін, 
міндетті түрде Қазақ тілінің болуы 

Қазақ тілінің дамуына Конституцияның 7-бабының 2-тармақшасы кедергі 
болып тұр. Соған жүгініп, орыстілді азаматтар мемлекеттік тілді үйренбей отыр. 
Сондықтан, аталған бап Конституциядан алынып тасталсын!

Белгілі заңгер Жасұлан Иса Мемлекеттік Қызмет істері агенттігіндегі Мемлекеттік 
тілге қатысты күрделі мәселені көтерді. Оның айтуынша, агенттікте тапсыратын 
тестілеулерде қазақ тілі «формальді» түрде ғана қолданылады. Оған ешқандай 
баға қойылмайды. 

Қазақтілді ауданға қазақ тілін білмейтін әкімді 
тағайындаған басшы – не мемлекеттің саясаттан 
ешқандай хабары жоқ адам, немесе ашықтан-
ашық қазақ халқына қарсы арандату жасап отыр.

Жұлдызай ФОРТ: 

Жасұлан ИСА: 

гандар: Қазақстан Республикасында 
мемлекеттiк тiлдi барынша дамытуға, 
оның халықаралық беделiн нығайтуға; 
Қазақстан Республикасының барша 
азаматтарының мемлекеттiк тiлдi еркiн 
және тегiн меңгеруiне қажеттi барлық 
ұйымдастырушылық, материалдық
техникалық жағдайларды жасауға; қазақ 
диаспорасына ана тiлiн сақтауы және 
дамытуы үшiн көмек көрсетуге мiндеттi», 
– деп заңнан үзінді келтірді белсенді.

Жұлдызай Форттың сөзінше, шетел 
азаматтары қазақтарға «өз тілдеріңде 
неге сөйлемейсіңдер?» деп күліп қарайды 
екен. Сонымен қатар, тіл жанашыры 
еліміздегі Мемлекеттік тілдің мәртебесін 
асқақтатуға Конституциядағы 7ші 
баптың 2ші тармаға кедергі болып 
жүргенін атап өтті.

– «Мен шет елдіктерді көп аудар
дым, олардың бәрі «Өз тілдеріңде неге 
сөйлемейсіңдер?» – деп бізге күледі. 
Әрине, өзінөзі сыйламаған халықты 
кім сыйласын. Қазақ тілінің пайдалану 
аясының кеңеюіне Конституцияның 7 
бабының 2тармақшасы кедергі болып 
отыр, өйткені соған жүгініп, орыстілді 
азаматтар мемлекет тілін үйреніп 
қолданбай отыр. Осы себептен аталған 
бап Конституциядан алынып тастап, 
орнына «Мемлекеттiк тiлдi меңгеру 
– Қазақстан Республикасының әрбiр 
азаматының парызы» деген норманы 
енгізу керек, – деді Форт өз үндеуінде.
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керек еді. Былайша айтқанда, бұл 
тестілеуге Қазақ тілі көз бояушылық 
үшін қосылған. Сонда, Мемлекеттік 
жұмысқа алынатындарға Мемлекеттік 
тілдің керегі жоқ болғаны. Егер, 
Қазақ тілінің, Мемлекеттік тілдің, 
Мемлекеттік органға керегі жоқ болса, 
қалайша Қазақстан Республикасының 
азаматтары, жастар да, Қазақ тілін 
үйренуге талпынады? – деп жазды 
заңгер өзінің әлеуметтік желідегі 
парақшасында.

А т а л м ы ш  т е с т і л е у л е р д і ң 
қашан енгізілгені, қай басшының 
тұсында қолданысқа түскенін 
б із  нақты б ілмейміз .  Алайда, 
соңғы кездері Агенттік төрағасы 
Алик Шпекбаевтың тарапынан 
Мемлекеттік тілді қолдау бойын
ша келелі жұмыстар атқарылып 
жатқанын мойындау керек. Мәселен, 
биылдың өзінде бірнеше рет агенттік 
өкілдері зиялы қауыммен жолығып, 
қазақ т ілінің қолданыс аясын 
кеңейтуге қадам жасап жүргенін 
аңғартты.

Алдағы уақытта осы тестілеу 
мәселесіндегі тілдік дискрими
нация ескеріліп, тиісті шешімдер 
қабылданады деп үміттенеміз.
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Ерейментаулықтар 1516 қыркүйекте ауданда
рының құрылғандарына 90 жыл толғанын атап 
өтпекші. Осы тойға тартудың «көкесін» облыстың 
әкімі алдынала беріп қойғанға ұқсайды – қазақтілді 
ауданның әкімдік қызметіне қазақ тілінен мақрұм 
жанды тағайындапты.

Ауданның атқамінер азаматтары әлі естерін 
жинай алмай отыр. Ұялған тек тұрмас дегендей, 
орыстілді жаңа әкім мен орыс тілін білмейтін ауыл 
әкімінің арасында болған әңгімені анекдотқа айнал
дырып, бізге де айтып берді. Не күлерімді не жыла
рымды білмей мен тұрмын.

Өкінішке орай, бұл – етіміз үйреніп кеткен, 
қалыпты оқиға сияқты. Мемлекеттің тілін білмейтін 
мыңдаған басшылар арқаларын кеңге салып, 
қызметтерін атқарып, жайбарақат жүріп жатыр. Өз 
мемлекетінің тілін білмейтін Парламент депутат
тары, сенаторлар бар, тілдерін шайнап сөйлейтін 
министрлер мен әкімдер де жетерлік. «Архито
лерантты» мемлекеттің «архитолерантты» («на
мыссыз» деген сөздің баламасы деп түсініңіздер) 
қазақтілді азаматтарының бір бөлігі бұл жағдайға 
мән бермеуге тырысып, орысшаға бас шұлғудан 
жазбаса («бастығың соқыр болса, бір көзіңді қысып 
жүр» деген ұстаным), тағы біреулері ертеңгі күні 
мен қызметін ойлап іштен тынып жүр. Құдайға 
шүкір, қазақтілді азаматтардың басым көпшілігі 
қостілді жандар, оларға орыс тілін түсіну қиындық 
келтірмейді. Ал «менімен қарымқатынас жасау 
үшін сендер менің тілімді үйреніп алыңдар, ал мен 
сендердің тілдеріңді үйреніп әуре болмаймын» 
дейтіндер, осыны жақсы пайдалануда.

Алайда, бұрынғы Кеңес Одағында болған елдердің 
де, Қазақ елінің де тілдік жағдайы жыл өткен сайын 
өзгеріп келеді. Соңғы мәліметтерге қарағанда, 
өзбек азаматтарының 60 пайызы, тәжіктердің 67 
пайызы орыс тілін мүлдем білмейді екен. Қырғыз 
ағайындардың да тең жартысы орыс тілін «қақпайды». 
Ал грузиндердің ішінде орыс тілін білетіндердің 
соңғылары – 90жылдары әскерге барған жан
дар… Балтық жағалауындағы елдерді айтпайақ 
қоялық. Ал қазақ азаматтарының ішіндегі орыс 
тілін білмейтіндер – 18 пайыз. Сондықтан, менің 
ойымша, Ерейментаудағы оқиға – әлі алдымыздан 
шығатын, бүгіннен бастап нақты шешімін таппаса, 
тіларалық кикілжіңге алып келетін төтенше жағдай. 
Бүгінгі қоғамның тұрақтылығын сақтап отырған 
қостілді қазақ қауымы біртілділікке ауысқан уақытта  
(бұл – табиғи заңдылық, оны ешкім тоқтата алмай
ды), екі тілдік топтың өзара түсінісуі – қоғамдық
әлеуметтік проблемаға айналады. Естуімше, Ерей
ментау ауданындағы екі ауылдың әкімі – кезінде 
оралман атағын алған, «ана тілімде еркін сөйлеп, 
өмір сүрсем екен!» деп еліне келген азамат. Олар орыс 
тілін білмейді және білуге де міндетті емес. Әңгіме екі 
әкімде де емес, сол жерде өмір сүріп отырған барлық 
қазақтілді азаматтарда, олардың өзінің ана тілінде 
(және мемлекеттің тілінде) сөйлеу құқығында болып 
отыр. (Менімен пікірлескен азаматардан «енді не 
істейміз, орыс тілін үйренеміз бе…» деген сияқты 
сөздерді де естіп қалдым).

Бұл, өкінішке орай, – бүгінгі биліктің болмы
сы. Қазақтілді ауданға қазақ тілін білмейтін әкімді 
тағайындаған басшы – не мемлекеттің саясаттан 
ешқандай хабары жоқ адам, немесе ашықтан
ашық қазақ халқына қарсы арандату жасап отыр. 
Менің басқа берер бағам жоқ. Ең қорқыныштысы 
– Облыстық мәслихаттың, мемлекеттің басқа да 
бақылау органдарының үнсіз отырғаны…

Ал Ерейментаулықтардың алдында екі ғана 
жол тұр: бірі – өздерінің ана тілдерінде сөйлеп, ана 
тілдерінде жазуды жалғастыру да, екіншісі – шеге 
тауып алып, бірінің көздерін бірі шығару («бастығың 
соқыр болса…»).

Айтпақшы, Ерейментаудың кіреберісінде 
Бөгенбай батырдың ескерткіші тұр. Ерейметау – бар
ша қазақтың құрмет тұтатын, жаудан беті қайтпаған 
Бөгенбай батырдың елі.

Дос КӨШІМ, 
қоғам қайраткері
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–  Қ а з і р г і  ә д е б и  қ а у ы м -
дастыққа көңіліңіз  тола ма? 
Сіздердің арындап тұрған «макси-
малист» кездеріңізде орта қандай 
болғанын білмеймін, бірақ қазір 
рушылдық, жүздік, топтық мүдде 
деген дерт дендеп кетті. Одақтың 
өзін кешеге дейін «ана рудың ор-
дасы, мына рудың ордасы» деп 
«руластар мекеніне» айналдырып 
жіберді. «Тұлға» ғой деп бала күнде 
сүйсініп жүретін адамдар мыш-
мыш әңгіменің деңгейіндегі пенде 
екенін түсіндік. Әдеби орта да көш 
соңында ілбіген жауыр ат секілді… 
төзімді, әйтеуір. Әлде бұл ширек 
ғасырлық осындай идеологияның 
зардабы ма?

– Ширек ғасырлық идео
логияң не, қарағымау, жар
т ы  ғ а с ы р д а н  а с т а м  у а қ ы т 
бұрын қалыптасқан сірі жүйе 
секілді бұл… Әу баста Максим 
Горькийдің пролетариат жазушы
ларын жасақтау идеясын Сталин 
қолдап құрылған бұл одақтың өзі 
топтық, таптық мүддені көздейтін 
одақ болатын… Белгілі бір топтың 
ғана мүддесін көздеу түптің
түбінде ұлтты орға жығатынын 
сталиндік репрессия кезінде 
КСРО Жазушылар одағының 
мемлекет машинасына қалай 
қызмет еткеніненақ көруге бола
ды. Сол зұлмат арыстарымыздың 
бәрін баудай түсірді. Бассыз 
қалған ұлт «тап тартысынан» 
құтылды… Тарихтан сабақ алып 
үлгермеген біздің аға буын бос 
қалған қуысты рушылдықпен, 
жүзшілдікпенен алмастырып тол
тырды. Мұның көптеген мыса
лын ақсақалдарымыздың сыбыр
лап айтқан ауызекі әңгімесінен 
білеміз. Хатқа түскендері де бар, 
әрине.

Б е к е ж а н  Т і л е г е н о в  д е 
г е н  ж а з у ш ы  б о л д ы .  Қ а з і р 
көп ешкім біле бермейді. Ер
теде Алматы қалалық партия 
комитетінде,  Қазақстан КП 
Орталық комитетінде, Қазақстан 
Жазушылар одағында қызмет 
жасаған. Ол өзі «менің жазушым» 
емес.  Алғаш қолыма түскен 
кітаптарына тұшынбағанмын. 
Ақынжазушылардың әдепкі 
ш ы ғ а р м а л а р ы  к ө ң і л і м н е н 
шықпаса, ары қарай ол автор
ды оқымай кететін әдетім бар. 
Уақытымды босқа өлтіріп ала
мын ба деп қорқамын. Бірақ 
оның бір шығармасын Мұхтар 
Мағауин өте жоғары бағалапты. 
Кейіннен Тұрысбек Сәукетаев 
менен сол шығарманы оқыдың 
ба деп сұрады. Оқыған жоқ едім. 
Сөз бекерденбекер айтыла сал
майды ғой. Мұнда бір сыр ба
рын анық түсіндім. Содан әлгі 
Тілегеновтің «Тұйық өмірдің 
құпиясы» деген романтолғауын 
тауып алып, ерінбейжалықпай 
оқып шықтым. Мен, бәрібір, ол 
туындыны роман деп қабылдаған 
жоқпын. Өйткені бұл шығарма 
роман жанрының барлық шартта

рына жауап бере алмайды. Бірақ, 
автордың өзі атап көрсеткендей, 
«айтылмай келген шындық» екен.

Шындық дегеніміз ЖанЛеон 
Жеромның «Истина, выбираю
щаяся из колодца» деп аталатын 
картинасындағы өзі де абыржып, 
өзгенің де дегбірін қашыратын 
тырдай жалаңаш әйел ғой!

«Тұйық өмірдің құпиясын» 
толық оқып шыққаннан кейін 
сенің әлгі «тұлға ғой деп бала 
к ү н і ң д е  с ү й с і н і п  ж ү р е т і н 
адамдарыңның» пенде екенін 
танығаның сықылды мен де 
қатты абыржыдым.  «Тұйық 
өмірдің құпиясы» аяқталды, 
б і р а қ  Қ а з а қ с т а н  Ж а з у ш ы 
лар одағы Бекежан Тілегенов 
шығармасындағы шынайы өмірді 
ары қарай жалғастырып жа
сап келеді. Мен капиталистік 
қоғам кірген соң келмеске кетеді 
деп түсінген рушылдық кеселі 
Жазушылар одағында бойын 
жасырмақ түгіл, жазылмаған 
күйде «заңдастырылған». Күні ке
шеге дейін Жазушылар одағының 
төрағасы ұлы жүзден шыққан 
болса, оның бірінші орынбасары 
мен орынбасары орта және кіші 
жүздерден болуы керек. Ал төраға 
орта жүзден болса, оның бірінші 
орынбасары мен орынбасары 
ұлы және кіші жүздерден болуға 
тиіс екен. Одан төменгі сатыдағы 
қызметкерлер де солай… Ау, бұл 
жерде әуелі ол адамдардың қай 
руға, қай жүзге жататыны емес, 
ұйымдастырушылық қабілеті, 
шығармашылық мүмкіндігі алға 
шығуы керек емес пе? Өкінішке 
қарай, олай емес.

Тағы бір сөз.  2014 жылы 
« М е р е к е  б а с п а л а р  ү й і н е н » 
«Жыр маржаны» аталатын қазақ 
поэзиясының он томдық ан
тологиясы жарық көрді. Құп! 
Құрастырушылары ерлізайыпты 
Мереке Құлкенов пен Гүлсім 
Мұқышева. Қомақты қаржы мен 

отырған мәселені әлеуметтік желі 
арқылы ғана біліп отырмын…

Ал өзім аударма саласын
да ұзақ уақыт шұғылданып, 
бірнеше кітап шығарғандықтан 
аудармашылықтың ұлы өнер 
екенін жақсы білемін. Қай кезде 
де аудармашының рөлі ақыннан 
не жазушыдан бірдебір кем 
болған емес. Көркем шығарманы 
аудару үшін тіл білу, тіпті полиглот 
болудың өзі мүлдем жеткіліксіз, 
алдымен аудармашының бой
ында шығармашылық қабілет, 
танылған талант, дарын деген 
нәрселер болуы керек. Оның 
ү с т і н е  б і р ш а м а  ж е т к і л і к т і 
деңгейде жанжақты білімі бол
маса, бәрі де далбаса.

Мынаны түсініп алған жөн, 
Азамат: аударма әдебиет кімдікі? 
Қазақ әдебиеті шет тілдерге ау
дарылса, ол әдебиет сол тілді 
тұтынатын оқырманның игілігі 
үшін жасалады. Ал шетел әдебиеті 
қазақ тіліне аударылса, ол туынды 
қазақ оқырмандарының олжасы 

Байбота ҚОШЫМ-НОҒАЙ: 

Өтежан ағам: «Әй, 
Шал бала, маған 
жолама! Кесірім 
тиіп кетеді…» 
– деуші еді. Неге 
екенін қайдам, 
ол кісі мені «Шал 
бала» деп атайтын. 
Сенің таңдауың 
неге маған түсіп 
отырғанын 
білмеймін, Азамат…

(Байбота ағаның 
телефондағы әңгімесінен).

МЕМЛЕКЕТТІК 
ЛЕНИННІҢ ӨМІРІНЕ АРНАЛҒАН 

Мұндай табанынан таусылған 
елге әдебиеттің керегі бар ма де-
ген «пессимистік» ой келеді кей-
де… Мысалы, қазақ әдебиетінің 
к л а с с и г і  Б а й б о т а  Қ о ш ы м -
Ноғай соңғы екі жылда «Рухани 
жаңғырды» ма?

– Өтежан ағам айтқандай, тірі 
адам классик болмайды. Клас
сик болу үшін өлу керек. Клас
сика деген атаудың өзі «көне 
үлгі» деген мағынаны бермей ме? 
Мінеки, «классика» деген атау 
латынның classicus деген сөзінен 
шыққан екен, орысша «образцо
вый» деген мағына береді. Менің 
талай ақынға үлгі болғаным рас. 
Олардың ішінде қатарларым 
да, ініқарындастарым да, тіпті 
ағаларым мен апаларым да бар. 
Біреулері  айтады, біреулері 
айтқысы келмейді. Айтқысы 
келмесе де, ішім біліп отырады. 
Өздері білсін. Адам баласы ел 
білетін екі нәрсені ғана ешкімнен 
үйренбейді, басқаның бәрін де 
біреуді үлгі тұтып үйренеді. Өзіміз 

қыруар күшжігер жұмсалған 
жапжақсы жұмысқа «біткен 
іске сыншы көп», бұл антоло
гияда қазақ топырағында туған 
Әбунасыр әлФараби өлеңдері 
мен Хорезмидің «Махаббатна
масы» неге жоқ деп сын айта 
берсек, талай мін табылады. Оны 
қазбаламайақ қоялық. «Жыр 
маржанының» алғашқы томы 
Күлтегін ескерткішінің еркін 
әдеби нұсқасымен ашылса, 
екінші томы – Абай, үшінші томы 
– Жамбыл Жабаев жырларымен 
беташар жасайды. Мұны «қазақы 
дәстүр» деп мойындайық. Ал 
қалған жеті томының көшбастар 
т і з г і н і н  Қ а з а қ с т а н н ы ң  б і р 
өңірінен шыққан ақындарға – 
кіші атабалаларына ұстатқан. 
Ау, антология деген нәрсенің 
өзіне тән жүйесі болмаушы ма 
еді? Антология болған соң ру
тайпалық, жүздік жүйе емес, не 
хронология жүйесі сақталу керек, 
не авторларының атыжөні ал
фавит бойынша орналасуға тиіс 
еді ғой!

Сенің «рушылдық деген ден
деп кетті» дегеніңе байланысты 
айтып отырмын. Мен де мұндай 
дендеп кеткен дерттің бар екенін 
білемін, бірақ дауасын таппай 
қиналамын.

– Соңғы кезде әдеби аудар-
ма саласында бір қозғалыстар 
байқалды. Мемлекет басшысының 
«Рухани жаңғыру» бағдарламасы 
аясында Қазақ авторларының 
шығармаларын шет тілдеріне 
тәржімелеу жұмыстары жүр-
гізілуде. Әдеби аудармамен кәсіби 
айналысқан ақынсыз. Аударма 
сала сындағы қазіргі жағдайға 
көзқарасыңыз?

– «Базарда пәлен адам бар, 
әркім сүйгеніне сәлем береді» 
деуші ме еді?.. Мен өзім кейінгі 
кезде «Жазушылар одағы – бір 
төбе, мен – бір төбемін» деп ай
тып жүретін болдым. Өзің айтып 

болып шығады. Біз әуелі өзгеге 
танылуды емес, өзіміздің ұлттық 
мүддемізді ойлауымыз керек. 
Қазақ оқырмандарының өресі 
өсіп, көркемдік танымы жетіліп, 
білімі толығып, кемелдене түсуі 
үшін қазақ тілінен өзге тілдерге 
емес, өзге тілдерден қазақ тіліне 
аударуды маңызды деп түсініп, 
соны қолға алғанымыз жөн.

Қ а з а қ  ә д е б и е т і н д е  Х Х 
ғасырдың орта шенінде орыс 
тілінен қазақ тіліне аударатын ау
дармашылар қалыптасып үлгеріп 
еді. Бірліжарым ағылшын, ис
пан, француз, неміс және түркі 
тілдерінен аударатын аудар
машылар бартын. Бүгінде ол 
аудармашылардың санаулысы 
болмаса, көпшілігі бақиға ат
танып кетті. Ғасырдың соңына 
қарай қазақ тілінен орыс тіліне 
жолмажол аударма, мағыналық 
аударма, көркем аударма жа
сайтын азынаулақ қаламгерлер 
пайда болды. Біз қазір қазақ 
әдебиетін шет тілдерге жолма
жол аударатын аудармашы
лар дайындап алуымыз кезек 
күттірмейтін мәселе деп түсінейік. 
Ал көркем аударманы аудары
латын тілде әлденеше кітабы 
(өлеңдер жинағы, прозалық 
туындылары) жарық көрген 
әдебиеттің талантты өкілдерін 
таңдап,  олар  аянбай еңбек 
етуі үшін мемлекет тарапынан 
тәржімешілер қанағаттанарлық 
қомақты қаржы шығару керек. 
Яғни, қазақ ақынжазушылары 
өзге ел оқырмандарына «халтур
щик» болып танылмау үшін үлкен 
дайындық қажет екені өзіненөзі 
түсінікті. Бұл – науқандық шаруа 
емес!

– Қазір қазақ шаршап кет-
кен секілді. Өз елінде, өз жерінде 
құқығы тапталып, сарсылып кетті. 
Әлеуметтік желіні ашып қалсаң, 
«Алла бізді ауызбіршіліктен ай-
ырмаса екен» деп ойлайсың. 

де сөйткенбіз. Бірақ ақынға ар
тында «көне үлгі» қалдыру үшін 
дүниеден өту керек.

Айтпақшы, сенің сұрағың 
«Рухани жаңғыру» жөнінде ғой. 
Менің ойымша, осындай Ел үшін 
жасалған маңызды жұмыстың 
ешқайсысы да науқандық шараға 
айналмағаны жөн. Ал «табаны
нан таусылған елге әдебиеттің 
не керегі бар?» деп түңілудің де 
жөні жоқ. Қазақ елінің болашақта 
іргелі мемлекетке айналатынына, 
қазақ халқының өсіпөнетініне 
күмән жоқ. Қиыншылықтардың 
бәрі де өтеді. Абай атаң айтқандай, 
қаһарлы қыс артынан жайдары 
жаз келетініне сену керек.

– Лайым солай болғай. Бізде 
екі жыл сайын ақын-жазушылар 
мемлекеттік сыйлық үшін «ұлы 
жорыққа» шығады. Қы зыл кеңірдек 
болады.  Сізд і  мемсый лыққа 
ұсынайық деп ұйымдар хабарла-
сты ма?

– Қазір мемлекеттік сыйлыққа 
ш ы ғ а р м а с ы н  а в т о р д ы ң  ө з і 
ұсынатыны ешқандай құпия емес. 
Әрине, олардың бәрі де Жазушы
лар одағының қолдауына сүйенеді. 
Осы мемлекеттік сыйлық біраз 
ақынжазушыларымыздың бас ау
руына айналғаны рас. Әжептәуір 
ақша ғой енді. Шамалы уақыт 
талғажау қылады, аздаған абы
рой алып береді дегендей. Осы 
сыйлықты ала алмадым деп 
уайымдап,  жүрег іне  салмақ 
түсіріп өліп кеткендер де бар. Ал 
алғандарының ішінде біреулері 
бұл абыройға лайықты, біреулері 
лайықсыз. Оны, мен айтпасам 
да, елдің бәрі біледі. Бұл өзі әйгілі 
Қазан төңкерісінің 50 жылдығы 
қарсаңында кеңестік идеология
ны тереңдете жүргізу үшін ойлап 
табылған шара еді. Сол жылдары 
мемлекеттік сыйлыққа ие болған 
мемуарлық шығармалардың 
бірінде Алаш ардақтыларын елден 
қалай аластағаны туралы егжей
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тегжейлі жазылса, енді бірінде 
әйгілі революционердің кеңес 
өкіметін құру жолындағы күресі 
суреттелетін. Тағы бір үлкен жа
зушы көркем шығарма жазуды 
қойып кеткен соң «Ой әуендері» 
деген мақалалары мен баяндама
ларынан құрастырылған кітабына 
м е м л е к е т т і к  с ы й л ы қ  а л д ы . 
Бертінірек бір драмашы ағамыз Ле
нин өмірі мен қызметіне арналған 
«Өліара» деген шығармасымен 
абыройға бөленсе, «Революция 
және мен» деген өлеңдер циклі 
үшін мемлекеттік сыйлық алған 
ақынымыз да бар. Кейін әртүрлі 
саланың өкілдері жасаған салалық 
терминологиялық сөздіктерді 
шығарғаны үшін мемлекеттік 
сыйлық алған жазушымыз да 
бар. Ал кейбір ақындарымыздың 
мемлекеттік сыйлықты қалай 
алғаны жөнінде мерзімді ба
сылым беттерінде  жазылды 
да. Мемлекеттік сыйлық алған 
а б ы р о й л ы  а ғ а л а р ы м ы з д ы ң 
кейбіреуі жалғызаяқ жолдың екі 

ын… Мен де талай ақынға өлең 
арнадым ғой. Басқа өлеңдерге 
қарағанда арнау өлеңдердің 
белг іл і  б ір  тарихы болады. 
Ақындардың ақындарға арнап 
өлең жазуы ежелгі ғасырлардан 
к е л е  ж а т қ а н  ә д е м і  д ә с т ү р . 
Ортағасырда арабтың Абуль
Аля альМаари деген ақыны 
өткен. Сол кісі қайтыс болған 
кезде оны жоқтап 84 ақын өлең 
жазыпты. Орыстың ұлы ақыны 
М.Ю.Лермонтовтың қазасына да 
арнап жазылған өлеңдер қыруар. 
Кезінде тұтас бір кітап болып 
жарық көрді. Өзіміздің Төлеген 
А й б е р г е н о в т і  д е  қ а з а қ т ы ң 
менмін деген ақындарының бәрі 
жоқтаған. Егер өзіңе көп өлең 
арналып жатса, мені жоқтап жа
тыр екен деп ойлай бер. Бұл әзіл 
ғой. Ақындарға тірі күнінде де 
өлең арналады. Маған жиырма
дан жаңа асқан шағымда Күләш 
Ахметова әпкем өлең арнады. 
Кейінірек «Жапырақ – жаздың 
жүрегi» атты кітабында жария

жүр. Ақын қыздардың атыжөнімді 
көрсетпей өлең арнағандарын 
а й т п а й  а қ  қ о я й ы н .  А л  а қ ы н 
інілерімнің біразы арнайы арнау 
өлең жазса, біразы атымды атап жы
рына қосты. Олардың ешқайсысын 
да ұмытқан жоқпын мен. Бәріне де 
алғыс айтамын. Өзің білесің, ақын 
өлеңін өзге адамға бостанбосқа ар
намайды. Онда ілтипат, ізет, құрмет 
т.б. қасиетті сезімдер жатады. Тіпті 
ақындарға арналған эпиграмма мен 
пародиялардың өздерінде сыни 
көзқараспен қатар қимастық сезімі 
болады.

Маған «аға» деп өлең жазған 
ақын дардың қайсысы қазір қандай 
әжептәуір басшылық қызметтерді 
атқарып жүргенін білмеймін. 
Қазіргі «Жазушы» баспасының 
директоры Есенғали Раушанов елде 
жүрген кезінде «Хат» деген өлеңін 
маған арнап, поштамен жолдаған. 
Мектепті бітірген шағыау деймін. 
Үш жас үлкендігі бар маған еліктеп 
жүрген кезі болса керек, өлеңді 
жеке жинақтарына енгізген жоқ. 

аудандық «Достық» газетінде 
«Байботаға» деп арнайы көрсетіп 
жариялады. Ол кезде осы газетте 
Есенғали қызмет істеп жүрдіау 
деймін. Арнау өлеңдерге рұқсат 
бермейтін кезде кітабынан менің 
атым сызылып қалса да әжіп емес. 
Ал Қасымхан Бегмановтың 1990 
жылы жарық көрген «Қарашық» 
деген кітабындағы «Ағаға сыр» атты 
өлең арналған «Байбота Серікбаев» 
деген де менмін. Ол тіпті менің 
туған жерімнің атын атап:

«Бастаудан нәр ап 
«Талап» жақтағы,

Аптықпай жырың тараған.
Жас тауға балап қарап жатпады
Сенi  де  «иттер»  талаған», 

– деп нақтылай түседі. Бірақ, 
өз ім көрген жоқпын,  біле  т ін 
біреулерден естідім, Қасымханның 
бұл өлеңі кейінгі кітаптарының 
біріне де қайта еніпті, «Байбота 
Серікбаевқа» деген арнауды алып 
тастаған көрінеді. Мүмкін оның 
«Ағаға сыр» атты бұл өлеңі «Та
лап» жақтағы бастаудан жыры нәр 
алған басқа бір ақынға арналған 
шығар… Маған өлең арнаған басқа 
інілерімнің қызметтері құбатөбел 
ғана. Уақыт адамдарды өзгертуі 
мүмкін. Шындығына келсек, қазір 
бұлардың маған деген көзқарасы 
қалай екені мені аса көп мазала
майды.

– Өмірде де, әдебиетте де айны-
мас дос бола алған жақындарыңыз 
туралы айтып беріңізші…

Байбота ҚОШЫМ-НОҒАЙ: 

СЫЙЛЫҚ 
ШЫҒАРМАҒА ДА БЕРІЛГЕН
жағындағы жантаққа кезеккезек 
мойын созатын түйе секілденіп 
меценаттардың тәуелсіз «Тар
лан» сыйлығынан да сыбағасыз 
қалған жоқ. Ақша ны мен де жек 
көрмеймін, ол және тектен
текке берілмей тін шығар, бірақ 
менің шығармаларым көркемдігі 
жөнінен сол мемлекеттік сыйлық 
алған шығармалардың талай
ынан жоғары тұрғанына қатты 
қуанамын.

– Жазушылар одағының соңғы 
сайлауында үлкен ағаларымыз 
сахнаға шығып алып, қиян-кескі 
ұрысты бастап кеткенін көрдік. 
Жастарға үлгі болатын тұлғалар 
қалмай бара жатқан секілді боп 
көрінді маған сол кезде. Неге 
ұсақталып барады тұлғалардың 
өздері?..

– Пікір мен көзқарастың 
әртүрлі лігінен шошудың қажеті 
жоқ. Оның үстіне сахнаға шығып, 
мінбеге көтерілген кісінің бәрін 
бірдей тұлға деп қабылдауға тағы 
болмайды. Олар да өзің және 
мен секілді сөз ұстаған ақындар, 
қаламы жүйрік жазушылар. Ақын
жазушылар да адам. Біреуі туа 
бітті қызба, біреуі болмысынан 
шыдамсыз, біреуі томағатұйық… 
«Саптыаяққа сыра құйылып, 
сабынан қарауыл қараған» кез
де ежелгі билер секілді ашу
ды ақылға жеңдіру де қиын. 
Әркімнің сүйекке сіңген мінезі 
бар. Жағдайға байланысты эмоци
яны жасырып қалу оңай емес. Тек 
қазақтар да өзге халықтар секілді 
көпшілік алдында «балалық жа
самай», қарапайым этиканы 
сақтауды үйренуі керек.

– Бір  кездері  с і зге  «аға» 
деп өлең жазған ақындар қазір 
әжептәуір басшылық қызметтерді 
атқарып отыр. Көзқарасы қалай 
қазір? Жоғарыдағы сауалдың 
жалғасы деп біліңіз… Мен аттарын 
атағым кеп отырған жоқ, әдейі…

– Сен атамасаң, мен атай

ланды. Ол кезде арнау өлеңдердің 
жолы бола бермейтін. Кейін 
Есенбай Дүйсенбайұлы ағам да 
өлең арнаған. Мерзімді баспасөз 
бетінде де, кітаптарында да жарық 
көрді. Жұматай Жақыпбаевтың:

«Ол жайлы алып 
әр кеште дерек,

Қуантам ЕділЖайықты.
Адамзат болып әлпештеу керек
Байбота Серікбаевты», – деген 

экспромты елге табан астында та
рап кетті. Талай адамның ауызында 

Кейін көңілінен шықпай қалған 
болса, не рауа. Ол өлеңде біздің 
жастық шағымыздың әлдебір 
суреттері  мен ыстық ықылас 
жатқандықтан, өлеңді мен әйеліме 
тапсырғанмын. «Дидарғанибет. 
Анфас» атты мемуарлық жанрда 
жазылған кітабында ол бұл өлеңге 
орын берді. Қызылордадағы «Қоғам 
ТВның» тізгінін ұстап отырған 
Шаһизада Әбдiкәрiмов «Қыран» 
деген өлеңін маған арнаған. 1979 
жылы Өзбекстанның Мырзашөл 

киесi бар деп бiлмедiм.
Сағынарым сен,
табынарым сен,
өбектеп кейде өбесiң.
Томирис сынды тағыңа мiнсең,
қаһарыңды да төгесiң.
Махаббаттың мен зәрiн iшiп ап,
уылжып улы өзегiм,
өлетiн жандай кәрiңе ұшырап,
күтемiн ажал кезегiн.
Ғашықтық дерттiң 

малғұнға шерiн
шерткенмен ұқпас,
  обалақ.
Жатамын дәйiм алдыңда сенiң
Кирге ұқсап басым домалап…
Мен сенен өзге дос 

таба алмадым,
жалғыздығымды ән қылдым.
Көзiмнен тамып 

тостағанға мұң,
қайғымен шөлдi қандырдым.
– Рақмет сізге! Келесі бір сұрақ… 

Жақында Мұхтар Шаханов өзін 
Жазушылар одағының мүшелігінен 
шығармақшы болғандар туралы жаз-
ды. Анық-қанығын білмеймін, бірақ, 
мұндай әңгімелердің шығуы одақтың 
имиджіне кері әсер етпей ме?

– Бұл жайсыз әңгіме Жазу
шылар одағынан емес, әлдебір 
даңғаза топтың тарапынан болды
ау деймін. Қазақстан Жазушылар 
одағының имиджін Қалдарбек Най
манбаев пен Нұрлан Оразалиннің 
төрағалығы тұсында мүшелікке 
қабылданған әлдебір базарком, кор
порация президенті, қорық дирек
торы, әртістер емес, тап осы Мұхтар 
Шаханов секілді әдебиетіміздің ірі 
тұлғалары көтереді.

– Қазақ әдебиетінде дамымай 
жатқан жанрдың бірі – сын. Рас, 
соңғы уақытта біреуді «жерден алып, 
жерге салуды» сын деп қабылдайтын 
деңгейге түстік. Сын шын ба, ол 
ешкімді қызықтырмайды. Әдеби 
сынның канондары қандай болу 
керек?

– Әдеби сынның канонда
ры әдебиетші қауымға әбден 
түсінікті. Мен сын жанры жайын
да ешқашан үнсіз қалған емеспін. 
Тәкен Әлімқұловтың, Зейнол
ла Серікқалиевтің,  Төлеген 
Тоқбергеновтің, Қадыр Мыр
за Әлидің, Аян Нысаналының, 
Бақыт Сарбалаұлының, Сағат 
Әшімбаевтың өткен ғасырдың 
жетпісіншісексенінші жылда
ры жазылған мақалаларындағы 
секілді қазақ прозасы мен по
э з и я с ы  ж ө н і н д е  а й т ы л ғ а н 
с а л и қ а л ы  о й  п і к і р л е р  м е н 
терең толғамдарға толы сын
ды сағынып жүргенімді қайта
қайта айтқанмын. Тұрсынжан 
Шапайдың поэзия сынына мой
ын бұрмай кеткені мені қатты 
өкіндіреді. Бірақ қазір есі дұрыс 
адам сын жазбайтын секілді деп 
түңілемін… Сын жанрының 
мүшкіл халі ең әуелі Қазақстан 
Жазушылар одағының көбірек 
көңіл  бөлуге  тиіс  мәселесі 
болғаны жөн.

–  О қ ы р м а н  ү ш і н  қ ы з ы қ 
боларлық қандай әдеби басылымдар 
бар? Қандай әдеби басылымдарды 
оқисыз?

– Бар ғой, шүкір!.. Алматы
да «Қазақ әдебиеті» газеті мен 
«Жұлдыз», «Жалын» журналдары 
бар. Ақтөбеден «Адырна», Тараз
дан «Жамбыл», Астанадан «Әлем 
әдебиеті», «Ақ Жайық» журналдары 
шығады… «Арпа ішінде бір бидай» 
– балаларға арналған «Балдырған» 
журналы бар. «Балдырған» жур
налын немерелеріммен таласып 
қайтақайта оқимын. Басқа басы
лымдарды жаздырып алмасам да, 
аратұра көріп қалып көз жүгіртіп 
тұрамын.

Сұхбатты жүргізген 
Азамат ТАСҚАРАҰЛЫ

Қазақ үні
Жан-Леон Жером. «Истина, выбирающаяся из колодца»

– Шынымды айтайын, адам
дар қарымқатынасында достық 
деген ізгі қасиеттің болатынын 
мен де жоққа шығармаймын. 
Бірақ «айнымас достық» ит пен 
адамның арасында ғана боладыау 
деймін. Менің әкемнің Тілектес 
деген тазысы, Таймас деген төбеті 
болды. Өліктерін көрсетпей өліп 
кеткенше әкеме адалдығынан 
жазбай кетті екеуі де. Әкем де 
оларды елжіреп жақсы көруші еді. 
Ертеректе жапондар түсірген Хи
дэсабуро Уэно дейтін профессорға 
жантәнімен берілген акитаину 
тұқымдас Хатико деген ит тура
лы кинофильмді көргенде сол 
Тілектес пен Таймасты көріп 
отырғандай болғанмын.

Бірақ сенің сұрағың ит ту
ралы емес, «айнымас дос бола 
алған жақындарым» туралы ғой. 
Ең көне әдеби жәдігерліктердің 
бірінен саналатын «Махабхарата» 
дастанында «Кто самый близкий 
друг?» деген сұраққа «Жена» деп 
жауап беріледі. Мен, өзгелер үшін 
жауап бермеймін, өз тарапым
нан осы сөздің ақиқаттығына ой 
тоқтаттым. Әйелім менің барлық 
қасіретім мен қуанышыма ортақ 
болды. Артымда қалар ұрпағымды 
өсірді. Менің шығармашылықпен 
қамсыз айналысуыма қолғабыс 
жасап, көп шаруа бітірді. Қазақша 
айтсам, шығарда жанымыз басқа. 
Сондықтан да әйеліме арнап «Мен 
сенен өзге дос таба алмадым…» деп 
өлең жаздым.

– Оқып беріңізші…
– Мен сенен өзге дос таба ал

мадым,
жалғыздығымды ән қылдым.
Көзiмнен тамып 

тостағанға мұң,
қайғымен шөлдi қандырдым.
Кердең мен кербез 

келемеждерiн
көзiме дағы iлмедiм.
Шынымды айтсам,
сенен өзгенiң
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– Қайсы күні  түннің бір 
уағында НьюЙорктен – ша
масы, сонда командировкада 
жүрген болса керек – анау әлгі 
өзіміздің Мәдениет министрі 
болған ініміз Дүйсен Қасейінов 
телефон соғады. «Ереке, со
лай да солай, жаңа ғана Нью
Йорктің симфониялық оркестрі 
Алмастың фортепиано үшін 
жазған концертін орындады. 
Қазір содан шығып тұрмын, 
халық көп жиналды, концерт 
тамаша өтті, құттықтаймын», 
– дейді.  «Дирижері кім?» – 
дегеніме, америкалық атақты 
біреуді айтты, атыжөні есімде 
жоқ. Туған ұлыңның туындылары 
өз отандастары, онан соң әлем 
жұртшылығының кәдесіне жарап 
жатса, қуануға болатын шығар 
деймін, қалай ойлайсың?

– Құтты болсын. Жақында 
скрипкашы Жәмилә қызыңыз 
«Қазақстанның Еңбек сіңірген 
қайраткері» атанды. Ол да құтты 
болсын.

– А, иә, рахмет. Жәмилә туған 
інім, Қазақстанның Халық артисі 
Мұраттың перзенті ғой, бірақ 
менің де қызым. Фамилиямыз 
бір. Іншалла, ол да Серкебаевтар 
әулетінің бір жұлдызына айналып 
келеді, ұлтжандылығы қандай! 
Талабына нұр  жауа  берсін. 
Жәмиләны көбіне әжесі (менің 
анам) тәрбиелеген болатын.

– Мұраттың әйелі қазақ па?
– Біз өзі  әкемнен бастап 

барлығымыз интернационалдық 
отбасы болдық қой. Мұраттың 
үйіндегі келінім белорус қызы. 
Жақында, теледидардан көрген 
де шығарсың, Мұрат басқаратын 
оркестрмен өзімнің жас кезімнен 
сүйікті әнім «...Небо синеені» 
о р ы н д а д ы м .  М е н е н  к е й і н 
Жәмилә скрипкада ойнады.

–  Е р е к е ,  ө з і ң і з  а й т қ а н 
«Шығыста бүр жарып, Батыста 
шешек атқан» қазақ жастарына 
қатысты бірер сұрақ келіп тұр 
көкейге. Өткендегі әңгімелерімізде 
қазақ халқы әлемге  әдебиет 
пен өнер арқылы танылуы тиіс, 
соңымыздан ерген жеткіншектер 
бар, алда не күтсек те солар-
дан күтеміз дегендей пікір айтып 
едіңіз. «Біз болмасақ сіз барсыз, 
үміт еткен, шырағым» деп Ыбы-
рай Алтынсарин айтқандай, сол 
жастардың ішінде сенімнен шыға 
бастағандары бар ма?

–  Ә з і р г е  б і р д е ң е  д е у 
ге ерте.  Оларды бірбірінен 
бөлежаратындай ерекшелікті 
байқадым дей алмаймын. Әйтеуір, 
шеттерінен дарынды екені дау
сыз. Егер «асыл пышақтың қап 
түбінде жатпайтыны» шын болса, 
бірі болмаса бірі әліақ шырқау 
шыңға шығып қалуы ғажап емес. 
Уақыт көрсетеді. 

– Ендеше, мынаны айтыңызшы. 

Орыстілді газеттердің бірі сол 
жұлдыздарға елді сағынасыңдар 
ма, қашан ораласыңдар деген сауал 
қойыпты. Оған М.Мұхамедқызы: 
«Қайда  шақырса,  сонда  ба-
рып ән саламын», Т.Ержанов: 
«Қазақстанның азаматы емеспін», 
Э.Құрманғалиев: «Мен қазақпын, 
бітті», А.Торыбаев: «Шақырса 
келемін», С.Рахмедова: «Қай 
қиырда жүрсем де өзімді қазақпын 
деп сезінемін», ал сіздің ұлыңыз 
Алмас: «Ниеттері ақ болса, бірінші 
шақырғанда-ақ оралуға әзірмін», 
– деп жауап қайырыпты. Осы 
пікірлерге қалай қарайсыз?

– Қалай қараймын, дұрыс 
қ а р а й м ы н .  Ө з і ң  о й л а ш ы , 
әрқайсысы әр елде жүрген сол қыз
жігіттердің бірбірін іздеп тауып, 
атамекенге ат басын бұрулары 
ғажап емес пе? Байқауымша, сен 
оларды қара бастың қамы үшін 
мұхит асқандар қатарына қосқың 
келетін сияқты. Дұрыс емес. 
Туған елдің кімкімді де магнит
тей тартып тұратын киесі болады. 
Ол ешкімді де жібермейді. Әне, 
өздері де айтыпты ғой бірауыздан 
«келеміз» деп. Қазақтық қаны 
болмаса,  Англияда тұратын 
М.Бисенғалиев Оралға келіп ор
кестр ұйымдастыра ма? Австри
яда оқитын Алан Бөрібаевты 
А с т а н а д а ғ ы  с и м ф о н и я л ы қ 
оркестрдің бас дирижері бол
ды деп өздерің жазғансыңдар. 
Ал анау Теміржан Ержановтың 
«Қазақстанның азаматы емеспін» 
дегеніне шамданатын дәнеңе 
жоқ. Мен білемін, ол шынында 
да, біздің елдің азаматы емес, 
Мәскеуде туыпөскен. Әлде, 
шетелде тұратын миллиондаған 
қандастарымыздың бәрі Қазақ
стан азаматы ма? Қайта Темір
жанның үйірін тауып, ататегін 
ұмытпай, қастерлеп жүргеніне 
бәрекелде. Алмасқа келсем, «өйт, 
бүйт» демеймін, өзі біледі.

– Рахмет,  Ереке!  Келес і 
сұрақ. Достарыңыз бар ма, көп пе, 
кімдер? Жалпы, дос дегенді қалай 
түсінесіз?

–  Б і з  с е н і м е н  ө м і р і м д е 

сер С.Эйзенштейн, М.Рошаль, 
ұлы актер Н.Черкасов, белгілі 
жазушы А.Толстойдан бастап 
көптеген мәскеулік әдебиет, өнер 
қайраткерлері уақытша көшіп 
келгенді. Іштерінде Г.Уланова 
да болатын, әрине. Басқалар 
бірнеше отбасы боп бір үй, тіпті, 
бір подвалды (онда көптеген жеке 
меншік, барақ үйлердің асты толы 
пәтерге лайықталған подвал бо
латын) мекендесе, Г.Улановаға 
жеке ғимарат беріпті. Айтып 
тұрғаны сол. «Ой, ол үй орнын
да, бұзылған жоқ, бұзбайды да. 
Көрген сайын сізді еске ала
мыз», – деп жатырмын. Байқап 
отырсың ба, Н.Завадскийдің 

Зәкір АСАБАЕВ,
жазушы

– Ермек Бекмұхамбетұлы, 
сәлеметсіз бе? – деймін теле-
фон соғып. –Ауру-сырқаудан 
саусыз ба? Көңіл күйіңіз жақсы 
ма?
– Әй, сен қайда жүрсің? – деп 
саңқ етті. – Жоғалып кеттің ғой!
– Жүрміз. Өткендегі сұхбатты 
жаңа жылдан бастап қайта 
жалғастырамыз деп едік.
– Есімде, келе бер.
Әдеттегідей (әйелі жұмыста), 
өзі үйде екен. Есікті өзі 
ашты.  Қимылы нық. Өңі 
ширақ. Көздері күлім қағады. 
Желсоққышты өшірді. Шам 
жақты. Үйреншікті орнымызға 
жайғастық. Маэстро әлдебір 
әуенге салып ыңылдайды.

із қалдырған қымбат та аяулы 
адамдардың барлығы жөнінде 
– осы әңгімеміз біткенше есіме 
түскендерді айта беремін деп 
келіскенбіз. Бір айтқанды екі ай
тып, қайта күйсеместен, әлбетте. 
Қазір қатты сезінетін бір нәрсе, 
адам қартайғанда бала болады 
деген рас па деп қалдым. Орыстар 
«стар и млад одинаковы» дейді. 
Достардың бәрінен дерлік айы
рылып біттім десем болады. Бала 
кезде – мектепте бірге оқыған 
Сәбит деген досым бар еді. Сол 
екеуміздің жүргентұрған, қисық
қыңыр қылықтарымыз еске 
түскенде көңілім босайды. Өзімді 
жалғыз сезінемін. Ал енді, бау
ырым, дос дегенді әркім өзінше 
түсінетінін менсіз де шамалайсың 
ғой. Мағынасы терең, күрмегі 
күрделі, философиялық ұғым. 
Мен саған бір тәмсіл айтайын, 
бәлкім, содан бірдеңе ұғарсың. 
Ертеректе Н.Завадский деген 
мәскеулік көрнекті режиссер 
болды. Атақдаңқы одан да биік 
Галина Уланова деген биші 
болды. Олардың арасындағы 
аңызға бергісіз махаббат хикаясы 
жұрттың бәріне бес саусақтай 
мәлімтін. Әне, соларды жа
стары ұлғайған шақтарында бір 
көргенім есімде. Завадскийді 
жақынырақ танитынмын да, 
Уланованы сырттай білетінмін. 
Үшеуміз жолыққан сәтте За
вадский Улановаға соншалық 
нәзік сезіммен елжірей қарап: 
«Друг мой! Я хочу познако
мить вас с великолепным пев
цом из Алматы Ермеком Сер
кебаевым», – деді оған «сіз» деп 
сөйлеп. Солақ екен, жанары 
сөне бастаған көздерінде кілт 
жарқыл пайда болған Уланова 
маған қарай кірт бұрылып: «Со
лай ма? Өте тамаша. Айтыңызшы, 
қымбаттым, пәлен қыраттың 
үстіндегі пәлен үй орнында ма, 
бұзылған жоқ па?» – деп жік
жапар болсын, соғыс жылдары 
Алматыда тұрғанын меңзеп. Бір 
ол емес, сол бір қиын шақтарда 
А л м а т ы ғ а  ұ л ы  к и н о р е ж и с 

сол жолы Улановаға «друг мой» 
деп сөйлегенін. Біле білгенге, 
шын пейілден зор ізеттілікпен 
айтылған сол сөзде қаншама 
құрмет, нәзік сезім, терең астар 
жатыр. «Дос» дегеннің осындай 
құдіреті болады.

Ал енді осы жасыма дейін 
менде дос болды ма, болды, 
әрине. Олардың ішіндегі бір де 
бірегейі – жас арамызда едәуір 
алшақтық болғанмен – Шәкен 
Айманов еді. Маңдайға сыймай 
кетті ғой. Ойлағанда әлі күнге 
дейін сай сүйегім сырқырайды. 
Онан соңғы бір досым ұзақ жыл 
опера театрында дирижер болған 
Халық артисі Тұрғыт Османовпен 
жұбымыз жазылмайтын. Бірге 
жүріп, бірге тұрдық, арамыздан 
қыл өтпейтін. Ол да кетті бақиға. 
Мүсілім Абдуллин де кетті.

Қазір қуаныштан жабырқау 
басым, құлазу жиі. Мұны дұрыс 
ұғын. Шүкірлік ететін жай
лар да жетеді. Әкемнің бірінші 
әйелінен туған Талдықорғандағы 
Ғалия апам жиі хабарласып, хал
жайымды сұрап тұрады. Таяу
да осындағы органда істейтін 
полковник қызының үйінде 
бас қосып, арқажарқа болдық. 
Қыз деген мейірімді ғой, Ғалия 
апам мені әлі күнге сол баяғыша 
б а с ы м н а н  с и п а п  а я л а й д ы , 
еркелетеді (сексендегі шалдың 
қалай еркелейтінін көз алдыңа 
елестете бер, хахаха!). Бұл да 
болса зор медеу, сүйеніш. Өзім 
ешкімді онша көп іздемеймін, 
б а р а  б е р м е й м і н ,  е л п і л д е п 
желпілдеуге жоқпын. Туабітті 
мінезім солай болса, қайтейін. 
Бірақ жаным жұмсақ.

– Ермек Бекмұхамбетұлы, енді 
өткендегі кейін жауап беремін деген 
сұраққа келсек.

– Есімде жоқ. Ол не сұрақ?
– Бір сөзіңізде осы жасы-

ма дейін төрт рет үйлендім, төрт 
әйелімнің әрқайсысымен өзімізше 
бақытты ғұмыр кештім дегенсіз. 
Сол некелі әйелдеріңіз хақында 
егжей-тегжейлі  баяндасаңыз 
қайтеді? Олардан қанша перзент 

көрдіңіз? Балаларыңыз қанша, 
іштерінде  с ізд ің  жолыңызды 
қуғандары бар ма? Олар қазір 
қайда, не істейді? Барлығы да 
алыс, жақын шетелдерде тұрады 
деген рас па?

О ,  т о б а !  А я қ  а с т ы н а н 
нілдей бұзылған Ерекең жиыры-
ла, қабағын түйіп: «Олардың не 
керегі бар, ішкі мәселеге араласып 
қайтесің, түк те айтпаймын!», – 
деп шарт кетсін. «Сіздей тұлғаның 
ішкі болсын, сыртқы болсын, 
өмір иірімдері қалың оқырманға, 
қала берді өзіңізге керек, мен 
үшін қажеті аз» дегім келіп бір 
тұрдым да, тілімді тістеп, үнімді 
жұттым. «Айтпасаңыз айтпаңыз, 

Ұлы
әншінің

– дедім сәлден соң. – Кейбіреуі 
т у р а л ы  а й т ы п  қ о й ғ а н с ы з , 
жазылған да. Мәселен,бірінші 
әйеліңіз жөнінде. Ең болмаса, со-
ларды толықтырмайсыз ба? Жұрт 
барлығын өз аузыңыздан білгені 
дұрыс емес пе?»

Сол-ақ екен, айтуы да, қайтуы 
да тез жарықтық: «Ә, мейлі, 
айтсам айтайын», – десін бірден 
шөлден көлге айналып. 

–  Б і р і н ш і  ж а н ы м  қ а л а п 
үйленген әйелім Тамара Ефимов
на. Мамандығы химик болатын, 
химия институтында істеген, 
мәдениетті, тәрбиелі жан еді. 
Одан Алмас, Байғали деген екі 
ұлымыз болды.

– Сөзіңіз аузыңызда, не үшін 
ажырас тыңыздар?

– Не үшін болсын, дәм
тұзымыз жараспады да.

– Соны былай, тарқатың қырап 
айтсаңыз қайтеді?

– Әй, өзің бір сүліктей жабыс
қан неме екенсің. Айтқыз басты 
айт қызатын болдың ақыры. 
Сірә, жастықтың әсері болу 
керек, әйтеуір, көрінеу жол
дан таю, көрсеқызарлық, не 
кеңестік жүйенің тілімен айтсақ, 
моральдық азғындау емес, мен бір 
әйелге өліпөшіп ғашық болдым, 
білдің бе? Балашағалы екеніме 
қ а р а м а с т а н ,  ж а н  т ә н і м м е н 
с ү й д і м .  О л  б а р  ж е р д е  ө м і р 
құлпырып, жоқ болса, қараңғы 
қапасқа айналады. Көбіне үйге 
қонбай, түзде болуым жиі. Соны 
Тамара да сезіп жүрді, бірақ сыр 
білдірмейтін. Оған да, маған да 
қиын. Ақыры жаңадан тапқан жан 
қалауыма біржола кетуге бел бу
дым. Киімкешегімді арқаладым 
да, үйжай, дүниемүліктің бәрін 
қалдырып, соқа басым шығып 
жүре бердім. Қайтейін,тағдыр со
лай екен, өзімді тежеуге, тоқтатуға 
әлдәрменім жетпеді. 

– Әйеліңіз сотқа жүгініп, дау-
жанжал шығарған жоқ па?

– Ойбайау, айтып отырған 
жоқпын ба бәрін соған тастадым 
деп. Не деп жүгінеді сотқа?! Өз 
басым кейбіреулердей қазан
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табақ, көйлеккөншекке таласып, 
итыржың болуды жек көремін. 
Сол  үшін  соттасатындарды 
түсінбеймін. Пәлені бастадың ба, 
мойныңмен көтер. Некеден ажы
рау басқа әңгіме. 

– Іргелеріңіз бөлінген соң 
балалар кіммен қалды, оларға 
көмектесіп тұрдыңыз ба? 

– Балалар анасымен қалды. 
К ө м е к т е с п е й  н е  к ө р і н і п т і , 
к ө м е к т е с т і м ,  ә р и н е .  Т а м а 
ра қайтқан соң да балаларды 
жетімсіреткен жоқпын.

– Бірінші әйеліңіз қашан, неден 
қайтыс болды?Ауырды ма?

– Ой, одан бері не заман. 
Әлдебір қиын дерттен айыға 
алмады ғой. Жерлегенде басы
қасында боп, топырақ салдым, 
рухынан кешірім өтіндім.

– Сізді отбасыңыздан ажыра-
тып, есіңізден тандыра ғашық еткен 
әйел кім? Елден-ерек сұлулығына 
қызықтыңыз ба, әлде ақылы асқан 
данагөй ме еді? 

– Біріншіден, отбасымнан 
ажыратқан ешкім емес, өзіммін. 
Екіншіден, мәселе сұлулықта 

шығармалары, әсіресе, батыстық 
елдерде жиі орындалады. Бір 
қуанарлығы, шығармаларының 
ұлттық нақышы мен қазақы бояуы 
қанық деседі айтушылар (өзім де 
байқаймын). Шетелдердегі қазақ 
музыканттарының дені Алмастың 
шығармаларын орындауға бейіл, 
шеттерінен мақтайды. Алмас 
Америкаға 1999 жылы кетті. 
Алғашқыда әлқисассын форте
пианодан бастап, ептеп музы
катанумен де айналысқанды. 
Үйленген. Келінімнің ұлты орыс. 
Анастасия деген қызы, (есімін 
менің келіскенкеліспегеніме 
қарамастан қойған) Ермек атты 
ұлдары бар. Мәскеуде тұратын 
екінші ұлым Байғали сондағы 
«A’Studio» ұжымының жетекшісі. 
Байғали Күләш Байсейітова 
атындағы музыка мектебін, одан 
соң консерваторияны бітірген. 
Оның да мамандығы пианист. 
Кәмилә, Сана дейтін қыздары 
бар. Раушан келінім қарапайым 
қазақ қызы. Сәтбек, Сұлу есімді 
құдақұдағиым бар,  осында 
тұрады.

түсін түстеп айта қоятындай ма
хаббат романы болған емес. Бол
са, жасырып қайтемін, қорқамын 
ба? Шамасы, сендер батыстық 
жұлдыздар емінеркін сілтей 
беретін ғашықмашықтыққа 
естерің кете елтіп, менен де 
с о н д а й  б і р д е ң е  ш і р д е ң е н і 
дәметесіңдерау деймін. Әлбетте, 
бәріміз де басы жұмыр пендеміз, 
бәлкім, арғыбергіде кездейсоқ 
көз түйіскен арулармен қас
қағымдық ыстық сәттер болса 
болған шығар. Оларды сөз етіп 
керегі не? Ешкімнің атыжөні 
де есте жоқ. Егер көкейіңді тесіп 
отырған – мен жоғарыда атаған 
– Уланова мен Завадскийдің ұзақ 
жылдық құпия махаббатына ұқсас 
хикаят болса, иегің қышымайақ 
қойсын. Жоқ, жоқ, тағы да жоқ. 
Біз қалай дегенде де, отбасына 

са, анау мәдениеттің тұтқасын 
ұстап, өнерге қорған боп жүрміз 
дейтін әкімдер ойлансын. Солар 
өздері Т.Жүргенов, І.Омаров, 
Ө.Жәнібековтердің істегенін 
істемек тұрмақ, атыжөндерін 
білер ме екен? Әлде, кеңестік 
кезеңдегі көлкөсір музыкалық 
туындыларды мұртын бұзбай 
сақтау үшін социализмге қарай 
кері шегінеміз бе? Олай болмайды 
ғой. Сен кеңес дәуіріндегі қазақ 
композиторларын айтсаң, осы 
күнде сол замандағы ұлылардың 
ұлысы Исаак Осипович Дунаев
ский бастаған алыптардың өзі на
зардан тыс қалып тұрған жоқ па? 
Айтшы, қазір Шостакович, Пах
мутова, СоловьевСедой, Остров
ский, Блантер, Бабаджанян, Ха
чатурян, т.б. кім біліп, кім ескеріп 
жатыр? Қаншама құлақтан кіріп, 

емес, «сұлу сұлу емес, сүйген 
сұлу» демей ме? Үшіншіден, 
көркіне ақылы сай болмаса, жо
лап нем бар? Күйдіріпжандырған 
ғашығымның атыжөні – кейін 
екінші әйелім болған – Лидия 
Сергеевна. Қазір Америкада 
тұратын қызым Иринаның ана
сы. Мамандығы педагог болатын. 
Жоғары және орта дәрежелі оқу 
орындары министрлігінде ин
спектор боп істеді. Кеше ескі 
фотосуреттерді қарап отырып, 
Лидияның бейнесіне ұзақ үңілдім. 
Жандүнием толқып, жүрегім 
шымырлады. Қарғашым еді ғой, 
аяулым, асылым. Дәмтұзымыз 
келіспеді, жазмыш шығар.

– Лидиямен неге ажырас-
тыңыз?

– Оны айтпаймын, әуре бол
ма.

– Үшінші зайыбыңыз кім еді? 
Одан неге ажырастыңыз?

– Оның есімі Раушан, ештеңе 
бітірмеген, үй шаруасындағы адам 
болатын. Перзент көргеміз жоқ. 
Үйлендік, ажырастық. Жаман 
тұрдық дей алмаймын. Басқадай 
қ о с ы п  а л а р ы м  ж о қ ,  б і т т і . 
Сұрамасаң да айтайын, бәрібір 
сұрайсың ғой, өзің көріп жүрген 
төртінші әйелім Альфия ақылды, 
нәзік, сезімтал, қонақжай, жа
ным сүйетін ардағым. Білімді, 
сауатты. Консерваторияның хор 
дирижерлігі факультетін бітірген, 
қазір опера театрында, басқа са
лада істейді.

– Ендеше, балаларыңызға 
келейік. Қанша балаңыз бар, не 
бітірді, іштерінде сіздің ізіңізді 
қуғандары бар ма? Немерелеріңіз 
қанша? Қазір қайда тұрады де-
гендей.

–  Ү ш  п е р з е н т  с ү й д і м . 
Алғашқы әйелімнен көрген Ал
мас пен Байғали әке жолына түсіп 
опера әншісі болмағанмен, екеуі 
де музыкалық білім алды. Қазір 
Американың Бостон қаласындағы 
балетте (солай аталады) істейтін 
Алмастың мамандығы пианист, 
композитор ретінде де таны
мал. Классикалық бағыттағы 

– Ирина ше? Қайда, не 
істейді, тұрмыс құрды ма?

– Ол менің Лидия 
Сергеевнадан көрген 
періштем ғой, айналай
ын. Әке үшін қыз деген 
тәтті болады екен. Ирина 
Мәскеу университетін 
бітірген. Белгілі жазу
шы Сапар Байжановтың 
Ерлан деген ұлымен тұрмыс 
құрған еді, әлденеден ажыра
сып кетті. Бірақ Дидар атты 
ұлдарын бірге тәрбиелеп, қарым
қатынастарын үзбейді. Ирина 
қазір Америкадағы – аса құзырлы 
саналатын – мүгедектер пансио
натында істейді. Алмас ағасымен 
араласып тұрады. Дидар немерем 
де сонда, сауда флотында оқиды, 
бұйырса, кеме капитаны болатын 
шығар.

Ал Сапар құдам бүгінде бақи
лық. Күләш құдағиым зейнетке 
шықса да, жұмыс істейді деп 
естимін. Айтқандай, кеше Сапар
ды еске алу мәзіріне қатыстым. 

– Әсіресе, қыз-келіншектердің 
сіздің көрікті де көркем келбетіңіз 
бен ерекше әншілігіңізді меңзеп 
«бір басына Құдай бәрін үйіп-
төгіп бере салған» дейтінін талай 
естідік, куә болдық. Ендеше, үй 
сыртында да нақсүйерлеріңіз аз 
болмаған шығар? Қалай дейсіз? 
Бармақ басты, көз қысты махаббат 
дастандарыңыз жайлы айтарыңыз 
бар ма?

– Сен, бауырым, менімен 
кездескелі бері осы сұрақты 
тікелей де, жанамалап та қоюдай 
қойып келесің. Алғаш ғашық 
болған қызыңыз болды ма дедің, 
айттым. Сізге ғашық болған 
қызкеліншектер болды ма, 
олардың сезіміне сезіммен жа
уап бердіңіз бе дедің, айттым. 
Жас кездегі көңілдес болған 
кейбір бикештердің аттарын 
да атадым. Енді неғыл дейсің? 
Т а м а р а  Е ф и м о в н а н ы ң  к ө з і 
тірісінде құпия түрде басталып, 
(Лидия Сергеевнаға) үйленумен 
аяқталған күйдімпістім ахуалдан 
басқа кейін менде атын атап, 

адал болу керек дейтін кеңестік 
идеалды берік ұстандық, бауы
рым. Сол есіңде болсын.

– Түсінікті, Ереке! Кешегі 
к е ң е с  к е з і н д е  қ а з а қ  м у з ы к а 
өнері айтарлықтай өсті, дамы-
ды. Өзіңіздей әншілер шықты. 
Музыкалық сауаты бар компо-
зиторлар пайда болды. Олардың 
шығармаларын бірнеше буын 
ө к і л д е р і  т ы ң д а п ,  ш ы р қ а п , 
патриоттық, ұлттық тәлім-тәрбие, 
рухани нәр алды. Бүгінде көбі орын-
далмайды, авторлары аталмайды. 
Жазықтары не сонда? Кеңестік 
қоғам, социалистік үрдіс, ком-
партияны әздектегені ме? Мәтіні 
болмаса да, жүз толғатып, мың 
ойланудан туындаған музыкалық 
жәдігерліктер мәңгі сақталуы 
үшін не істеу керек? Қазір қайта 
жаңғыртылып жатқан алтын қорға 
солар қосылар ма екен? Ғұмыр бойы 
өнерге қызмет еттік, соңымызға 
өлмейтін-өшпейтін үлес, мұра 
қалдырдық деп бақиға аттанған 
тұлғаларға обал емес пе? Рас, сіздің 
қолыңызда тұрған пәрмен жоқ. 
Сонда да... Жаныңыз ауыра ма?

– Түсінемін. Жаным неге ау
ырмайды, жаным түгіл, жүрегім 
де  ауырады.  Міне,  сен ескі 
жараның бетін тырнап, тағы да 
ауыртып отырсың. Бірақ өзің 
айтқандай, бұл жөнінен мен
де қазір не қайран бар. Ойлан

сондай бір кеш өттіау деймін. 
Шақырса барар ма едім, кім 
білсін, шақырған жоқ. Бірақ 
соны ұйымдастырған азаматтарға 
алғысым үлкен. 

М е н і ң  ұ с т а н ы м ы м : 
темірқазық, тамыр мықты бол
сын. Әне, анау Иосиф Кобзон, 
Лев Лещенколар Алматыға кел
ген сайын зал толы көрерменге 
қасқия қарап тұрып: «Сендерде 
Ермек Серкебаев деген әнші бар, 
білесіңдер ме?» – дейді. Тамырдың 
мықтылығы деген сол емес пе? 
Бәріне төреші – уақыт. Орнына 
қояр, не қоймас, бірақ үмітсіз 
сайтан. Еліміз тәуелсіздік алған 
тұстарда тозығы жетіп, ұсқыны 
қашқан опера театрының есігі 
ұзақ жыл кілттеліп, өнерсүйер 
қауым оны біржола жабылып, 
құрдымға кете ме деп дағдарды. 
Абырой болғанда, қайта қалпына 
келтіретін мүмкіндік табылып 
аман қалды. 

– Сол кездерде сізге де оңай ти-
меген шығар, қандай күй кештіңіз?

– Ау, бүкіл өмірі сол театрда 
өткен адам қандай күй кешуші еді, 
жүрдік қой ашық күнде төбемізге 
жай түскендей «а, құдайлап». 
Жалпы, театрдың жыры одан 
көп бұрын басталғанды. Сах
насы салдырлап, едені шіріп, 
қабырғасы қаусаған ғимарат 
жөнінде Қонаевқа барып: «Ди
меке, театрды күрделі жөндеуден 
өткізбесе болмайды, нобайын 
жаңалау керек», – деп дабыл 
қаққанмын. Ол: «Қарсы емеспін, 
жаңа жоба бар ма, болса көрсет», 
– деді. Мен: «Архитектор емеспін, 
қалай көрсетемін, менікі ұсыныс 
қой», – дедім. «Бір амалын жа
сармыз», – деген Димекең кейін 

ұмытып кетті ме, басқадай 
себеп болды ма, оң нәтиже 
шықпай, ақыры жабы
л ы п  т ы н д ы  ғ о й .  К ү н 
көрісі қиындаған арти
стер бірі ойға, бірі қырға 

кетіп, базбіреулері барған 
жақтарында қалып та қойды. 

Театрдың ішісырты сауда 
дүңгіршектеріне толып кеткен 

шақтағы ахуалымды сен сұрама, 
мен айтпайын. Шүкір, бәрі артта, 
соған тәубе етемін.

– Өткендегі  б ір  сөзіңізде 
Италиядағы опера театрының 
төменгі қабатынан ресторан көрдім 
деп едіңіз.

– Түсіндім. Бізге де керек 
пе демексің ғой. Оларда ресто
ран болса, жоқшылықтан емес, 
баршылықтан. Өйткені, ол Ита
лия. Біз Италия емеспіз. Италияда 
өнердің қай саласы болмасын, 
күшті дамыған. Әсіресе опера. 
Барлығының байырғы дәстүрі, 
тарихы бар. Біз үйренушіміз. 
Әлбетте, үйрене алсақ. Сонау 
жылдары Қонаев пен Имашев 
Жамбыл облысындағы әлдебір 
шаруаның баласын айтулы әнші 
бола ма деп Италияға жіберді. 
Қамқорлықтарын аямай, барлық 
жағдайды жасады. Әттең, не ке
рек, ол жігіт үмітті ақтамады. 
Ақтай алмады. Мәскеуде бір 
жолыққанымызда Димекең «сол 
баладан көңілім қалыңқырап 
жүр» деп еді, айтқаны айдай келді. 
Ол кім деп сұрама, атыжөнінде 
тұрған ештеңе жоқ, былтыр ма 
екен, марқұм боп кетті. Сөзіміз 
ауыр болмасын, жұрт білетін жай 
болған соң айтып жатқаным да.

***
Бүгін онша шаршамағандай. 

К і р п и я з  д ы ғ ы ,  з е к у і  к е м . 
Қ и м а с т ы қ  б а с ы м .  Ж ы л ы 
қоштасып, жайдары тарастық. 

Ұлының аты ұлы ғой, шіркін. 
Қазақтың бақыты үшін ұзақ жа
сап, аман жүре беріңізші, Ереке!

2006 жыл. 

бойды алатын жеңіл музыка
сы бар Дунаевскийдің «Ка
питан Гранттың балалары» 
фильміне  жазған музыкасы 
қандай еді, шіркін! (Осы арада 
көзі жасаураған Ерекең аталмыш 
фильмнен бірекі әнді айтып 
жіберді). «Широка страна моя 
роднаясы» ше?! Мен оны Чайков
скиймен қатар қоямын.

Өзімізге келсек, егер қазақтың 
халық әндері өлмесе, біріншіден, 
өз әндері ұмытылса да, бірақ Бру
силовский өлмейді, соны біліп 
қой. Ахмет, Мұқан да солай. Ах
мет демекші, «Абай» операсының 
афишасына амалсыз жазыла
тыны болмаса, қайран Ахмет 
Жұбановтың аты да аталмай
тын боп барады емес пе? Не 
еске алу кеші, не байқау, жа
рыс, жүлде өтпейді. Бірнеше 
бөлімнен тұратын «Тәжік билері» 
неліктен насихатталмайтынына 
таңмын. Ол деген классика ғой. 
Ахаң марқұм сол үшін Тәжікстан 
ғылым академиясына толық мүше 
боп сайланбап па еді?

Қой, айта берсе сөз көп, 
р е н і ш  н а л а  к ө п .  М е н і ң ш е , 
к е ң е с  д ә у і р і н д е г і  қ а з а қ 
композиторларының, ең бол
маса, лирикалық сарындағы 
шығармаларын жиіжиі наси
хаттағаннан ұтпасақ,  ұтыл
маймыз. Жақында, ұмытпасам, 
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Ж.Нағымаш өзінің әлеу меттік 
желідег і  жеке  парақ шасында 
М.Шаxановтың Ш.Қалдаяқов ту
ралы жазған «Шәмшінің ғұмырлық 
геометриясы» атты естелік кітабын 
тілі жеткенше ғайбаттап, түкке 
алғысыз етіп тастайды. Рас, кімге 
де болсын оқырманға ұсынылған 
шығармаға пікір білдіруіне, егер 
маман болса, әдеби талдау жа
сауына, тіпті сынауына да шек
теу қойылмайды. Бірақ, біреудің 
еңбегін тұтастай жоққа шығарып, 
авторын тілі жеткенше ғайбаттауға 
әсте жол берілмейді. Біз зайыр
лы мемлекетпіз. Соған орай әр 
жеке тұлға заңмен қорғалады. Ал 
сол жеке тұлғаның кәсіби маман 
ретінде өндіріске жіберген өнімін 
жоққа шығарып, оның саудадағы 
сұраныстық қабілетіне нұқсан 
келтіргендер егер зәбір көруші та
рапынан заңдылық құқығының аяқ 
асты етілгендігі үшін құқықтық ме
кемелерге жүгінер болса, жеке ба
сына және шығармасының таралу 
мүмкіндігіне кедергі келтіргендігі 
үшін жауап береді. Сондайақ, 
кітап таралуына тигізген залалы 
үшін шығын мөлшері де еселеп 
қайтарылады. Сөзіміз дәйексіз 
болмауы үшін нақтылы мысалға 
жүгінелік.

Ж а й ы қ  Н а ғ ы м а ш  ө з і н і ң 
Мұxаңның шығармасына деген 
көзқарасын: «ЭССЕ ЕЛЕСІНДЕГІ 
ҒАЙБАТТАМА немесе жүйкесі 
жұқалар оқуға болмайтын кітап» 
деп бастайды. Сосын әлгі адам 
жүйкесіне кері әсер ететін кітаптың 
атын айтып, түсін түстейді. Мы
нандай «жарнамадан» кейін: «Ой
пырмай, ол қандай кітап болды 
екен?» деп бірден елең ете қаласың. 
«Бақсам, бақа екен» демекші, 
Ж.Нағымаштың таусыла айтып 
отырған кітабы, қазақтың біртуар 
азаматы Мұxтар Шаxановтың 
Шәмші бауыры туралы жазған 
естелігі екен. Егер Жайық Нағымаш 
ол кітапты шыныменақ оқыса, 
қазақтың мақтанышына айналған 

жоққа шығару. Сондықтан да ол 
Мұxаңның: «Шәмші өміріндегі 
жеке басым куә болған, мағынасыз 
қызық оқиғалардың көпшілігінен 
секіріп өтуге өзімді мәжбүрледім» 
дегеніне де  көзіне ілмей өте 
шығады. Егер бәле іздеген адам 
болса, Мұxаң Шәмші өмірінің өзі 
ғана білетін бұлтарысты кезеңдерін 
көбірек қаузар еді. Иә, М.Шаxанов 
естелігінде Шәмші ағамыздың 
ішкілікке жақын болғандығы ашық 
айтылады. Сондайақ ол кітаптан 
«Шәкең ішкілікке не себепті 
жақын болды?» деген сауалға да 
жауап алынады. Мұxаң естелігінде 
Шәкеңнің әскердегі кезіне арнайы 
тоқталады. Сібірдің сақылдаған 
сары аязында қарауылда тұрған 
солдатқа  үс іп  қалмауы үшін 
б е р і л е т і н  с п и р т т і ң  Ш ә к е ң 
тағдырына қаншалықты кері әсер 
еткенін нақтылы дәйектермен 
тілге тиек етеді. Сөзіміз дәйекті 

болуы үшін шамалы көлемділеу 
болса да кітаптың өзіне жүгінелік. 
Мұxаң Шәмші ағасының ішкілікке 
бұрылып кету себебін былайша 
ашып көрсетеді:

«Шәмші 195153 жылдары Ресей 
Федерациясының қарамағындағы 
С а x а л и н  қ а л а с ы н д а  ә с к е р и 
қызметте жүргенде, оны бір құпия 
зауыттың күзетшілігіне қойыпты. 
Сібір аумағында күн ерекше суық 
б о л ғ а н д ы қ т а н ,  к ү з е т ш і л е р г е 
міндетті түрде таңертең, түсте, кеш
ке 50 грамнан таза спирт береді 
екен. Үш жылға жуық осы шара 
күнделікті қайталанып отырады. 
Шәмшінің ұзақ жылдар бойы
на ішкілікке өзгеше деңгейде бет 
бұруына осы жасырын салт се
бепкер болғаны даусыз. Осындай 
жағдайға тап болған кезкелген 
адамның тағдыры өзгереріне шүбә 
жоқ. Тіпті арақты аузына алмаған 
менің өзім де, әскер қатарында 
сол жерде қызмет еткенімде, 
«Қазақстанның xалық ішкіші» 
болып оралуым әбден мүмкін іс 
еді. Сондықтан да әрқайсымыз 
Ш ә м ш і н і ң  с о л  к е з д е р д е г і 
р у x с ы з д а н ғ а н ,  м ә н с і з д е н г е н 
тағдырына кешіріммен қарауға 
тиіспіз.»

Ж а л п ы  к і м н і ң  д е  б о л с ы н 
білгені жөн. Айтулы тұлғаларды 
ө з  д е ң г е й і м і з  ш е ң б е р і м е н 
өлшеуге болмайды. Қарапайым 
адамдарды басып қалатын шаң, 
оларға жұқпайды. Оның үстіне 
Ш.Қалдаяқовқа жанашырлық та
нытып жүрмін деп ойлайтындардың 
ешқайсысы оған М.Шаxановтай 
жақын бола алмайды.

А т а л м ы ш  к і т а п қ а  « п і к і р 
б і л д і р у ш і л е р г е »  қ а т ы с т ы 
көзқарасымызды осыған дейін 
д е  е п т е п  б і л д і р г е н б і з .  Б і р а қ 
Ж.Нағымаш тарапынан өз ағаттығы 
үшін Мұxаңнан кешірім сұрай 
қояйын деген пейілді аңғармадық. 
Бірден сотқа жүгінуге де болар 
еді, алайда бір пікір білдірушінің: 
«Ж.Нағымаш та отырарлық» деген 
жазбасын көзіміз шалып қалды. 
Иә, Шәмші де, Мұxаң да, біз де 
Отырарданбыз. Бұл тізім басында 
бүкіл түркі жұртының мақтанышы 
болған Әбунасыр әлФараби тұр. 
Оған тағы есімдері кейінгі жылдары 
анықталған, ғылымның әр сала
сында даңқ тұғырына көтерілген 
30 әлФарабилерді қоссақ, Отырар 
аты бұрынғыдан да асқақтай түседі. 
Ал, енді сол даңқты тұлғалардың 
бүгінгі ұрпақтарының бірбірінің 
бетін жыртып жатқандары жара
са ма?! Бұл тұрғыда қазақ атам: 
«Боларыңда болып бақ, боларыңда 
болмасаң, болған ердің қойын бақ» 
демей ме?! Жерлестік аурудан ада 
болсақ та ауылымыз атын шулата 
бермейік деген оймен өзімізді әзірге 
тоқтатып тұрмыз.

Кімнің де болсын біле жүргені 
жөн. Отырар даңқын күллі әлемге 
паш еткен екі тұлға бар. Оның 
бірі және бірегейі Әбунасыр әл
Фараби болса, екіншісі әлемдегі 120 
мемлекеттің сыйлығын иеленген, 
есімі Біріккен Ұлттар Ұйымының 
Алтын кітабына жазылған – Мұхтар 
Шаханов. Оның Шыңғыс xанның 
Отырарды қалай қиратқаны жай
лы әлемнің 100ден астам тіліне 
аударылған, 25 жылдай қазақ 
мектептерінің оқулығына енген 
«123=?» атты поэмасының өзі 
неге тұрады? Осының бәрін жоққа 
шығару үлкен әділетсіздік емес пе?

Жоғарыда  аттары аталған 
адамдар ғаламтор арқылы өз 
пендешіліктері үшін М.Шаxановтан 
кешірім сұрауы тиіс. Егер аз уақыт 
ішінде олай етпесе, М.Шаxановтың 
руxтас жақындары оларды сотқа 
беруге әзір отыр.

Құдияр БІЛӘЛ,
«Қазақ үні»

ТЫЙЫМ САЛҒАН КІМ?

МҰХТАР
ШАХАНОВТЫҢ 
КІТАБЫН ОҚУҒА 

Біз тілге тиек еткелі отырған 
Жайық өзені емес. Білдей бір 
журналист. Аты-жөні – Жайық 
Нағымаш. Оның журналистік 
қызметін қаншалықты 
деңгейде атқарып жүргенін 
білмедік, бірақ ол өз есімін 
айтулы тұлғаларды ғайбаттау 
арқылы қалыптастырып 
жүргенін аңғардық. 
Ж.Нағымаштың әлеуметтік 
желідегі бір жазбасына 
назар аудару арқылы жалпы 
оның ішкі мәдениеті мен 
журналистік танымының 
қай деңгейде екендігін 
бағамдағандай болдық. 
Көпшілікке түсінікті болуы үшін 
айтар ойымызды басынан 
бастайық.

атақты үш тұлға – Шәмші, Төлеген, 
Мұxтарлардың бір атаның баласын
дай бауыр екендігін түйсінер еді. 
Оны осы кітапты оқыған кезкелген 
оқырман білер еді.

Бірақ Жайық Нағымаш бұл 
кітапты оқуға бірден тыйым са-
лады. Тыйым салғанда, адамның 
өн бойында елеусіз бұғып жатқан 
жүйке ауруының қоздырғыштары оя-
нып кетуі мүмкіндігін оқырмандарға 
ескертіп, байбалам салады. Бұдан 
кейін ол кітапты қолына алуға кім 
тәуекел етсін?! Демек, кітаптың 
(тауардың) сатылу мүмкіндігіне 
тосқауыл қойылды ма, қойылды. 
Нарық талабы бойынша келтірілген 
ш ы ғ ы н  Ж а й ы қ  Н а ғ ы м а ш т ы ң 
қалтасынан өндірілуі тиіс.

Е н д і  ж е к е  т ұ л ғ а ғ а ,  я ғ н и 
М . Ш а x а н о в қ а  с і л т е н г е н 
«шоқпарға» келейік. Ең басты
сы – Жайық Нағымаш өз жазба
сы арқылы тыныш жатқан Мұxаң 
оппоненттерін оятып, оларға сөз 
алатын «мінбер» тағайындап, әрі 
олардың аузына келгендерін құсуға 
жол ашады. Олар Мұxаңның ақыл
есінің дұрыстығына шүбә келтіріп, 
М.Шаxановты тілдері жеткенше 
балағаттайды. Олардың бұлайша 
сөз саптауларына негіз болып 
отырған, Жайық Нағымаштың жаз
басы. Болмаса олардың ешқайсысы 
да  Мұxаң кітабын оқымаған. 
Барлық пікір Ж.Нағымаштың 
қалыптастырған пікірі арқылы 
өрістеп отыр. Демек, бұл жерде де 
пікір білдірушілер жауапкершілігі 
Ж.Нағымаштың мойнында қалады. 
А л  о л  ж а у а п к е р ш і л і к т і ң  з а ң 
тіліндегі аты – «моральдық шығын» 
деп аталады. Егер сот алдын
да жүздессек, Ж.Нағымаштың ол 
шы ғынның қанша болатындығын 
есептеуіне тура келеді. Сондай
ақ,  биылғы жылдың 6мамы

ры күні Қылмыстық кодекске 
енгізілген 2421 бап бойынша 
жеке тұлғаға тіл тигізіп, абырой
ына нұқсан келтіретін жалған 
ақпарат таратушылар қылмыстық 
жауапкершілікке тартылып, бір 
жылға дейін бас бостандығынан 
айырылады, не болмаса 1000 айлық 
есеп мөлшері, яғни екі миллион 
бір жүз жиырма мың теңге шама
сында айыппұл төлейді. Мұндай 
жауапкершіліктен Ж.Нағымаш 
жазбасына үн қосып, Мұxаңды ағаш 
атқа теріс мінгізуге әрекет жасаған 
Д . С а р т б а е в ,  В . Т а с м а ғ а м б е т , 
А.Сауранбаев, Б.Тоқтасындар да 
сырт қала алмайды. 

Ж.Нағымаштың жазбасына 
назар аударсаң, М.Шаxановтың 
Шәмші туралы жазған естелі
гінде Ш.Қалдаяқовтың теріс іс
әрекеттерін көрсеткеннен басқа 
бір жөні түзу сөйлем жоқ екен. 
Енді М.Шаxановты қаншалықты 
жек көрсе де, бар мақсаты оны 
қаралау болса да, адам баласын, 
оның ішінде Мұxаңдай айтулы 
тұлғаны осыншалықты күстәналап, 
кекетіпмұқатуға бола ма?! 

Қ ұ д а й ш ы л ы ғ ы н  а й т а й ы қ , 
М.Шаxанов өз естелігінің қай 
жерінде шындықтан ауытқыпты?! 
Ж.Нағымаш пен оның шаш
б а у ы н  к ө т е р у ш і л е р  ү ш  а л ы п 
арасындағы достықты, олардың 
шығармашылық байланыстарын, 
олар әндерінің туу тариxын, Мұxаң 
анасының үш баласына ұмсынған 
аялы алақанын неге көрмейді?! 
Олар Мұxаңның сол кітаптағы: 
«Анам Шәмшіні де, Төлегенді де 
өзгеше аналық парасатпен ардақ 
тұтты. Ол екеуі де анам деген
де, ішкен асын жерге қоярдай 
құрметінен танған емес» деген 
ақжарылқап сөзін неге оқымайды?! 
Олар Шәкең денсаулығына бәйек 

болған, ұдайы қолындағы стака
нына жармасқан, Шәуілдірден 
алдырып, Алматыдағы Министр лер 
Кеңесінің ауруxанасына жатқызып, 
Ш.Қалдаяқов үшін шырпыры 
шығып жүрген М.Шаxановты 
н е г е  к ө р м е й д і ? !  М ә с е л е н , 
М.Шаxановтың анасы Ұмсын 
Айтбайқызы өмірге он үш перзент 
әкелген, олардың он екісі о дүниелік 
болып кеткен, аман қалғаны жалғыз 
Мұxтар ақын ғана. Бірақ Ұмсын 
апа «Неше балаңыз бар?» деп 
сұрағандарға ылғи да: «Перзентім 
үшеу. Үлкені – Шәмші Қалдаяқов, 
ортаншысы – Төлеген Айбергенов, 
кішісі – Мұxтар Шаxанов» деп жа
уап береді екен. Өмірінің ақырына 
дейін Төлеген де, Шәмші де Ұмсын 
апаны өздерінің туған анасын
дай ардақтап, өзгеше құрметпен 
қарап өтіпті. Ж.Нағымаш бұны 
неге көрмейді? Мұxаңның Шәкеңе 
«Қазақстанның Халық әртісі» 
атағын қалай әпергенін айтпайақ 
қоялық.

Көрмейтіні… Оның себеп
салдарын тарқатып айтудың 
қажеті де жоқ. Онсыз да түсінікті. 
Ж . Н а ғ ы м а ш т а  ж а л ғ ы з  а қ 
мақсат бар. Ол – Мұxаңның өзі 
мен аталмыш кітабын барынша 
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Ата-бабамыздың ежелден 
мекендеп келе жатқан қыс 
қыстауы, жаз жайлауы 
болған Сейхундарияның орта 
ағысының екі жағалауы – 
қасиетті жер. Бұл жағалаудың 
Оңтүстік Батыс жағы 
Мырзашөл жазықтығы, қуаң 
дала және Қызылқұмның 
шөлейті мен шағылымен 
шектелген, оның шекарасы 
Жызақ, Самарқанд және 
Бұхара аумақтарымен 
жалғасады. Ал, Солтүстік 
Шығыс беті Келес адырлы 
жазығымен, Бозай, 
Әлімтау, Арыс, Монтайтас 
далаларымен ұштасып кетеді. 

Туған жер

Осы жағалауда  Сыр суы 
нан пайдаланып егіншілік, мал 
ш а р у а ш ы л ы ғ ы ,  к ө м і р  о т ы н 
өндірісі, ұлттық қол өнері дамыған. 
Осыған байланысты отырықшы 
тұрғындары бар кенттер мен 
елді мекендерді дамыған өңірге 
айналған. Олар: Аққұм, Асық

губернаторларының Жызақ, Чер
няев, Шымкент уездік биліктерінің 
ықпалында болып әкімшілік 
басқару соларға тиісті болып кел
ген. Басқаруды жүзеге асыру тетігі 
жергілікті жерде тағайындалған, 
сайланған датқа, билер және болы
стар арқылы орындалған.

Елдің есінде жақсылығымен, 

ішінде өзінің тұрған елінде Кеңес 
үкіметін құру және халық арасын
да үгітнасихат жүргізуде Оспан 
Бапышев (лақап атыОспан орыс) 
аянбай еңбек еткен қайраткер. 
Жержерлерде Кеңес үкіметін 
нығайту, бастауыш партия топта
рын құруда табандылық танытқан. 

Аудан белсенділері:  Мұртаза 
Қошалиев, Қайыпназар Әйтпенов, 
Баяділ Тембаев,  Шымырбай 
Төлешов, Әбутәліп Қожалиев, 
Сейдалы Омаров, тағы басқалар 
болған.

194647 жылдары Шарда
радағы «Өгізарықтың» бойындағы 
колхоздар мен артельдер он 
колхозға біріктіріліп Мырзашөл 
қуаң даласын суландыру және 
жаңа жерлерді игеру мақсатында 
құрылысы аяқталған К30 кана
лының бойына, екі бетіне көшіп 
келген.

Олар: «Ақтөбе», «Алғабас», 
« Қ ы з ы л  т у » ,  « В о р о ш и л о в » , 
« Л е н и н  ж о л ы » ,  « М а қ т а л ы » , 
«Еңбекші», «1Май», «Сталин», 
«Куйбышев». Ал, 195253 жыл
дары Қызылқұм ауданының 
орталығы және Қызылқұм МТС, 
тағы басқа ұйымдар сол кездегі 
«Мақталы» селосына көшіп келіп 
орналасқан. Мырзашөлге көшіп 
келген он колхоз мақта саласын 
дамытудың жаңа кезеңін баста
ды. Ерекше атап айтатындай 
табыстарға «Ақтөбе», «Алғабас», 
«Ворошилов», «Еңбекші», тағы 
басқа колхоздар қол жеткізді. 
«Ақтөбе» колхозы Бүкілодақтық 
социолистік жарыстың жеңімпазы 
болып, «миллионер» колхозға 
айналды. Оның бастығы Баяділ 
Тембаевқа «Победа» машинасы 
сыйлыққа берілген. 

Бұл колхозда алғашқы клуб, 
диірмен, балабақша тағы басқа 
әлеуметтік нысандар колхоз та
бысы есебінен құрылды. Жал
пы алғанда, аудандағы барлық 
ісшаралар осы клубта, немесе 
Ленин атындағы орта мектепте 
өтетін еді. Қызылқұм ауданының 
орталығында үлкен сауда орталығы 
«Қызылқұм» базары халықтың 
тұрмыс жағдайын қорғауда орны 
айрықша.

1956 жылдың көктемінде 
Үкімет қаулысына колхоздар 
жарғысына сәйкес барлық та
ратылып жаңа «ХХ партсъезд» 
а т ы н д а ғ ы  М а қ т а  к е ң ш а р ы 
ұйымдастырылды.

Бұл кеңшардың алғашқы 
д и р е к т о р ы  б о л ы п  М . Л у г и н 
тағайындалды. Одан кейінгі жыл
дарда А.Әлібаев, Р.Биназаров, 
Ж.Ералиев, М.Оралов, Ә.Жап
паров, А.Күзембаев, А.Сүттібаев 
басқарған.

«ХХ партсъезд» кеңшары ау
данда, облыста озат шаруа шы
лықтардың бірі болатын. Әсіресе, 
мақтадан мол өнім алуда, мақта 
өндірісін механикаландыру, жаңа 
агротехнологиялық жетістіктерді 
қолдануда алдыңғы шепте жүрді.

Осы шаруашылықтың ең озық 
тәжірбиеге ие болған бригада 
басшылары: Әжіхан Есқараев 
Социалистік Еңбек Ері, Қарахан 
Танабаев, Әзім Алданиязов, Са
быр Исабековтің даңқы бүкіл 
облысқа, республикаға белгілі 
болды.

«ХХ партсъезд» кеңшарының 
мақташы ардагерлерін, бұрын
ғы басшылары мен маман дарын 
кеңшардың «70жылдық» ме
рейтойымен құттықтаймын. 
Сіздердің жасаған ерен еңбек
теріңіз, халық тың әлеуметтік
тұрмыс жағдайын жақсартуға 
жасаған қызметтеріңіз елдің 
есінен шықпайды. Бұл тарих 
жастарға өнеге, тәрбиелік маңызы 
бар екендігі сөзсіз. Ауыл жастары 
аға буын өнегесін дамыта берері 
айқын. Еліміз байбақуат болсын!

Бегім СЕРІКҰЛЫ,
Қызылқұм ауылының байырғы 

тұрғыны, экономика
ғылымының докторы, профес-

сор, Мақтарал ауданының 
құрметті азаматы

Алғашқыда Түркістан өлкесіне 
кірген Қызылқұм алқабы 1924 
жылғы шекара белгілеуден соң 
Қазақ ав тономиялық өлкесі нің 
құрамында, 1928 жылы Қы зыл құм 
ауданы ұйымдас тырған, ал 1932 
жылдан бастап, Оңтүстік Қазақстан 
облысының құрамына енген. Жаңа 
ұйымдастырылған аудандағы 
«Өгіз» арықтың бойында: «Бірлік», 
«Қызыл партизан», «Ақтөбе», 
«1Май», «Сталин», «К.Маркс», 
«Куйбышев», «Еңбекші», «Голо
щекин», «Қызыл ту», «Вороши
лов», «Ленин жолы», «Алғабас», 
ТОЗдары артельдері, колхозда
ры, ал Қызылқұмның шөлейтті 
алқабында қой шаруашылығын 
дамыту мақсатында: «Ұзын құдық», 
Шымқорған, Тимирязев және 
«Көксу», «Байырқұм» кеңшарында 
ұйымдастырылған. 

Қызылқұм ауданының ал
ғашқы партком хатшысы бо
лып Сейдахан Баязетов, атқару 
комитетінің төрағасы болып 
Серғазы Құлтаұлы сайланған. 

ҚЫЗЫЛҚҰМ, 
айналайын, атамекен!

Ата, Үтіртөбе, Ақтөбе, Арқабалды, 
Жаушықұм, Майқала, Шарда
ра, Қалғансыр, Қоссейіт, Көксу, 
Сүткент, Ұзын Ата, Байырқұм, 
Қ о ж а т о ғ а й ,  М ұ р ы н қ а р а қ , 
Көксарай, Балтакөл т.б. Осы елді 
мекендердің аттары Әмір Темір, 
Бабыр жорықтарына арналған 
ш ы ғ ы с  т а р и х и  д е р е к т е р і н д е 
к е л т і р і л г е н .  ( « Т е м і р н а м а » , 
С.Ташкенди, «Бабырнама» және 
«Зафарнама», Х.Язади).

Қ ы з ы л қ ұ м  а л қ а б ы н ы ң 
тұрғындары мал шаруашылығы 
өнімдерін және өңдеуден алынған 
тауарларды Ташкент, Жызақ және 
Самарқанд базарларына шығарып, 
ол жақтан тұрмысқа қажетті тұтыну 
тауарларын алып отырған. 

М а л  ш а р у а ш ы л ы ғ ы  ү ш і н 
Қызылқұмнан құдық қазып, 
шығыр қауғамен су шығарып 
тіршілік көзіне айналдырған. 
Олардың аттары: Қуанқұдық, Ізей, 
Алтынбек, Сайлау, Ұзынқұдық, 
Мергенқұдық, Үшқұлаш, Пірәлі, 
Темірхан, Батырхан, Нәлібай, 
Қараөзек, Найман, Бұқарбай, 
Жібекші тағы сол сияқты жүздеген 
аттарды келтіруге болады.

Сырдың орта ағысының оң 
жағалауында Келес адырындағы 
Қылыштың қырынан Ақмешіт 
шекарасы, сол жағалауы Иіржар
Қ и я т т а н  б а с т а у  а л ы п  к ө р ш і 
облыстың оңтүстік  ауданда
рын қоса қалың қоңырат елі 
мекендегені тарихтан белгілі.

Осы өңірде Жаушықұм төбе, 
Шардара бекеті аумақтарында та
лай тарихи оқиғалар, жаугершілік 
соғыстар болған. Шыңғысхан, 
Әмір Темір, Жоңғар қалмақтары 
жорықтары, Бұхара әмірлігі мен 
Қоқан хандығы арасын дағы жерге 
талас, орыс империя сының гене
ралгубернаторы Чернявтің Кене
сары хан немересі Сыздық Сұлтан 
бастаған сарбаздардың шайқасы 
осы ортада болған оқиғалар.

Бұл аумақ ежелгі  кезеңде 
Бұхара  әмірліг іне  кейінірек 
Қоқан хандығына,  одан соң 
Қазан төңкерісіне дейін Ре
сей империясының генерал

қамқорлығымен қазірге дейін ел 
аузынан түспей жүрген Тұрлыбек, 
Қ а н а й ,  М ұ с а б е к ,  С а п а қ , 
Дәуренбек, Жабай, Таубайлар – 
елге қызметтері аңызға айналған 
тұлғалар. Елдің мүддесін, жерін 
және малмүлкін басқыншылардан 
қорғап, әділеттікке күресіп халық
қа пана болған батырлар: Байбақ 
батыр, Сапақ, Жаманқара, Қайып, 
Құлжан, Бұлтбай, Жалантөс, 
Нөсер, Елемес, Өтеш, Байтұяқ, 
Тәжен тағы басқалар болған. 

Осындай қарамақайшы
лығы жетерлік тартысты қоғамды 
қазан төңкерісі және онан соңғы 
оқиғалар аласапыран заман
ға  айналдырды.  Бай,  болы
стар кәмпіскеленді, кедейлер
б е л с е н д і л е р  б и л і к к е  к е л д і . 
Кеңес үкіметін құру үдерісінде 
«тұрымтай тұсынан, балапан ба
сымен» дегендей, бұрынғы тұтас 
айрандай ұйып отырған елдің тоз
тозы шығып, жаңа қоғам үстемдік 
ала бастады. 

Түркістан өлкесінде, оның 
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ПАРАДОКС: 
МНОЖЕСТВО ВУЗОВ, А В 
СТРАНЕ – БЕЗРАБОТИЦА!

«Готовим одних, экономика нуждается в других» – это вывод премьер-министра РК 
Бакытжана Сагинтаева на V съезде национальной палаты предпринимателей «Атамекен», 
который прошел 21 июня. В связи с этим Бакытжан Сагинтаев предложил предпринимателям 
и ректорам образовательных учреждений активнее работать друг с другом. Это справедливая 
оценка, но запоздалая – такой анализ должен был внедрен давно. И такой подход должен быть 
основой в работе Министерства образования и науки (МОН) – готовить специалистов для нужд 
экономики, а не по старинке готовить многочисленных юристов, экономистов и финансистов.  

А ГДЕ СПЕЦИАЛИСТЫ ДЛЯ 
47% НАСЕЛЕНИЯ?

Это в советское время молодые 
специалисты ехали работать по 
направлению: страна знала, какие 
и сколько специалистов нужно 
готовить в средних специальных и 
высших учебных заведениях, где и 
когда пройти студентам производ
ственную практику. Не говоря об 
отсутствии безработицы среди вы
пускников ссузов и вузов, что ныне 
наблюдается повсеместно.   

Ведь в советское время количе
ство и качество будущих специали
стов регулировалось государством 
исходя из потребностей экономи
ки, культуры, образования и т.д. 
Конечно, при плановой экономике 
такое положение дел было вполне 
уместно. Но и рыночная экономика 
предполагает всесторонний анализ 
соотношения подготовки различ
ных специалистов и развития эко
номики, прогноза экономических 
рисков, преодоления контрастов 
развития отдельных отраслей эко
номики и регионов и т.д.

Изза отсутствия анализа и пла
нирования рабочих мест в наше 
время отдельные отрасли народного 
хозяйства остались без квалифици
рованных специалистов: сельское 
хозяйство, многие промышленные 
предприятия, строительная отрасль 
и др., оголилось среднее профтехо
бразование. Потерялась сама суть 
профессионального образования 
– связь с будущим рабочим местом. 
Впрочем, для разрыва теории и 
практики были и объективные при
чины – упадок производственной 
основы экономики, хотя за годы 
независимости были приняты мно
гие государственные программы, 
которые остались лишь на бумаге. 

Согласно госпрограмме раз
вития образования РК на 20112020 
гг., общей целью образователь
ных реформ в Казахстане является 
адаптация системы образования к 
новой социальноэкономической 
среде. Инвестиции в человеческий 
капитал крайне необходимы для 
создания технически прогрессив
ной, производительной рабочей 
силы, которая может адаптиро
ваться в быстро изменяющемся 
мире. Успешными экономиками 

будущего будут те, которые инве
стируют в образование, навыки и 
способности населения. Образо
вание необходимо понимать как 
экономические инвестиции, а не 
просто как затраты на социальные 
нужды.

Давно известная и в то же вре
мя не решаемая проблема – вос
становление сельского хозяйства, 
подготовка кадров для села, соз
дание соответствующих условий 
для молодых специалистов и т.д. 
Если у нас в сельской местности 
живут 47% населения, то в такой же 
пропорции следует распределять 
бюджетные деньги на подготовку 
специалистов для села, на сельскую 
инфраструктуру, строительство со
циальных объектов и т.д.

Как целенаправленно и ста
бильно выделяются средства для 
развития столицы, моногородов, 
банковской сферы и т.д., так и для 
развития регионов, села должно 
быть финансирование с открытием 
заводов и фабрик для переработ
ки сельхозпродукции (молочные, 
колбасные цеха, маслозаводы, кон
сервирование овощей и фруктов и 
т.д.), открытием учебных заведений 
в райцентрах с научной базой, ла
бораториями, развитием бизнеса 
и различного производства, с вве
дением адекватной системы кре
дитования крестьян, в том числе 
товарного кредита в виде скота и 
т.д. Это и пересмотр отдельных ста
тей Земельного кодекса, развитие 
социальной инфраструктуры села, 
строительство новых дорог, откры
тие СПТУ, ПТУ, колледжей и вузов 
для подготовки кадров для села.

Вышеуказанная критика под
готовки не нужных для эконо
мики специалистов прозвучала 
на съезде национальной палаты 
предпринимателей. Такой же ана
лиз необходим с участием главы 
правительства, представителей 
МОН, Минсельхоз, агрохолдингов, 
крестьянских хозяйств, местных 
властей и т.д. Кадры решают все, 
а на селе не осталось квалифици
рованных специалистов, рабочих, 
механизаторов, строителей, даже 
пастухи в дефиците – изза безра
ботицы и низких условий жизни в 
аулах молодежь массово перебира
ется в города. 

НУЖНЫ СПЕЦИАЛИСТЫ 
ДЛЯ НАСТОЯЩЕГО, 

А НЕ ДЛЯ БУДУЩЕГО 
ВРЕМЕНИ

Кризисные явления особен
но сильно ударили по сельскому 
хозяйству, инфраструктуре села, 
социальному обеспечению, дохо
дам сельчан, среди которых много 
безработных. Ныне выход из эко
номического кризиса – это разви
тие сельского хозяйства. Поэтому 
решение проблемы внутренней 
миграции – это возрождение вете
ринарной службы, аграрной науки, 
строительства поселков городского 
типа, заводов сельхозпереработки, 
льготное кредитование сельхоз
производителей, развитие сельхоз
кооперации, новых технологий, 
отгонного животноводства и т.д.

Лишь с 2009 г. реализуется за
поздалая государственная про
грамма «С дипломом в село» для 
помощи трудоустройства молодых 
специалистов в аулах, где давно 
ощущается большая нехватка в них. 
Но и эта программа «буксует» из
за системного кризиса в сельском 
хозяйстве, изза диспропорции 
развития регионов, села и города, 
отсутствия поддержки сельских 
производителей, продуманной со
циальной политики и т.д. 

Проблем накопилось огромное 
количество, поэтому необходим 
комплексный государственный 
подход или программа. 

Все это должно строиться на 
грамотной основе с возрождением 
позабытых методов введения сель
ского хозяйства, в том числе «кол
хозов», отгонного животноводства, 
лиманного орошения, сельскохо
зяйственных опытных станций, 
машинотракторных станций и т.д. 
Необходимо возрождать и поза
бытые сельские коэффициенты 
оплаты труда, которые были бы ма
териальным стимулом для привле
чения специалистов, рабочей силы, 
работников в социальной сфере, в 
том числе и из городов. Минсель
хоз на местах не определяет «по
литику» – все решают акиматы, и 
это противоречие тоже необходимо 
решать на системной основе. 

А что у нас делается на государ
ственном уровне? Выдают, напри

мер, рейтинг 10 востребованных 
профессий – ни одной профессии 
для сельского хозяйства! Вместо 
конкретной работы – сделать про
фессии для села востребованными 
– идет информация о «городских» 
профессиях, о самых высокоопла
чиваемых профессиях, о 10 самых 
востребованных профессиях бу
дущего (специальности на стыке 
электроники и биотехнологий, 
нанотехнологии, медицинские спе
циальности, связанные с поиском 
средств продления жизни и т.д.). 

Не обеспечиваются специали
стами отдельные отрасли эконо
мики, а беспокоятся о профессиях 
будущего! В итоге теряется необ
ходимая связь образования с эко
номикой. Ведь даже выпускники 
программы «Болашак» не могут 
найти работу у себя на родине: не 
создана экономическая база для 
многих профессий, тем более для 
профессий будущего.

Известная в Казахстане любовь 
к «понтам», воздушным замкам, 
нанотехнологиям и всевозможным 
долинам, статусу космической дер
жавы, статистике (например, боль
шое количество вузов и студентов) 
и т.д. не оставляет возможностей 
для решения кадровой нехватки в 
сельском хозяйстве, промышлен
ном производстве, строительной 
отрасли и др. 

МЕСТНЫХ 
СПЕЦИАЛИСТОВ – 

ДЛЯ 51 КИТАЙСКОГО 
ПРЕДПРИЯТИЯ

Дело дошло до того, что при 
открытии какоголибо завода везут 
рабочих из других регионов или 
приглашают из других стран изза 
отсутствия местных специалистов. 
Получается, легче рассуждать о 
профессиях будущего (аналитика 
больших данных, консультант по 
личному кредиту, специалист по 
сопровождению гостя и др.), чем 
обеспечивать необходимыми спе
циалистами в настоящее время?! 
Где аналитика и планирование в 
МОН, правительстве? Почему в 
стране дефицит токарей, фрезе
ровщиков, слесарей, механиков и 
т.д.? Почему произошел перекос в 
сторону (платных) вузов, а среднее 
специальное образование – в «за
гоне»?

Скоро казахстанским вузам 
могут предоставить возможность 
действовать на свое усмотрение: 
учебные заведения сами смогут 
определять, каким специальностям 
обучать, самостоятельно составлять 
учебные программы и т.д.

При таком подходе проиграют 
те слои населения, которые имеют 
низкий доход, в первую очередь 
жители сельской местности, – вузы 
при платной системе обучения бу
дут нацелены на те специальности, 
которые принесут больше прибыли, 
т.е. на «городские» специальности. 
В итоге известная практика усилит
ся: выпускникам школ – лишь бы 
диплом о высшем образовании, а 
вузам – лишь бы платили за обуче
ние. Удивительно, но государством 
не проводится рейтинг вузов, чьи 
выпускники работают по специаль
ности, а это основной показатель 
эффективности работы вуза.

Если правительство не готовит 
нужных для экономики специ
алистов, то эту работу будут вы
полнять зарубежные специалисты 
за большую зарплату в ущерб наци
ональным интересам. Это особенно 
заметно, когда инвесторы приходят 
со своими специалистами, рабочей 
силой – нет местных квалифици
рованных специалистов и рабочих? 
По какой причине эта проблема не 
решается МОН?

Эта проблема особенно акту
альна перед открытием 51 китай
ского предприятия: правительство 
должно готовить местных специ
алистов для этих предприятий, а не 
ждать наплыва китайских специ
алистов и рабочих, что может вы
звать социальные конфликты.

Правительство Казахстана 
должно разработать государствен
ную программу в связи с перено
сом китайских производственных 
мощностей с тем, чтобы создать 
условия для перенятия технологий, 
учесть национальные интересы 
и выгоды для собственной эко
номики, а также миграционную 
и экологическую составляющую 
проектов. Необходимо также вос
препятствовать вхождению Китая 
через эти проекты в нашу сельско
хозяйственную отрасль – после ки
тайских аграриев нередко остается 
непригодная для использования 
земля.  

Пришло время изживать прак
тику прихода инвесторов со своей 
рабсилой. Прошлогодний «штурм» 
«АбуДаби Плаза» – явный сигнал 
нашим властям перед открытием 51 
китайского предприятия: не завоз
ите китайских рабочих, а обучайте 
своих специалистов и рабочих для 
этих заводов, обустраивайте своих 
безработных. 

Дастан ЕЛДЕС
d.eldesov@mail.ru
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ЗАМОРОЗКА РЕЛИГИОЗНОЙ 
ИДЕНТИЧНОСТИ – БЛАГО 

ДЛЯ КАЗАХСТАНА?
Опираясь на ислам, казахи сумели 

сохранить свою целостность как этнос.

Тема светскости Казахстана 
в последнее время широко 
обсуждается экспертами и 
общественностью, особенно 
в связи с поправками в 
закон о религии. Большой 
интерес вызывает вопрос 
о казахстанской модели 
светского государства, 
которая соответствовала бы 
особенностям исторического 
и культурного развития 
нашей страны. Об этом 
и другом рассказывает в 
эксклюзивном интервью 
известный ученый, публицист, 
автор бестселлеров по 
истории Казахстана Радик 
Темиргалиев.

РЕЛИГИЮ НУЖНО 
ИСПОЛЬЗОВАТЬ НА БЛАГО 

ОБЩЕСТВА

– Радик Джексенбаевич, начнем 
сразу с самого главного. Какие моде-
ли светского государства существуют 
в современном мире, и какая из них, 
по вашему мнению, больше подходит 
нам?

– В мире и даже в отдельно взя
той Европе существуют различные 
модели светскости. При всем их 
многообразии, все они расположе
ны на шкале между двумя основ
ными типами. С одной стороны, 
существует так называемая сепара
ционная модель, ориентированная 
на сдерживание развития религии, 
ее максимально возможное вытес
нение из публичной сферы в целом. 
Можно вспомнить, какая политика 
существовала в СССР и других со
циалистических странах.

Другая модель светскости – ко
операционная, четко разграничи
вающая функции государственных 
органов и религиозных объедине
ний, но при этом не отделяющая 
религию от общества и оставляю
щая возможность для конструктив
ного сотрудничества государства с 
религией, в том числе в противо
стоянии религиозному экстремиз
му. Это подавляющее большинство 
стран Европы и Америки, а в му
сульманском мире яркий пример 
– Малайзия.

Для Казахстана, однозначно, 
подходит кооперационная модель. 
Религия – древний социальный 
институт, имеющий огромный со
зидательный потенциал, который 
можно и нужно использовать на 
благо общества.

Светское государство не означа
ет антирелигиозное или атеистиче
ское государство. Вообще, было бы 
большой ошибкой противопостав
лять государство и национальную 
религиозную традицию, поскольку, 
как известно из школьного пред
мета физики, сила действия равна 
силе противодействия. Жесткое 
давление на религию неминуемо 
будет порождать соответствующую 
реакцию.

Тот взрыв интереса к религии в 
обществе, который мы наблюдали 
в конце 80х–90х годах прошлого 
века, был, главным образом, об
условлен десятилетиями запре
тов, преследований, репрессий со 
стороны советского государства в 
отношении любых религиозных 
проявлений. Думаю, наша власть 
это хорошо понимает, поскольку 
необходимость сохранять сбалан
сированный подход в этой области 
не раз озвучивалась Президентом 
Назарбаевым. Некоторую про
блему представляют традицион
ные «перегибы на местах», когда 
чиновники, работающие с так 
называемой религиозной сферой, 
начинают утрировать государ
ственную политику и доводить ее 

до абсурда, тем самым, порождая 
ненужное напряжение среди на
селения.

КАЗАХИ НИКОГДА НЕ 
БЫЛИ СКЛОННЫ 

К ФАНАТИЗМУ

– А какова роль ислама в тради-
ционном казахском обществе?

– Нашим предкам удалось 
найти некую золотую середину. 
Обычаи (әдет) и ханские законы в 
регулировании общественных от
ношений значили больше, нежели 
шариат, на который опирались, 
в большей степени, в духовной 
жизни. Бий или батыр всегда имел 
больше влияния в обществе, не
жели мулла.

В то же время ислам являлся 
глубоко органичной и неотъем
лемой частью казахской идентич
ности. Известно, что в конце XVII 
века казахский хан Тауке отверг 
ультимативное требование джун
гарского хунтайджи о переходе 
казахов в буддизм, что стало одной 
из причин кровавой войны между 
двумя народами. Очевидно, что 
правитель ханства, в столице кото
рого находилась такая святыня, как 
мавзолей Ходжа Ахмеда Яссави, 
вряд ли мог поступить иначе.

Вообще, как показывает наша 
национальная история, во многом 
именно опираясь на ислам, казахи 
сумели сохранить свою целостность 
как этнос после вхождения в состав 
Российской империи.

Поэтому, хотя власти Россий
ской империи считали казахов 

малорелигиозным народом, по
пытки прозелитизма среди казахов, 
их обращения в христианство и по
следующая ассимиляция казахов по 
примеру крещеных татар, чувашей 
и других тюркских народов, оказа
лись крайне малоуспешными.

– Какую пользу приносит и спо-
собна приносить религия для совре-
менного казахстанского общества?

– Религия это очень тонкая 
конструкция и далеко не утили
тарная вещь, которая обязательно 
должна приносить пользу. Тем не 
менее, если уж вопрос поставлен 
так, то я бы выделил как минимум 
две составляющие.

Вопервых, эффективное про
тиводействие различным соци
альным порокам. Как ни крути, 
а ислам в этом отношении играет 
весьма существенную роль. Из 
истории XX века нам хорошо из
вестно, как бесславно закончилась 
борьба с алкоголем для двух сверх
держав – США и СССР. Именно 
там, в периодах тотального сухого 
закона, в значительной мере берет 
корни современная организован
ная преступность.

В мусульманских же странах в 
силу известных культурных запре
тов эта проблема в значительной 
степени нивелирована. Даже у нас в 
Казахстане, несмотря на отсутствие 
какихто формальных ограничений 
для взрослого населения, возрожде
ние ислама способствовало замет
ному падению спроса на алкоголь. 
А ведь всего тридцать лет назад на
род просто массово спивался и как 

бы сегодня ни критиковали Горба
чева, именно критическая ситуация 
в этой области вынудила его начать 
антиалкогольную кампанию.

Вовторых, ислам, как и пре
жде, остается важнейшей опорой 
в сохранении национальной иден
тичности, особенно в эпоху всепро
никающей глобализации.

Сегодня мы все, так или иначе, 
потребляем сумасшедшее количе
ство информации, идущей со всех 
сторон. При этом мы до сих пор 
находимся в орбите российского 
информационного поля, одно
временно выступающего для нас 
ретранслятором западной массовой 
культуры.

Кроме того, сегодня все боль

НАУЧИТЬСЯ 
РАБОТАТЬ С ФАКТОРОМ 

МУСУЛЬМАНСКОЙ 
РЕЛИГИОЗНОСТИ 

 
– Но не представляет ли раз-

витие ислама угрозы для нашего 
общества, ведь не секрет, что в обще-
ственном сознании существуют еще 
некие негативные стереотипы, свя-
занные с исламом.

 Конечно, на религиозном поле 
существуют свои риски. Опреде
ленные интерпретации ислама, так 
же как и христианства, представля
ют собой ультраконсервативные, 
ретроградские формы религиозного 
сознания. И если в обществе станут 
доминировать подобные взгляды, 
это будет представлять определен
ную проблему с точки зрения его 
поступательного развития.

Но и сплошной алармизм в от
ношении всего того, что связано 
с исламом, это тоже крайность 
дурного свойства. Вообще ислам, 
как некая угроза безопасности 
– это огромный идеологический 
конструкт. Причем, надо сказать 
прямо, этот опасный конструкт 
сознательно раздувается в геопо
литических целях определенными 
зарубежными кругами, заинтересо
ванными в постоянном росте воен
ной напряженности в мире.

Безусловно, акции экстреми
стов последних лет в Казахстане 
стали причиной, определенной 
исламофобии в обществе. Но надо 
понимать, что эти эксцессы, во
первых, являются отражением гло
бальных трендов, поскольку вы
росла общая напряженность в мире. 
Вовторых, конечно, сыграл роль и 
недостаток государственного кон
троля в этой сфере, когда большое 
количество казахстанцев выезжали 
за рубеж для получения религиоз
ного образования и подпадали под 
влияние какихто деструктивных 
сил.

Также у нас гостило большое 
количество различного рода эмис
саров, которые довольно вольготно 
чувствовали себя, проповедуя свои 
идеи, что греха таить, в основном 
среди малообразованных групп 
населения. И сейчас есть какието 
радикальные группы и отдельные 
личности, потенциально готовые к 
совершению террористических ак
тов. Выявлять их, вести профилак
тику в этом направлении – работа 
правоохранительных органов.

Но важно другое – даже не 
будучи обрядовыми, практикую
щими мусульманами, большинство 
казахов остается ими на культурном 
уровне. И как показывает вся наша 
история, это важнейший фактор, 
который позволил нам сохранить 
свою самобытность и собствен
ный исторически сложившийся 
культурный ареал, несмотря на все 
перипетии национальной судьбы и 
крайне сложное геополитическое 
окружение.

Нужно не подавлять фактор 
мусульманской религиозности, а 
научиться работать с ним, понимая 
всю комплексную значимость это
го фактора в конструкции нашей 
национальной идентичности и в 
поддержании контуров собствен
ного, суверенного геокультурного 
пространства.

Конечно, всемерную помощь 
государству должны оказывать 
ДУМК и все сообщество мусуль
ман Казахстана, поскольку каждая 
такая акция является, прежде всего, 
ударом по исламу, который, еще 
раз повторю, объективно является 
одной из невидимых несущих опор 
казахской идентичности.

Торгын НУРСЕИТОВА  
zakon.kz (в сокращении)

ше чувствуется уже и новый фак
тор – «мягкая сила» нашего вос
точного соседа Китая. Там об
учаются тысячи наших студентов, 
получают раскрутку наши таланты 
в области музыки, спорта. С одной 
стороны, это как бы хорошо, это 
новые возможности для наших 
юношей и девушек. Также мы 
знаем, какую важную роль играют 
китайские инвестиции в сегод
няшнем экономическом развитии 
Казахстана.

Но с другой стороны, исподволь 
происходит процесс незаметного 
втягивания в чужое культурное 
поле, происходит неизбежное раз
мывание национального самосо
знания. И в этой ситуации требуют
ся какието базовые, неизменные 
маркеры идентичности, которые 
будут скреплять народ, позволяя 
выстоять под колоссальным давле
нием других культурных форматов 
и центров влияния.

- И много у нас таких опор?
 Не так уж много.
На мой взгляд, утрата исла

ма и ослабление мусульманской 
идентичности будут означать и 
постепенную утрату культурного 
суверенитета казахов, их раство
рение в цивилизационных ареалах 
мощных соседних держав. В резуль
тате вместо приближения к Европе, 
которая рисуется многим как не
кий нейтральный идеал развития, 
мы можем столкнуться даже не с 
русификацией, а с латентной кита
изацией, особенно в долгосрочной 
перспективе.



14 www.qazaquni.kz
№36 (802), 17 қыркүйек, 2018Белес

Бүгінгі  күні  70 жасқа жетіп 
отырған «Қазақ тілінің жанашы-
ры», «Қазақстан Республикасы 
ғылымына еңбек сіңірген», ҚР Оқу 
ісінің үздігі, Қазақстанның Еңбек 
сіңірген қайраткері, профессор Серік 
Нығметоллаұлы Негимов халық 
ғалымдарының алдыңғы қатарынан 
орын алатыны кәміл. 

Халық сөзімен сусындап өсті. 
Көкшетау баурайындағы, Сілеті 
өзені бойындағы небір шешен де 
көсем қариялардың сөзін бала 
кезінен санасына сіңіре берді. 
Бұған оқуға құмарлығы қосылды. 
Осы әдетімен жетпіске де жетті. 
Қазақ университетінің тіл-әдебиет 
факультетінде оқығаны білгенін 
біліммен бекітуге сеп болды. Халық 
сөзінен тоқығанын, асыл сөзден 
оқығанының сырларын ашқысы 
келіп ғұмырын ғылыммен байла-
ныстырды, жастық шағын Ұлттық 
ғылым академиясында әдеби зерт-
теумен айналысуға арнады. 30 
жасында «Қазақ өлеңінің әуездік 
ерекшеліктері» тақырыбында дис-
сертация қорғап ғылым кандидаты 
болды.

К е й і н ,  1 9 8 0  ж ы л ы  б ұ л 
диссертациялық жұмысы «Өлең 
өрімі» деген атпен кітап болып 
шықты. Бұл кезде қазақ сөз ғылымы 
өлең теориясы жөнінен З.Ахметовтің 
«Өлең сөздің теориясын» ғана білетін 
еді. «Өлең өрімі» деген аталымы 
қандай жаңалық болса, мазмұны 
да әдебиет ғылымы үшін сондай 
тың дүние еді. Поэзия халықтың 
даусы екенін қарабайыр қазақтың 
қай-қайсы да біледі. С.Негимов 
қазақ ғылымында осы дауыстың 
теориялық қисынын алғашқы бо-
лып заңдастырды. Қазақ өлеңінің 
үндік әуезі, ырғақтық түзілімі, ұйқас 
пен өлшем сияқты қасиеттерден 
т ұ р а т ы н  д ы б ы с т ы қ  ж ү й е с і н і ң 
т а б и ғ а т ы н  а ш ы п - а й қ ы н д а д ы , 
дерексіз құбылысты көзге көрсетіп, 
қолға ұстатып нақтылап берді. 
Қазақ өлеңі ырғағының үш сала-
сын айқындап берді, олар: бірінші, 
жүйелікке,  үндест ікке,  дыбыс 
әуезділігіне құрылатын дәстүрлі өлең 
үлгілеріндегі әуендік ырғақ. Мұнда 
ырғақтық бөлшектердің қабысуы, 
бір-біріне пара-пар келушілігі бар; 

Датұлы, Абай және бұлардың жолын 
жалғастырушылардың шешендік 
тұлғалары кескінделді. Дәл осы кітап 
Тәуелсіздік кезеңде ұлттық рухымыз-
ды жаңғыртуға елеулі үлес қосты. 

П р о ф е с с о р  С . Н е г и м о в 
еңбектерінің аса бір айрықша 
саласы тұлғатануға арналған. 
Х а л қ ы м ы з д ы ң ,  т і п т і  д ү н и е 
жүзінің айтулы тарихи-қоғамдық 
қайраткерлері, әдебиет пен өнер 
қайраткерлері ғалымның назары-
нан тыс қалған емес. Жыраулар 
мен ақындар арнаулы зерттеуге 
нысан болғанын былай қойғанда, 
көсемдер мен шешендер, батыр-
лар мен ғалымдар, әнші-күйшілер, 
д і н б а с ы л а р ы  т . с . с .  к ө р н е к т і 
адамдардың ұлтқа сіңірген еңбегі, 
ойы мен қарекеті Серік сөзінде ерек-
ше сәулеленіп кетеді. Осы салада 
профессор С.Негимовтің ерекше 
еңбек сіңірген, сүйспеншілікпен 
жазған туындысы Совет Одағының 
Батыры, академик, ұлық ұстаз, қоғам 
қайраткері Мәлік Ғабдуллин туралы 
болды. Мәлік Ғабуллиндей тұлға ту-
ралы жазбауға болмайтынын автор 

екінші, жазба әдебиет өкілдерінің, 
атап айтқанда, Абайдың «Сегіз 
аяғындағы» келте тармақтарға 
құрылған ырғақтар. Атап айтқанда, 
бір фраза, бір сөз тіркесі келте 
ырғақтың ең шағын бірлігі болып 
есептеледі; үшінші, жазба әдебиет 
өкілдері поэзиясындағы алуан үнді 
айнымалы ырғақтар.

Сонымен қатар, өлеңдегі ырғақ, 
әуезділік сияқты құбылыстардың тілді 
тірек ететінін айғақталды. Тоникаға 
құрылатын батыс поэзиясынан 
қазақ поэзиясының өзгешеліктерін 
әдеби-тарихи тұрғыдан, тілдік-
эстетикалық тұрғыдан түсіндіріп 
берді. Совет заманында әдебиет 
идеология құралы екеніне әбден 
сеніп қалған жұртына әдебиеттің 
сөз өнері екенін тағы бір дәлелдеп 
берген Серік Нығметоллаұлы бол-
ды. Секең бұл жолы да халықтың өз 
сөзінің заңдылықтарын халықтың 
өзіндігі ете білді. Сондықтан, да 
ғылыми қауымдастық бұл зерттеуін 
аса жоғары бағалады. Халық өлең 
сөз таразысының басын ұстауды 
Серікке сеніп тапсыратын болды.

1992 жылы «Ақын-жырау-
лар поэзиясының образдық-мета-
форалық жүйесі» тақырыбын дағы 
докторлық диссертациясының 
негізгі мазмұны «Ақын-жыраулар 
поэзиясының бейнеліл і г і»  де -
г е н  м о н о г р а ф и я с ы н д а  ( 1 9 9 1 
жыл) баяндалған еді. Бұл еңбекте 
де халықтық поэзияның сөз өнері 
екенін ғалым тағы да айғақтап 
шықты. Көзі қарақты қауымның 
«Өнер алды – қызыл тіл» екеніне 
көзі жетті. Бұл еңбекте ғалым ақын-
жыраулар жырындағы сөз бейнесі, 
сөз суреті, сөз өрнегі, сөз әсері, 
сөз мағынасының құбылуы, сөз 
сұлулығы, халықтық поэзия дәстүрі 
сияқты келелі мәселелердің шешімін 
көрсетіп берді. Поэзияның көркемдігі 
тілдің эстетикалық қызметімен жа-
салатынын шеберлікпен түсіндіріп 
берді. Кейін бұған ақын-жыраулар 
поэзиясының тегі  мен төркінін, 
мәнерін зерделеуді қосып «Ақын-
жыраулар. Генезис. Стилистика» 
деген атпен шығарған оқу құралы 
(Алматы: Ғылым, 2001) шәкірттердің 
рухани қажетін өтеп жүр.

Халықшыл ғалым бар ғұмырын 

есейді, асқарға шықты. Сөйтіп, 
х а л ы қ ш ы л  ғ а л ы м ,  қ а з а қ т ы ң 
шешендігін шиеттей кезінен бой-
ына сіңірген тума шешен, профес-
сор Серік Негимовті Қазақстан орта 
және жоғары мектептеріне айрықша 
танытқан еңбек «Шешендік өнер» 
(Алматы: Ана тілі, 1997) еңбегі бол-
ды. Бұл Қазақстан тәжірибесінде 
аталмыш салаға арналған алғашқы 
оқулық еді. Қазақ би-шешендерінің 
мұрасы С.Негимовке дейін әдеби 
мәтін, көркем сөз мәтіні ретінде ғана 
қаралып келгені белгілі.Ал олардың 
«әлеуметтік-қоғамдық мәні, мем-
лекет тағдырын шешудегі ересен 
қызметі елеусіз, ескерусіз» қалып 
келген еді. Профессор С.Негимов 
мұны өнер, қарекет ретінде тұғырлап 
берді. Бұл еңбекте ғалым көркем 
сөз шешеннің рухани дүниесі мен 
сыртқы келбетінің гармониялық 
келісімінен туатынын дәлелдейді. Сөз 
сөйлеушінің ақылы мен жүрегіндегі 
болатын асыл ойлар, сезімдер 
шешеннің сыртқы тұлғасынан (бет-
жүз құбылыстары, қимыл-әрекеттері) 
айна-қатесіз аңғарылатынын мы-
салдармен жеткізеді. Сондай-ақ, 
автор шешеннің өнерпаздық да-
рыны, шығармашылық тәжірибесі, 
к ө р к е м д і к  т а н ы м ы ,  ш ы н а й ы 
көңіл-күйі, табиғи болмысы сын-
ды ғылым нысанасына ілінбеген 
жайттарды да қозғайды. «Шешендік 
өнерде» тұғырланған жайттарды 
тізіп көрсетсек артық болмайды: 
шешеннің тақырып таңдауы, мақсат-
міндетті айқындауы, материал жинап 
іріктеуі, реттеуі, сөйлеудің жүйесі мен 
қисынды түзілісі, айғақ-дәлелдер 
табу, айту шеберлігі,  дыбыстау 
ағзаларының әрекеті, тыңдарманмен 
б а й л а н ы с ,  с е н д і р у ,  ү й р е т у , 
тәрбиелеу, талдау, шешеннің сыртқы 
келбеті, ым-қимыл, тұспалдарды 
пайдалану тәсілі, сөйлеуге ауызша 
я жазбаша дайындалу, сөйлеуге 
жаттығу сырлары, ойлай білу, тек-
серу қабілеті, шешен сөздегі ло-
г и к а  з а ң д а р ы ,  а у д и т о р и я н ы ң 
ерекшеліктері, шешендік өнердің 
басқа ғылымдармен байланысы, 
тілдік, стильдік табиғаты, көркемдік 
кестесі т.т. Дәл осы кітапта қазақтың 
Асан қайғы, Жиренше, Төле би, Қаз 
дауысты Қазыбек, Әйтеке би, Сырым 

соны тұжырымдары әдебиеттану-
ш ы  л а р ғ а  ж а қ с ы  т а н ы с . 
Энциклопедиялық-анықтамалық 
әдебиеттердегі – 12 томдық «Қазақ 
совет энциклопедиясы», 4 томдық 
«Қазақ ССР. Қысқаша энцикло-
педия», 10 томдық «Қазақстан 
ұлттық энциклопедиясы», «Қазақ 
әдебиеті», «Бұқар жырау», «Абай», 
«Шәкәрім»,  «Мәшһүр Жүс іп», 
«Қарағанды облысы», «Ақмола 
облысы» энциклопедияларындағы 
мақалалары таным мен пайым-
д ы  п а р ы қ т а с а ,  « Ә д е б и е т т а н у 
терминдерінің сөздігінің» (1996) 
негізгі астарларының қатарына да 
жатқызуға болады (бұл сөздікте 
40 шақты ұғым мен аталымға кең 
түсініктеме берген екен).

Профессор Серік Негимов халық 
мұрасын жинауды ғұмырының мәні 
етіп алған. Ол жинап, түсініктемесін 
беріп бастырған Шашубай, Доскей 
сияқты халық ақындарының жыр-
лары, бірнеше кітапты қамтитын 
бата-тілек, өсиет сөздер, ән туралы 
эсселер жинағы («Ардақ», 1989), 
Мәлік Ғабдуллинің жазғандары – 
оқырман ойынан шыққан жинақтар.

ҚР «Білім беру ісінің үздігі» 
Серік Нығметоллаұлының ұстаздық 
ұлағаты – жан дарқандығының бір 
айғағы. Ол сонау бозбала кезінде 
1966-67 жылдары ауылда орта 
мектеп-интернаттың тәрбиешісі 
болған кезден бері оқыту мен тәрбие 
ісінен ешқашан сыртқары тұрған 
емес. Алматыдағы ҚызПИ, ҚазҰУ, 
Астанадағы Еуразия университетінің 
ф и л о л о г и я  с а л а с ы н а н  б і л і м 
алғандардың көбі – профессор 
С.Негимов түлеткен мамандар. 
Ғалым-ұстаз білім-ғылым майда-
нына жетектеп шығарған 1 ғылым 
докторы, 18 ғылым кандидаты тиісті 
саласында жемісті еңбек етіп жатыр. 

Халықшыл ғалым қоғамдық 
қызметте де белсенді. Білігі мен 
б іл імін  танылғандықтан Серік 
Нығметоллаұлы ғылыми сарап-
шы ретінде түрлі істер атқаруға 
т а р т ы л а д ы .  О л  –  б і р н е ш е 
диссертациялық кеңестің, ғылыми 
с а р а п т а у ,  ә д і с т е м е л і к  с а р а п -
тау комиссияларының мүшесі; 
Әдебиет пен өнер салалары бой-
ынша мемлекеттік сыйлықтар беру 
комиссиясының, Республикадағы 
ономастика, терминологиялық 
комиссиялардың мүшесі. Қазақстан 
жазушылар одағы мен Қазақстан 
журналистер одағының мүшесі 
ретінде де қалам қайратын көрсетіп 
келеді. Елімізде, шет елдерде өткен 
ғылыми конференциялар мен әр 
түрлі басқа жиындарда жасаған 
баяндамалары мен сөйлеген сөздері 
бір төбе.

18. Бұл – Серік Негимов автор 
болған кітаптар саны.

2 0 .  Б ұ л  –  С е р і к  Н е г и м о в 
даярлаған ғалымдардың нақты 
саны, алда бұл сан еселенетініне 
күмән жоқ.

900. Бұл – Серік Негимовтің 
9-сыныпта оқып жүргенде, 1964 
жылы, Көкшетаудағы Қызылту 
аудандық газетінде жарияланған 
«Тұлпар» атты ұзақ өлеңінен бастап 
санағандағы жарияланымдарының 
саны. «Бұл қалай мұншалықты көп!?» 
– дерсіз, сабыр етіңіз, қаламгер 
ғалымның қоржынында әлі де біраз 
дүние жариялық тілеп жатқанын 
білеміз.

70.  Бұл – профессор Серік 
Негимовтің жаңа жасы. Жақсылық 
алда. Ғалым халықтың тілеуімен, 
халықтың тілеуін тілеп болашаққа 
тартып барады.

Серік Нығметоллаұлы Негимов 
– халық ғалымы. Халыққа еңбегі 
сіңген адам осындай-ақ болсын!

Жантас ЖАҚЫПОВ, 
филология ғылымының

 докторы, профессор
Астана

ғалымы
ХАЛЫҚ 

Қоғамдық ғылымдар саласында ғалымдар әр түрлі болады. Көбінің тірегі диссертация болады да, сол тіректі 
орнатып алған соң, яғни диссертациясын қорғап алған соң, сол қазықты айналумен ғұмыр кешеді. Кей 
ғалымдар өзі білер тақырыптың тағанынан шықпайды, «ғылым – ғылым үшін» жолынан ауытқымайды. 
Сондықтан, ондай ғалымдар, әдетте, халықтан алыс тұрады, оған халық та назар аудармайды. Ал ауқым-
қарымы кең ғалымдар аз кездеседі. Мұндай ғалымдар өмірдің сан тарауын талдауға салып, уақытпен 
үндесіп, заман сөзін, заман ағымын ой таразысына салып, өткен мен бүгінді ғылыммен жалғап отырады. 
Әрине, мұндай ғалым ғылымға тән қасаңдыққа қамалмайды. Осыған орай, халықпен етене болады, халық 
рухының жаршысына айналады. Ғылымның насихатшысы болады. Осындай ғалымдарға «Халық ғалымы» 
деген атақ берсе, жарасар еді.

жақсы түсіндіреді: «М. Ғабдуллин 
таланты сан қырлы, жан-жақты, 
әр тарапты. Атап айтар болсақ, 
ғалымдық, батырлық, азаматтық, 
жазушылық, сыншылық келбеті, 
қарым-қабілет і  әрі  қоғамдық, 
санаткерлік, қайраткерлік, ұстаздық 
қызметі жіктеп-жүйелеп әңгімелеуді 
қажет етеді.

М.Ғабдуллин әдебиеттің та-
рихын да, сынына да араласты. 
От кешулерде Мәлік батыр жа-
нын шүберекке түйіп, жендеттерге 
қырандай шүйліксе, қанды көйлек 
достары жөнінде тебірене жыр 
шертсе, шежіре өрсе, айналасы-
на, ортасына жарығын жарықтық 
аямай төксе, ұстаздық еңбегімен 
сан мың шәкірттердің жүрегіне, 
көкірегіне нұр құйса, олардың 
өмір жолдарын, арман-қиялын 
сәулелендірсе, сөз бен істе мейлінше 
әділ болса, елдің жүгін ауырсын-
бай арқалап, қызмет етсе, ұлттық 
фольклортану ғылымында жоғары 
оқу орындарының студенттеріне 
арнап бірден-бір оқулық жазса, 
елі де Мәліктей ақсұңқар азама-
тынан даңқ пен дәрежесін, құрмет 
пен ізетін аямаған. Пайғамбардың 
189-хадисінде :  «Алла тағала 
әсемдік пен көркемдікке бейім. Әр 
адам әсемдікті, ілтипатты, құрметті 
тілейді...Көркемдікті әр пенде жақсы 
көреді. Жақсыны ұнатпайтын кісі 
болмайды» – деп жазылған. Енде-
ше, Мәләк батырға да көркемдік, 
ілтипат, ізгілік тән».

Секеңді тек теоретик деу аз, ол 
өзі қаузап жүрген сөз өнерінің қас 
шебері де. Қазақ сөзінің небір інжу-
маржанын төкпелей толғағанда 
жаны сүйсінбейтін адам аз бола-
ды. Оның қазақтың бата сөздерін 
ж а л ы қ п а й  ж и н а п ,  ү ш  б і р д е й 
кітап құрастырып халық игілігіне 
айналдыруының түп-төркінінде өз 
рухының қуаты, ақылмандығы жа-
тыр.

Ғалымның ұжымдық еңбектерге 
қосқан қомақты үлесін айтпай ке-
туге болмайды. «Жамбыл және 
қазіргі халық поэзиясы» (1975), 
«Халық ақындары творчествосының 
көркемдік сипаты» (1982), «Жам-
был Жабаев творчествосы» (1982) 
т.б. ұжымдық монографиялардағы 

халық ақындарын ғалым ретінде 
наси хаттауға арнады десек, артық 
айтқандық болмайды.Сал-серілер 
өлкесінде өскен ғалымның «Өнер-
паздық өрнектері»,  «Қазақтың 
сал-серілері» атты еңбектері Ары-
станбай, Құлтума, Ақан сері, Жам-
был, Үкілі Ыбырай, Шашубай, До-
скей, Иса т.б. отыздай  ақынның 
жасампаздығын жалпы жұртқа 
жария етт і .  Елдің эстетикалық 
сұранысын қанағаттандырды. Бұл 
кітаптар қазір білім қуғандардың 
ғана емес, жалпы оқырманның іздеп 
жүріп оқитын кітаптарына айналды.

Қ а з а қ  а у ы з  ә д е б и е т і  С е р і к 
Негимовтің өмір бойғы серігі бо-
лып келеді. Ол осымен тәрбиеленді, 
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Адамзаттың соңғы 50 жыл-
да білім саласындағы жетістігіне 
қарамай, әлем тұрғындарының 
басым бөлігі ХХІ ғасырда да 
әріп танымайды. ЮНЕСКО 
м ә л і м е т т е р і н е  қ а р а ғ а н д а 
әлемдегі 750 миллион адам 
жазу мен оқуды әлі де білмейді. 
Зерттеулер нәтижелері сауат-
сыз адамдардың 45 пайызы 
Оңтүстік Азияда, 27 пайызы 
Африкада, 10 пайызы Шығыс 
және Оңтүстік-Шығыс Азия-
да, 9 пайызы Солтүстік Аф-
рикада және Батыс Азияда, 
4 пайызы Латын Америкасы 
мен Кариб теңізі елдерінде 
тұратынын көрсеткен.  Соңғы 
у а қ ы т т а  х а л ы қ  а р а с ы н д а 
білімге деген ұмтылыс өскен. 
ЮНЕСКО-ның статистика ин-
ституты деректері бойынша, 
халық арасында сауаттылықтың 
ең жоғары көрсеткіші Шығыс 

және Оңтүстік Азия, Солтүстік 
және Батыс Африка елдерінде 
тіркелген. Оңтүстік Азиядағы 
сауаттылық 1990-2016 жыл-
дары аралығында 46 пайыздан 
72 пайызға, Солтүстік Африка 
мен Батыс Азияда 64 пайыздан 
85 пайызға дейін өсті.  Шығыс 
және Оңтүстік-Шығыс Азия 
елдерінде бұл көрсеткіш 82 
пайыздан 96 пайызға артса, 
Африканың Оңтүстік бөлігіндегі 
елдерде 82-ден 96 пайызға 
дейін өскен.  Сарапшылар 
әйелдердің сауаттылық деңгейі 
ерлерге қарағанда төмен екенін 
айтады. Соңғы мәліметтерге 
сәйкес сауатсыз адамдардың 
59 пайызын әйелдер құраған.

massaget.kz

Адам бір түн ұйықтамаса, оның бауы-
рынан мөлшерден көп глюкоза шығып, май 
бездерінің дерті мен 2-типтегі қант диабеті 
сияқты метаболит аурулар пайда болуы 
мүмкін. Бұл туралы Тохо университетінің 
ғалымдары айтты. 

Ғалымдар жүргізген зерттеу American 
Journal of Physiology – Endocrinology and 
Metabolism журналында жарияланды. 
Ғалымдардың айтуынша, дұрыс ұйықтамаған 
а д а м д а р  к ө б і н е  к ө п  т а м а қ  і ш і п ,  а з 
қимылдайды және 2-типтегі қант диабетіне 
шалдығып жатады. Осы ретте мамандар екі 
типті жануарларға зерттеу жүргізген: біреуіне 
көп дегенде 6 сағат ұйықтауға уақыт берсе, 
екіншісіне ұйқыға шектеу қоймаған. Бірақ 
екі топқа да майлы тағам мен тәтті сулар 
беріліп тұрған. Зерттеу нәтижесінде дұрыс 
ұйықтамаған жануарлардағы глюкоза мен 
триглицеридтің (майдың) мөлшері екінші 
топқа қарағанда айтарлықтай көп болғаны 
анықталған. Ал триглицеридтің мөлшері 
көбейсе, ғалымдардың айтуынша, 2-типтегі 
қант диабетінің пайда болу қаупі артады.

Жер бетіндегі 
750 миллион адам 

әлі де сауатсыз

Бір түн бойы 
ұйықтамаудың 
қаупі қандай?

ӘЗІЛ-ШЫНЫ АРАЛАС

Facebook-та танысқан қыз 
бен жігіт кездесіпті. Қыз:
– Не болды, әншейінде 

facebook-та аузың жабыл-
май отыратын едің ғой, 

қазір неге үндемей қалдың? 
– десе, жігіт:

– Сен қазір өзіңді facebook-
тағы түріңмен келіп тұрмын 

деп ойлап тұрсың ба? – 
депті.

***
Абақтыда отырған адам 

қашып кетіпті.
Оны ұстап, түрме 

бастығына алып келеді.
Түрме бастығы:

– Түрмеден неге қаштың? – 
деп сұрайды.

– Үйленейін деп едім.
– М – м – м..., дейді түрме 

бастығы, – сенің бостандық 
туралы түсінігің қызық екен.

***
«Қойшының таяғынан, 

келіннің аяғынан» деген 
мақалды қалай түсінуге бо-

лады?
– Дұрыс қой, қойын 

ұрласаң, қойшы таяғымен 
ұрады. Таңертең шай қой 

десең келін аяғымен ұрады.
***

Такси тоқтатқан жігіт:
– Вокзалға дейін қанша 

аласыз? 
– Екі мың теңге. 

– Ал мына жүктеріме қанша 
төлеймін? 

– Багаж тегін ғой бізде. 
– Онда жүгімді ала кетіңіз! 
Мен артыңыздан трамвай-

мен жетемін.
***

Бір тойда асаба былай де-
ген екен:

– Құрметті той қонақтары, 
алдарыңызға ас қойдық, 

екі қолды бос қойдық. 
Алдарыңыздағы асты 

кезінде ата-бабаларымыз 
немісті қалай қырса солай 

жапыра жеп отырыңыздар!
Содан той бітеді. Бір кемпір 
қолында тырсыйған екі көк 
пакет, шығып бара жатыр 

дейді. Асаба:
– Әже, мынауыңыз не?

Кемпір:
– Е, қарағым, бұлар пленге 
түскен немістер ғой – депті.

Дайындаған: Қажымұқан ҒАБДОЛЛА

Қожанасырдың қолында өте әдемі 
жүзікті көрген саудагер досы 
Қожанасырға былай депті:

– Қожеке, екеуміз бұрыннан доспыз. 
Жақында алыс сапарға шығамын, 

сізді қатты сағынатын боламын. 
Сондықтан, жүзігіңізді маған сыйға 

берсеңіз, сізді сағынған кезімде 
жүзікке қарап сізді көргендей болар 

едім.
– Мен де сізді сағынатынға ұқсаймын. 

Ең дұрысы жүзік өзімде қалсын. 
Жүзікке қараған кезімде, “досым 

сұрағанда бермеп едім” деп сізді еске 
алып отырамын, – депті Қожекең.
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Қаныш ЖАРЫЛҚАСЫН

Қазақстан Республикасының 
Ұлттық кітапханасында Қазақстан 
Жазушылар одағының, сондай-ақ 
Алматы қаласы әкімдігі Мәдениет 
және архивтер басқарамасының 
ұйымдастыруымен белгілі 
журналист, жазушы, Қазақстанның 
Еңбек сіңірген қайраткері, Президент 
сыйлығының лауреаты, Қазақстан 
Журналистика академиясының 
академигі Қайсар Әлімнің 
«Міржақыптың оралуы», «Өз 
өрмегім» (екі томдық) , «Безінген 
ләйлек», «Қызбелдің Қайсары», 
«Әлім Қайсар» деп аталатын алты 
кітабы мен танымал режиссер 
Қалила Омардың осынау қаламгер 
өмірінен түсірген «Қалам киесі» 
атты деректі фильмінің тұсаукесері 
өткізілді.

А – материалдың жариялану ақысы төленген

Қайсар Әлімнің осы күнге дейін отыз 
төрт кітабы жарық көрген екен. Әсіресе, 
оның «Алашшыл жүрек», «Махаббат 
жыршысы», «Кәусар», «МеккеМәдинам 
менің!», «Сейілмейтін мұң», «Сыздамашы, 
жүрегім» деп аталатын хикаят, әңгіме, эссе 
жинақтары үлкен сұранысқа ие. Сондайақ, 
қаламгерддің таңдамалы шығармаларының 
сегіз томдығы қазақ әдебиетіне қосылған 
елеулі еңбек екені лайықты бағаланып жүр. 

Жазушы шығармашылығының елу 
бес жылдығына орай өткізілген жиынға 
қазақтың зиялы қауым өкілдері, танымал 
ақынжазушылар, журналистер, өнер май
талмандары қатысып, Қайсар Әлімнің ерен 
еңбегіне орай құттықтау лебіздерін білдірді.

Қазақстан Жазушылар одағы Басқармасы 
төрағасының орынбасары, ақын Бауыржан 
Жақып: 

– Қайсар Әлім есімі оқырман қауымға 
ежелден таныс. Ел оның әрбір еңбегін 
қуана қабылдайды. Мына кітаптардың 
да үлкен олжа екені даусыз. Мысалы, 
«Өз өрмегім» деп аталатын қос томдықта 
қаламгер сонау 1964 жылдан бастап 
2017 жылға дейінгі әрбір күннің елеулі 
оқиғаларын, өзі көргенбілген қоғамдық 
жағдайларды, алған әсерін тиянақты 
жазып отырыпты. Және бұл жай ғана 
күнделік емес, үлкен, тұлғалы қаламгердің 
түйген серпінді ойлары. Сол секілді, 
қазақ және орыс тілдерінде шыққан 
«Міржақыптың оралуы» деген еңбектің 
атының өзі баршамызды елең еткізері 
анық. Қаламгер кезінде сонау Карелия 
жерінен Міржақып ағамыздың мүрдесі 
табылған күннен «Егемен Қазақстан» 
газетіне хабарларын жариялай бастағанда 
күн сайын «Қайсекең енді не жазар 

АЛАШ АРЫСТАРЫНЫҢ 
нағыз жоқтаушысы 

Шарайна

екен?!» деп елеңдеп, тықырши күткеніміз 
есімізде. Сондайақ, Қайсар Әлімнің 
биографиялық өмірі мен шығармашылығы, 
мақалала ры мен эсселері, әдеби рецен
зиялары, мерейтойлық арнау өлеңдер, 
ғұмырна малық хаттар топтастырылған 
«Қызбелдің Қайсары» сияқты дүниелердің 
бәрі оқырманды бейжай қалдырмайды. 
Қайсекең қаламынан бүгінге дейін отыз 
төрт жинақ туғанын ескерсек, мұның да кез 
келген қаламгер үшін зор үлгіөнеге екені 
даусыз. Ендеше, қазақтың осынау еңбек 
торысына сәттілік, ұзақ ғұмыр тілейміз. 

Режиссер Қалила Омар: 
– 1992 жылы ғалым Ғалым Әбсәметов 

Беломорканал жеріндегі Майгубадан 
Міржақып Дулатовтың мәйітін тауып, 
ол Халықаралық сараптамадан өтіп, 
Міржақыптың денесі екені анықталғаннан 
кейін соны алып келуге аттандық.  Осынау 
маңызды шараға республикалық «Еге
мен Қазақстан» газетінен Қайсар Әлім 

де барды. Бұ кісімен таныстығымыз сол 
кездерде басталған еді. Осы сапардан соң 
«Міржақыптың оралуы» деген деректі 
фильм түсірдік. Бұдан біраз бұрын кездесіп 
қалғанымызда Қайсарға: 

– Өзің туралы фильм жасайық та, – деп 
ұсыныс айтып едім, журналист: 

– Ойбайау, ол қалай болар екен? 
Киноға бас кейіпкер болуға моральдық 
құқым бар ма өзі, – деп күлді. 

– Неге құқың болмайды?! – дедім мен. 
– Талайдан бері Тәуелсіз Қазақстанның 
осыдан жүз жылдан аса бұрынғы тарихын 
қузаумен жүріп, өзің де біртіндеп тари
хи тұлғаға айналдың емес пе. Халықтық 
мүдде, ел игілігі жолында атқарған ісің 
ұшантеңіз. Тұңғыш ғарышкеріміз, Халық 
қаһарманы Тоқтар Әубәкіров космостан 
алғаш оралғанда да бірінші сұрақты қойған 
сен емес пе едің? – деп өзіне қарсы сұрақ 
қойдым. 

Міне, «Қалам киесі» деп аталатын 
туындымызға  осыдан кейін кіріс іп 
едік. Мұнда кейіпкердің бүкіл өмірі 
мен шығармашылық бейнесін ашып, 
оның еліміз Тәуелсіздігі жолындағы 
қызметін, Алаш арыстарының нағыз 
жоқтаушысы ретіндегі еңбегін, ұлтазаттық 
қозғалыстардың тылсым ақиқатына терең 
бойлауын, жаңа Астанамыздың мәртебесін 
айғақтауын, басқа да отансүйгіштік 
ерекшеліктерін, жалпы, бүкіл қаламгерлік, 
зерттеушілік қырларын жанжақты ашуға 
тырыстық. 

***
Ісшараны белгілі жазушы Жақау 

Дәуренбек жүргізіп отырды. 
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